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Det har vært et spesielt studieår og det ble heller ingen Gradsdag og

sommerfest på dere. Både studenter og ansatte har deltatt i den store

nasjonale dugnaden for å redusere Covid-19 smitte. Det har kostet, men

NMBU studentene har vært dyktige. Dere har trosset fjernstudier, digital

undervisning og manglende faglige og sosiale arrangementer, og mange

av dere har sittet på små hybler eller flyttet hjem til barndomshjemmet.

Dere har likevel stått på og nå er oppgaven levert. Det er naturligvis trist

at vi ikke kan møtes på en så viktig dag for dere. Det var deres tur til å få

fakultetets oppmerksomhet på en sommerfest for å markere avslutning av

din studietid på Fakultet for landskap og samfunn. Vit at vi tenker på dere

og skulle gjerne vært sammen dere.

Fakultetet har laget denne katalogen med alle gradsoppgavene i år som

tidligere år. Katalogen viser faglig bredde, kvalitet og samfunnsrelevans i

gradsoppgavene. I år er det rundt 200 oppgaver. Oppgavene har ulike

tilnærminger og arbeidsmetoder, og har fokus nasjonalt og internasjonalt.

Som Norges mest tverrfaglige fakultet er dette vår styrke. 

Jeg er sikker på akkurat du vil være endringsagent for en bedre verden

etter å ha vært student på NMBU. 

Gratulerer med ferdig

gradsoppgave!

ORD FRA DEKANEN Vi vil savne dere. Det å bli ferdige kandidater er en milepæl i

livet. Det er noe helt spesielt å være student. Det er lærerikt,

men også strevsomt, det er felleskap, men også egne valg. Men

i tillegg er det del av veien i livet.

Nå er du ferdig kandidat. Vi på fakultetet er glade for at

dyktige, engasjerte og etterspurte kandidater fra oss skal videre

for å være med å skape en bærekraftig fremtid for oss alle. En

ting vil jeg be dere om, vær en ambassadør for NMBU, følg

Fakultetet for landskap og samfunn på FB, og meld deg inn i

NMBUs nye alumninettverket. 

Fakultetet er stolte av akkurat deg. Lykke til videre i

arbeidslivet eller videre studier!



This has been a very special academic year, with no graduation ceremony or

summer party for you. Both students and employees have contributed to the

national collective effort to reduce COVID-19 transmission. We have all paid

a price for this, but the students at NMBU have managed well. You have

coped with remote studies, digital lectures and the absence of physical

academic or social events, and many of you have spent a lot of time in small

bedsits or have moved back to your childhood home.

Nonetheless, you have persevered and delivered your theses. It is a shame

that we cannot meet on such an important day in your lives. It was your turn

to have the Faculty’s attention with a summer celebration to mark the end of

your studies at the Faculty of Landscape and Society. Know that we are

thinking about you and that we wanted to be with you.

As in previous years, the Faculty has produced a brochure of all the year’s

degree theses. The brochure demonstrates the academic breadth and

quality of your degree theses and their relevance to society.

Congratulations on completing

your Master’s thesis!

GREETINGS FROM YOUR
DEAN

There are around 200 theses this year. They employ different

approaches and methods, and incorporate both national and

international focuses. As Norway’s most interdisciplinary faculty,

this is our strength. I am sure that you will all be agents of change

for a better world after graduating from NMBU.

We will miss you. Becoming a graduate is an important milestone.

and being a student is a very special period in your lives. It is

educational, and at the same time demanding; it involves being

part of a community, and at the same time about making your

own choices. But it is also a part of your path in life.

You are now graduates. The staff at the Faculty are happy that

our capable and sought after graduates will go on to build a

sustainable future for us all. I ask one thing of you: be

ambassadors for NMBU, follow the Faculty of Landscape and

Society on Facebook and register for NMBU’s new alumni

network.

The Faculty is proud of every one of you. Good luck in your

working lives or continuing education!



MASTER

BY- OG
REGIONPLANLEGGING



I dag fortettes byene innenfor den eksisterende byggesonen, noe som legger press på

utearealene i byen. For å sikre et minimum av kvaliteter utarbeider kommunen normer til

utearealene. Oslo kommune har siden 2012 hatt en utearealnorm for nye boligprosjekt, men

den har ikke blitt evaluert. Masteroppgaven har derfor evaluert utearealnormen til Oslo

kommune for å undersøke i hvilken grad utearealnormen brukes og om den oppnår formålet

om å sikre gode uteoppholdsareal i nye boligprosjekt.

Oppgavens funn er at utearealnormen i varierende grad har blitt brukt i nye boligprosjekt.

Den har i hovedsak blitt brukt i store boligprosjekt i transformasjonsområder og i liten grad i

mindre prosjekt. Det er bare de tallfestede og konkrete normene som blir regulert i planene

og som blir ivaretatt. De kvalitative normene greier ikke kommunen å sikre i planene og det

er vanskelige å evaluere om de er ivaretatt eller ikke. Oppnåelsen av de kvantitative

normene har man i denne oppgaven som i tidligere studier sett at ikke er tilstrekkelig for å

skape gode boligkvaliteter. Bruken og ivaretakelsen av utearealnormen er derfor ikke nok

for å sikre gode uteoppholdsareal. Utbyggers ambisjoner om å skape kvalitet og en tomt

med stort potensiale er likeså viktig som bruken av utearealnormen.

Oppgaven har sett at utearealnormen kan brukes for å unngå dårlige prosjekter, men det

krever innsats utover utearealnormen for å sikre gode uteoppholdsareal.

BIDRAR UTEAREALNORMEN TIL
OSLO KOMMUNE MED Å SIKRE
GODE UTEOPPHOLDSAREAL?

Frøydis Hollakleiv

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Elin Børrud

 
Tittel:

En evaluering av Oslo
kommunes utearealnorm -

Sikrer normene gode
uteoppholdsareal?
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E-scooters have in past years been a prominent issue for cities around the world.

Challenges have been related to how they visually spoil the cityscape and represent a

threat to the pedestrian right-of-way on the pavement. The presence of e-scooters in the

urban context has become an issue for walkability in public spaces, especially for those

with disabilities. Therefore, my master's thesis has aimed to develop a new framework,

based on urban planning theory and principles, for how e-scooters can be better planned

for as part of the livable city.

Aspects from urban planning theories have been applied to define principles for planning a

liveable city with e-scooters in mind. An online survey and field observations were done to

investigate people's perceptions of e-scooters, the relationship between the built

environment, how e-scooters are parked, and what effect this might have on other users'

right-of-way.

I concluded that there is a need for targeted regulations and physical measures in the built

environment that can better integrate e-scooters as part of the city's infrastructure and

public spaces. The accessibility for pedestrians and people with disabilities should always

be prioritised, while other modes of transportation should be adapted. These are some of

the primary measures towards a new framework for how e-scooters can be better

integrated as part of the public space. A framework where other's accessibility is preserved

while maintaining the concept of the liberal use that e-scooters represent.

ARE ELECTRIC SCOOTERS THE
URBAN MOBILITY OF TOMORROW?

Jonas André

Johannessen

 

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Matthew

Cashmore
 

Tittel:
Making Micromobility Part

of the Liveable City:
Analysing the Impacts, and

Integration, of electric
scooters

 



Bærekraftig utvikling har blitt et nøkkelbegrep i dagens utvikling. Nasjonale forventninger

sier at FNs bærekraftsmål skal legges til grunn for all planlegging, noe som setter rammene

for stedsutviklingen i Norge. Men hvor ligger verktøyene for å møte disse målene i Distrikts-

Norge? Distriktene har helt andre utfordringer og forutsetninger for utvikling enn sentrale

strøk. Jeg anser mobilitet som en viktig brikke innen stedsutvikling og bærekraft, og målet

for oppgaven ble derfor å finne ut hvilken rolle mobilitet spiller for bærekraftig

stedsutvikling i distriktene.

Caseområdet for oppgaven er Magerøya i Nordkapp kommune. Her har det blitt gjort

analyser knyttet til mobilitetens rolle innen stedsutvikling i fortiden, hvordan situasjonen er

i dag, og hvordan rollen vil bli fremover, med større fokus på bærekraft.

Gjennom forskningen har jeg funnet at Magerøya har vært avhengig av fiske- og

turistnæringen for å overleve. Disse næringene har formet mobiliteten etter sine egne

behov. Men fremover må befolkningen og kommunen selv være mer aktive og finne ut av

hvilke mobilitetsformer som er best for dem i nåtiden og for kommende generasjoner.

Mobiliteten må med andre ord skje mer på befolkningens premisser, og kommunen må

vektlegge det mer i sin planlegging. Forslag er at det tilrettelegges for mer sykkel og gange,

og turstier bør etableres for å ta bedre vare på øyas sårbare natur. På denne måten blir også

stedsutviklingen mer bærekraftig.

MOBILITET SOM ET VIKTIG ELEMENT
INNEN BÆREKRAFTIG STEDS-
UTVIKLING PÅ MAGERØYA

Inga Borge

Master i by- og
regionplanlegging
Veileder: Jin Xue

 
Tittel:

Rollen mobilitet har for
bærekraftig stedsutvikling i

perifere områder: 
En casestudie av Magerøya

 



Temaet for min masteroppgave er arealformålet Sentrumsformål. Arealformål brukes i

arealplankart for å dele inn arealene i ulike typer av arealbruk, og er viktige verktøy for

planmyndighetene, som ønsker å styre fremtidig arealutnyttelse. Sentrumsformål kom inn

som et nytt arealformål i Plan- og bygningsloven i 2008. Sentrumsformål er et tidsriktig

formål, fordi det understøtter knutepunktutvikling som ideal: Sentrumsformål gir rom for

funksjonsblanding. Samtidig indikerer det at «her skal det komme noe urbant». Tidligere

forskning slår likevel fast at mange av de som jobber med å lage arealplaner synes det er

vanskelig å forstå hva Sentrumsformål innebærer, og dermed også hvordan de skal bruke

det på en fornuftig måte. Dette bestemte jeg meg for å finne mer ut av.

Problemstillingen min har vært hvordan planmyndigheter og private tolker og bruker

Sentrumsformål i ulike typer arealplaner. Jeg har gjennom dette halvåret samlet inn data

gjennom å lese hundrevis av plandokumenter og intervjuet kommuneplanleggere,

eiendomsutviklere, rådgivere og arkitekter. Jeg har funnet ut av at ingen vet helt hva

Sentrumsformål er. Det er opp til hver enkelt å tolke formålet. Noen ser muligheter i dette

tolkningsrommet: Ved å vedta «vage» arealplaner, så kan arealbruken endres litt som man

vil, dersom det oppstår nye markeds- eller samfunnsbehov. Noen er mer skeptiske, og

mener det er for risikabelt. Hvordan skal man klare å sikre kvaliteter i arealbruken?

SENTRUMSFORMÅL: 
STOR RISIKO - STORE MULIGHETER

Thea Sanner

Master i by- og
regionplanlegging

Veileder: Terje Holsen
 

Tittel:
Hva betyr Sentrumsformål?

Et studie av hvordan
planmyndigheter og private

planaktører tolker
arealformålet i praksis



In Oslo, issues of accessing the homeownership market for young people is particularly

pressing. Looking to Europe for guidance, scholars and policy makers have expressed a

renewed interest in co-housing as an alternative housing provider. This study aims to

identify the current limitations and potentials for developing co-housing in Oslo, as a

possible way to provide more affordable homeownership for young people. In addition, the

study investigates whether co-housing can secure quality, meanwhile providing

affordability.

In order to identify the current limitations and potentials of co-housing in Oslo the study

has applied qualitative methods in the form of a multiple case study approach. Interviews

were held with seven key informants connected to six co-housing projects in Oslo. As the

existing situation of co-housing in Oslo is fairly limited, the cases analyzed include existing,

in process and stopped projects.

The results showed that the most affordable projects have the hardest time with being

realized. One reason is that they challenge local regulation plans, which aim at securing

quality. The existing projects, on the other hand, provide high qualities, but lack affordable

options. As such, the current co-housing market in Oslo is way too limited to offer

affordable homeownership for young people in Oslo.

THE CO-HOUSING MARKET IN
OSLO IS TOO LIMITED

Agnes Kielland

Master i by- og
regionplanlegging

Veileder: Roberta Cucca
 

Tittel:
Potentials and limitations of

developing co-housing in
Oslo: an affordable way to
access homeownership for

young people in Oslo?
 



Åpne russcener har vært et fenomen i Oslo siden 1960-tallet, og det har alltid vært knyttet

til omsetningen og bruken av illegale rusmidler i det offentlige rom. De åpne russcenene har

flyttet seg fra Slottsparken til dagens åpne scener i Storgata/Brugata, Vaterland, søndre

deler av Akerselva, Urtegata og andre nærliggende steder. Forflytningen av de åpne

russcenene har kommet som et resultat av de utfordringene de har ført til i der de har vært.

I lang tid har de åpne russcenene vært omtalt som et jaget miljø, og det har historisk sett

vært stort fokus på kriminaliteten i omsetning av illegale rusmidler. I nyere tid pågår det en

retningsendring fra straff til hjelp, og erfaringer fra andre byer bidrar til å utvikle nye måter

å møte utfordringene på i Oslo.

Denne studien tar gjennom sin kvalitative tilnærming til metode i bruk intervjuer og

kvalitative dokumentanalyser som datainnhentingsmetoder for å innhente relevant og god

informasjon om temaet.

Funnene i studien viser at det er bred enighet om at hjelp er den riktige retningen i stedet

for straff, men at det er uenighet blant aktørerene brukerorganisasjoner, fagfolk, næringsliv

og andre innbyggergrupper om hvordan man best kan hjelpe, og hvor denne hjelpen burde

foregå. Det er også omdiskutert hva verdighet i det offentlige rom betyr, og om dette

handler om å få sitt eget utendørs værested, eller om å bli tolerert i byens offentlige rom på

lik linje med enhver borger.

ÅPNE RUSSCENER I OSLO SENTRUM OG
MEDVIRKNING SOM VERKTØY FOR Å
HÅNDTERE UTFORDRINGENE

Simon Steinsvik

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Petter Næss

 
Tittel:

Romlige utfordringer med
åpne russcener og

medvirkning i utformingen
av fremtidige løsninger - 

en casestudie av Oslo
sentrum

 



Medvirkning er et krav fra plan- og bygningsloven og det skal legges til rette for digital

dialog i planprosessen, jf, § 5-2. Medvirkningsportaler som verktøy for å gjennomføre

digitale planprosesser er ikke utforsket nok. I Norge er Nye Veier en sentral aktør i bruk av

medvirkningsportaler og deres bruk av E16portalen.no i prosjektet med ny E16 mellom

Kongsvinger og E6 er case for masteren.

Ved å intervjue aktører i E16-prosjektet har jeg fått en større innsikt i prosjektet og hva som

er E16-portalen sin rolle er i innbyggermedvirkning. For å forstå bedre hvordan portaler er

utformet er det gjort nettsideanalyse både av E16portalen, Byrom Kolbotn og

Medvirkningsportalen E6 Gyllan – Kvål.

Studien viser at medvirkningsportalene fungerer hovedsakelig som informasjonssider for

prosjektene og legger ikke opp til god nok toveiskommunikasjon. Mange av portalene er

ennå i testfasen og det trengs retningslinjer på hvordan de skal brukes, spesielt med tanke

på personvern. Fordelen med digital medvirkning er at man når et mye større publikum og

gjør planprosessen mer gjennomsiktig. Det ser ut til at digital medvirkning har kommet for å

bli, og fremtiden vil være en hybridløsning av både digital og fysisk medvirkning.

HVORDAN BRUKES PORTALER I
MEDVIRKNING?

Ida Haraldseid

Gramstad

 Master i by- og
regionplanlegging

Veileder: Mina di Marino
 

Tittel:
Portaler som verktøy for

innbyggermedvirkning. En
studie av E16-portalen

 



FNs 17 bærekraftsmål og de tilhørende 169 delmålene ble vedtatt i 2015, og setter nye globale

mål for den ønskede retning for utviklingen av verden. Målene setter bærekraftig utvikling på

agendaen, og skal implementeres både nasjonalt og lokalt. Dette gjelder også for planlegging.

Bærekraftsmålene forankres i norsk planlegging gjennom de nasjonale forventningene til

regional og kommunal planlegging. Det forventes at fylker og kommuner legger til grunn

bærekraftsmålene i samfunns- og arealutviklingen. De norske fylkene og kommunene er fortsatt

i en tidlig fase med dette arbeidet. Det forventes at oppfølging av bærekraftsmålene vil føre

med seg konsekvenser for folkehelsearbeidet både nasjonalt, men også lokalt.

Alle bærekraftsmålene kan kobles til folkehelsearbeid, noe som gjør arbeidet med målene i et

folkehelseperspektiv komplekst. Allikevel er folkehelse en sentral del av målene. Formålet med

dette studiet har vært å undersøke hvilke bærekraftsmål som har blitt implementert i en

kommuneplans samfunnsdel for å forankre folkehelsearbeid, og hvilke strategier og tiltak som

planlegges for, for å imøtekomme disse målene.

Hovedfunnene ved denne studien fant en sammenheng mellom bærekraftsmålene som

implementeres lokalt og målene som fremmes som relevante for folkehelsen av nasjonale

myndigheter. Kommunen som er undersøkt prioriterer ikke et utvalg av mål fremfor andre for å

fremme folkehelsearbeidet i kommuneplanens samfunnsdel, men har et overordnet blikk hvor

vært mål tilpasses de lokale utfordringene. Strategiene og tiltakene som formuleres for nå

målene skyves til videre planprosesser.

KOMMUNAL IMPLEMENTERING AV FNS
BÆREKRAFTSMÅL SETT FRA
FOLKEHELSEPERSPEKTIVET

Sumeet Singh

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Gunnar

Ridderstrøm
 

Tittel:
FNs bærekraftsmål og

folkehelse – en case studie
av lokal implementering av

FNs bærekraftsmål for
forankring av

folkehelsearbeid i plan
 
 



I de siste årene har begrepet samskaping fått fotfeste i blant annet kommuner rundt om i

landet. Samskaping innebærer at ulike aktører innen det offentlige, private og sivile går

sammen for å finne løsninger på problemer og skape eller lære sammen.

Når det gjelder begrunnelsene for hvorfor man skal drive med samskaping, legges det vekt

på at samskaping er essensielt når det gjelder å løse komplekse problemer som ikke kan

løses av det private eller det offentlige alene, men som krever et samarbeid mellom ulike

aktører, herunder også innbyggerne. 

I denne oppgaven vil jeg derfor se på den valgte casen “Hendelser på Nyhavna”, et

byutviklings- og kunstprosjekt i et kommende transformasjonsområde som involverer en

rekke ulike aktører, for å finne ut av hvordan samskaping foregår i praksis. I denne

sammenheng vil jeg legge vekt på rollen til kunst- og kultur og de kulturelle aktørene som

holder til på området den dag i dag, i byutvikling og samskaping.

STUDIE AV SAMSKAPING I
KUNST- OG BYUTVIKLINGS-
PROSJEKTER I PRAKSIS

Hanna Flesche

Hellenes

 

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Mina di Marino

 
Tittel:

Fra Rockheim til Kunstheim
- Samskaping i kunst i det

offentlig rom og byutvikling
 
 



Dette er en studie av hvordan beboere i to nye boligprosjekter i Oslo oppfatter egen

bokvalitet. Oppgaven tar utgangspunkt i diskusjonen rundt og kritikken av bokvaliteten i

denne typen prosjekter. Gjennom offentlige ytringer fra boligforskere og fagpersoner kan

man få inntrykk av at mye av det som bygges ikke har god nok kvalitet; bygningene står for

tett og er for høye, uteområdene er for dårlige, boligene er for små og med dårlig lys- og

solforhold, og de bygges i støyende omgivelser. Kritikken handler i størst grad om små

leiligheter. Samtidig hører man lite fra de menneskene som faktisk bor i disse boligene.

Beboernes oppfatning av egen bokvalitet er kommet frem gjennom intervjuer med

informanter i Kværnerbyen og Ensjø. Til tross for at det finnes mangler knyttet til enkelte

kvaliteter, gir de likevel uttrykk for at det er god bokvalitet. En av informantene bor i en

ettromsleilighet på bakkeplan, og oppfatter i mindre grad bokvaliteten som god. Det kan

være flere grunner til forskjeller både mellom de ulike informantene, og mellom informanter

og kritikere. Beboernes oppfatning av egen bokvalitet beror på individuelle preferanser om

bolig og boområde. Bokvalitet er også stedsavhengig, og kvaliteter må derfor analyseres ut

fra konteksten boligen er i. Midlertidighet spiller også inn ved at man kan finne seg i

mangler for en kort periode.

Betydningen av normer og krav, og hvordan man skal forholde seg til dem i planleggingen

av boområder, blir også diskutert. Analysen tyder på at det i planleggingen av prosjekter

med høy kompleksitet kan være nyttig med større fleksibilitet, samtidig som det er viktig å

sikre en minstestandard.

BOKVALITET I NYE BOLIGPROSJEKTER

Fride Holm

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Elin Børrud

 
Tittel:

Oppfatninger om bokvalitet
og anvendelse i planlegging

 



Ved utviklingen til dagens plan- og bygningslov (PBL) har det vært økende fokus på medvirkning.

Selv med prosesser som sikrer medvirkning, og forarbeider som gir utstrakte muligheter til å

skjønnsmessig vurdere tiltak utover minstekravene, forekommer det likevel tilfeller med

interessekonflikter sent i planprosesser. Med dette som utgangspunkt har oppgavens mål vært å

undersøke hvorfor slike interessekonflikter oppstår, selv med kravene til medvirkning.

For å undersøke dette har oppgaven tatt utgangspunkt i en casestudie av Sandakerveien 113-119 i

Nydalen i Oslo kommune. Caset var interessant, da saken var klar til å oversendes til politisk

behandling, men som følge av et innbyggerforslag som resulterte i en bestilling fra byrådet om

stor park i Nydalen, har prosessen i realiteten blitt startet på nytt.

Oppgaven har sett på hvordan samhandling/medvirkning har vært potensiell faktor til konflikt,

herunder hva de ulike aktørene i caset legger i begrepet medvirkning, benyttelsen av

medvirkning etter og utover minstekravene, samt tidspunkt og informasjonsgrunnlaget. Det vil

være flere faktorer som virker inn på konflikter i en planprosess, men i tilknytning til

samhandling/medvirkning som potensielle drivere har det vist seg å være tilknyttet ulike

aktørers ulike forståelse til hva medvirkning innebærer, særlig til når medvirkningen kommer,

samt hva slags form for kommunikasjon denne bærer. Funnet kan illustrere en underliggende

uklarhet til hva medvirkning faktisk innebærer utover PBLs minstekrav, som igjen kan medføre

spenningsfelt i praksis.

KAN MEDVIRKNING VÆRE EN ÅRSAK
TIL KONFLIKT I PLANPROSESSER?

Anita Swan Olsen

Master i by- og
regionplanlegging

Veileder: Melissa Anna
Murphy

 
Tittel:

Medvirkningens innvirkning
på konflikt sent i
planprosesser: en

casestudie av
Sandakerveien 113-119

 



Risikoen for naturhendelser i Norge regnes i dag som høy, og det forventes en

nedbørsøkning på opptil 30% frem til år 2100. Dagens arealpolitikk innebærer mer

kompakte byer, hvor naturlig infiltrasjon og avrenning påvirkes. Dette, kombinert med et

overbelastet vann- og avløpsnett, gjør at risikoen for flom i forbindelse med overvann øker.

Risiko- og sårbarhetsanalyser er et av de viktigste verktøyene kommunene har for å

håndtere klimaendringene, og sikre mer bærekraftige og robuste samfunn.

Gjennom casestudier av kommunene Nordre Follo, Bærum, Enebakk og Ringsaker,

undersøker oppgaven kommunenes praksis når det gjelder ROS-analyser etter PBL §4-3,

med særlig velt på overvannsflom. Studien ser på hvordan overvannsflom fanges opp i ROS-

analysene, om denne praksisen er egnet, hva slags kunnskapsgrunnlag som legges til grunn,

hvordan usikkerhet håndteres i disse vurderingene, og hvordan kommunene oppfatter de

nye SPR for klimatilpasning har påvirket deres arbeid.

Hovedfunnene viser at det er utfordringer med dagens praksis knyttet til manglende

målsetting for risikostyringen, og hvordan overvann som naturfare bør håndteres i

analysearbeidet. Kommunene synes overvann er vanskelig metodisk, da det ikke forholder

seg til planavgrensningene. Det er også manglende fokus på usikkerhet i vurderingene som

foretas. I tillegg opplever de uklarheter i hva som skal avklares på hvilket plannivå. En

konsekvens av disse utfordringene, er at avklaringer og ansvar skyves ned i planhierarkiet.

Kommunene etterlyser retningslinjer og føringer som er bedre tilpasset arbeidet med

overvann i ROS-analysen.

KOMMUNERS ROS-ANALYSE MED
SÆRLIG VEKT PÅ OVERVANNSFLOM
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Kampen om strandsonearealene i Norge fører stadig til konflikter. For å ivareta naturverdier

og allmenne interesser i strandsonen, har det siden 1965 vært et generelt byggeforbud i

100-metersbeltet langs sjøen, men utviklingen går fortsatt i feil retning. I dag er bygge-

forbudet nedfelt i plan- og bygningsloven § 1-8, men det finnes likevel unntak fra regelen. Et

av unntakene innebærer at kommunene kan gi tiltakshaver mulighet til å fravike lov,

planbestemmelse eller plankart ved dispensasjon, jf. plan- og bygningsloven § 19-2.

Oppgaven tar utgangspunkt i Færder kommunes dispensasjonspraksis i strandsonen i 2020.

Færder er en attraktiv øykommune i Oslofjorden som er under utbyggingspress. Oppgaven

søker å belyse i hvilken grad Færder kommunes dispensasjonspraksis i strandsonen er

forenlig med plan- og bygningsloven, og om overordnede myndigheter bidrar med

tilstrekkelig veiledning i saksbehandlingen. Studiens funn viser at Færder kommune ga

dispensasjon til bygging i strandsonen i 84 % av tilfellene i 2020. Funnene indikerer at

kommunen, med enkelte unntak, har truffet en rekke vedtak som er forenlig med plan- og

bygningsloven. Likevel bør andelen dispensasjonsinnvilgelser i strandsonen reduseres for å

bremse nedbyggingen og privatiseringen av kommunens strandsone. Studien avdekker et

behov for en høyere grad av samordning mellom Færder kommune og Statsforvalteren i

Vestfold og Telemark, men også mellom kommunens planvirksomhet og

byggesaksvirksomhet, for at utviklingen i strandsonen skal gå i ønsket retning.

HVORDAN HÅNDTERER EN ATTRAKTIV
ØYKOMMUNE DISPENSASJONER I
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Researching age segregation and intergenerational relations in the city is an uncharted

territory, with that includes unmined potentials city planning may be able to use. 

From investigating age in planning documents and juxtaposing this with real life cases, I

have identified conditions intergenerational relations requires to form. Some of these

conditions, such as space and time, planners can impact and work with in order to facilitate

for intergenerational relations in the city.

The second discovery from the project is the role of space and how the operationalization

of practical planning, especially when it comes to social strategies is incredibly difficult.

From the plans we saw how planners’ social ambitions and the physical and spatial response

to it, often disconnects. The conversion between the two forms are difficult because they

are dissimilar in nature and in dynamics. The common denominator is space, both as the

problem but also as the solution. 

The planner’s role in this context, is to understand, but also be able to identify the

connections and translate these into spatiality.
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Oslos befolkning vokser fort og prognoser viser at den vil fortsette å stige mot 2050. For å

håndtere befolkningsveksten på en bærekraftig måte skal det bygges tett. Oslos byggesone er,

siden Markaloven kom i 2009, fastsatt med klare grenser mot mark, fjord og nabokommuner,

og de ledige arealene er begrenset. Løsningen er den kompakte byen.

I 2005 gjorde Børrud en kartlegging av utbyggingen av Oslos byggesone i perioden 1985 til

2000. En tilsvarende kartlegging ble gjort i 2010 av Syvertsen, for perioden 2000 til 2010. Alle

nye bygg, samt om- og påbygg over 500 kvm til byggesonen ble kartfestet til byggesonen.

Utbyggingen ble kartlagt opp mot forskjellige faktorer for å undersøke hva som påvirker

utbyggingen, samt opp mot områdetyper for å kartlegge eventuell transformasjon.

I denne oppgaven gjøres en tilsvarende kartlegging for perioden 2010 til 2020, for å undersøke

problemstillingen om hvordan Oslos byggesone har endret seg gjennom fortetting. Det

benyttes en typo-morfologisk metode for å kartlegge utbyggingen det siste tiåret.

Dette analyseres så opp mot mulig påvirkende faktorer som områdetyper, infrastruktur,

vedtatte kommunale planer og vern av områder og bygg. I kartleggingen brukes data fra Oslo

kommune, Matrikkelen, Byantikvaren og andre offentlige dataregistre. Kartleggingen viser at

enkelte utbyggingstendenser som ble registrert i kartleggingene fra 2005 og 2010 har vedvart,

andre har dabbet av og nye tendenser har blitt registrert. Kartleggingen registrerer at

småhusområdene fortettes og større grad av utbygging av områder med arealintensiv næring

transformeres til tette boligområder.

KARTLEGGING AV UTBYGGING
I OSLO KOMMUNE

Waldemar Holst

 
Master i by- og

regionplanlegging
Veileder: Elin Børrud

 
Tittel:

Fortetting av byggesonen i
Oslo kommune i perioden

2010 - 2020: En kartlegging
av utbygging det siste

tiåret.
 



Strandsonen er det et området i Norge som opplever størst utbyggingspress. Spesielt stort

press er det rundt de store byene våre. Dette har ført til en rekke interessemotsetninger i

saker som berører strandsonen. Plan og Bygningsloven og tidligere lovverk tydeliggjør

hvilke hensyn som skal legges til grunn i arealplanlegging av strandsonen.

Plan og bygningsloven § 1-8 omhandler både strandsone langs sjøen og langs vassdrag, men

loven innfører kun en generell byggegrense i 100-metersbeltet langs sjøen. Kommunene er

etter plan og bygningsloven selv ansvarlig for å vurdere å innføre en tilsvarende

byggegrenser i kommuneplanen langs vann og vassdrag. Oppgaven tar for seg hvordan

kommunene foretar denne vurderingen, og hvordan en byggegrense evt. fastsettes. For å

studere dette har kommunene i gamle Akershus fylke blitt brukt som studieområde.

Resultatet av studien viser at av totalt 22 undersøkte kommuner i Akershus har 20 av

kommunene fastsatt en byggegrense langs vassdrag etter pbl § 1-8. To kommuner har valgt

å ikke fastsette en byggegrense i kommuneplanen, og har valgt å heller hensynta

vassdragene på annen måte. Kommunene som fastsetter byggegrenser, fastsetter denne

ulikt. Det er fire hovedforklaringer på det: 1, Naturen og vassdragene er ulike. 2,

Nasjonale/regionale veiledninger/føringer for strandsonen langs vassdrag mangler. 3, Ulik

politisk prioritering av vassdragene og kantsonene i kommunene og  4, Ulik kompetanse

/ressurser i kommunene.

HVORDAN FORVALTES AREALENE
LANGS VANN OG VASSDRAG I
KOMMUNEPLANEN?
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I løpet av landskapsarkitekturstudiet på NMBU vil studentene jobbe med natur, kultur,

mennesker og ikke minst, å gi ideene sine form. Men det kan være vanskelig å utvikle gode

ideer uten å ha praktisk erfaring om hvordan design tar form i den virkelige verden. Selv om

man er bevisst på avstand, form, mengde, høyder, farger og komposisjon på papir eller

datamaskin, betyr ikke dette at det alltid oversettes til gode valg i skala 1:1.

I 2020 fikk NMBU et nytt bygg for veterinærhøyskolen. Det ble dannet en aks på baksiden

av Urbygningen, og der ble det avsatt et areal på ca. 850 m2 for studentaktivitet i 1:1.

Arealet er tredelt, avgrenset med klipte hekker og heter Studenthagene.

Med denne oppgaven vil jeg utforske behov for praktisk erfaring i landskapsarkitektstudiet

og hvordan studenthagene kan utformes til å være en arena for læring og sosiale aktiviteter.

I tillegg til å forsterke det sosiale samholdet, kan studenthagene føre til bedre forståelse av

landskapets natur og hvordan det oppfattes i tid og rom.

Samfunnet etterspør i dag praksis i alle typer utdannelser. Dagens unge har ofte lite

praktisk erfaring. Som landskapsarkitekter må vi ofte forholde oss til hvordan det vi

planlegger og prosjekterer fungerer i praksis for å kunne gjøre byene våre grønnere og

sterkere, blant annet for klimaendringer og utbyggingspress.
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Norsk kriminalomsorg er kjent verden over for sin humane tilnærming til straff. Fengslenes høye

kvalitet omtales ofte i spektakulære ordelag som skaper både sinne og begeistring.

På tross av dette har soning, også i Norge, store negative konsekvenser for den innsatte.

Fengselsbefolkningen har betydelig dårligere helse enn befolkningen for øvrig. Frihets-

berøvelsen fører til at de innsatte må oppholde seg i påtvungne landskap. Da er det spesielt

viktig at disse landskapene har høy kvalitet, slik at de kan bidra til rehabilitering av de innsatte.

Landets største høysikkerhetsfengsel, Romerike fengsel, Ullersmo avdeling, huser nesten 300

mannlige innsatte. Uteområdene deres er slitne, flate, har få kvaliteter, og det har skjedd lite

med dem siden fengselet sto ferdig for over femti år siden.

I denne oppgaven undersøker vi hvordan gode uteområder kan utformes innenfor fengs-lenes

strenge rammer, med Romerike fengsel, Ullersmo avdeling som prosjekteringscase. Gjennom en

kunnskapsbasert tilnærming til prosjekteringen har vi gjort en systematisk gjennomgang av

kvaliteter i uteområdene til fem nordiske høysikkerhetsfengsler. Vi har intervjuet fagpersoner

som har medvirket i prosjekteringen av fire av de fem fengslene. Fagpersonenes erfaringer er

sammenstilt til åtte råd for prosjektering av uteområder i fengsler. Med utgangspunkt i de åtte

rådene fra casestudiene prosjekterer vi et forslag til transformasjon av uteområdene på

Romerike fengsel, Ullersmo avdeling.

UTEOMRÅDENE I NORGES STØRSTE
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Når urbane områder stadig blir tettere, er det uunngåelig at andelen permeable overflater og

grønne områder avtar. Med nye utfordringer innenfor vannhåndtering, naturmangfold og

folkehelse, må vi derfor forsøke å redusere ulempene denne fortettingen medfører. Dette skaper et

økende behov for nye tilnærminger til hvordan blågrønne strukturer kan brukes planmessig for å

redusere problemer knyttet til flom og overvann og samtidig sikre naturmangfold,

rekreasjonsverdier og naturopplevelser for en økende bybefolkning.

I dag planlegges Oslos største utviklingsområde på Økern, med 30-40 000 nye boliger som skal

huse rundt 100 000 mennesker. De siste 60 årene har Økern gjennomgått en uorganisk vekst som

der grå og tette flater har gått på bekostning av områdets blågrønne strukturer. Når området igjen

skal transformeres, er det stort behov for en blågrønn omstilling. Dette danner bakteppet for

oppgavens problemstilling: Hvordan kan overvannsløsninger i byrom i nye Økern sentrum bidra til

økt naturmangfold og naturopplevelser?

Med økende befolkningspress, klimaendringer og tap av naturmangfold, blir det særlig viktig at de

blågrønne arealene er av god kvalitet og bidrar til et robust urbant landskap som gagner både

mennesker, dyre- og planteliv. Oppgaven viser prinsipper som kan styrke økologiske og

miljømessige effekter av overvannshåndtering og viser hvordan de kan brukes i utformingen av nye

Økern sentrum. Utformingen skal fremme biologisk mangfold og sikre at den blågrønne strukturen

kan håndtere store vannmengder ved flom. I tillegg skal den tilrettelegge for menneskelige

naturopplevelser og kontakt med naturen.

OVERVANNSLØSNINGER I BYROM SOM
FREMMER NATURMANGFOLD OG
NATUROPPLEVELSER

Charlotte Goodwin
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Huntonstranda er lokalisert mellom Gjøvik sentrum og Mjøsa, og domineres i dag av industri,

parkeringsarealer og bilgenererende handel. I 2017 ble det utlyst en arkitektkonkurranse for å

utvikle Huntonstranda til en ny bydel, med boliger, næring, handel og rekreasjonsmuligheter. I

forbindelse med forprosjektet for utbyggingen, ble det sommeren 2020 gjennomført

grunnundersøkelser på Huntonstranda. Resultatet viste store mengder metangass i grunnen, i

tillegg til forurensning med tungmetaller og PAH på deler av området. Dette førte til at premissene

for utviklingen ble endret.

Denne oppgaven utreder hvordan naturlige renseprosesser kan brukes for å redusere mengden

forurensning i grunnen og hvordan Huntonstranda kan utvikles til å bli en tilgjengelig og

funksjonell park som bidrar til å knytte Gjøvik sentrum tettere sammen med Mjøsa.

Løsningsforslaget tar utgangspunkt i seks strategier, som bygger på teori, referanseprosjekter,

registreringer og analyser. Den nye parken er et grønt tilskudd i Gjøvik sentrum og gir innbyggere

og besøkende en mulighet til å komme ned til Mjøsa ved både lav og høy vannstand. Forslaget

fokuserer på å transformere et lite inviterende og bilbasert industriområde til å bli en tilgjengelig

og inkluderende park, som kan bidra til å styrke Gjøviks identitet som Mjøsby.

FRA FORURENSET INDUSTRIOMRÅDE TIL
FUNKSJONELL OG TILGJENGELIG PARK
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Urban dyrking har hatt en økende popularitet de siste årene, og finnes i mange forskjellige former.

Interessen for å delta i dyrkningsprosjekter er stor, og ventelisten for å leie en parsellhage er lang.

Samtidig er det begrenset med grøntareal i byene, og de urbane dyrkningsområdene er ofte

private, eller halvprivate. 

Denne oppgaven tar for seg hvordan urban dyrking kan benyttes i offentlige byrom, slik at

matnyttige planter blir en varig del av byens grønnstruktur i større grad. Samtidig åpner dette opp

for at landskapsarkitekter kan bidra mer når urbane dyrkingsprosjekter planlegges.

Urban dyrking, i form av frukt- og bærarter i offentlig uterom, kan bringe med seg mange fordeler

og skape flerfunksjonelle byrom som har stor verdi i de kompakte byene. Disse plantene er

riktignok kostbare elementer som krever mer planlegging og oppfølging enn de mer tradisjonelle

parkplantene. De viktigste faktorene for suksess er å bruke et egnet areal, egnede frukt- og

bærarter, planlegge godt, ha nok ressurser og bruke et velfungerende system for ivaretagelse. Slik

kan urban dyrking bli tydeligere i bybildet og tilgjengelig for alle.

URBAN DYRKING INTEGRERES I
OFFENTLIGE UTEROM
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Dagens samfunn er preget av en lineær økonomi med en tydelig ‘bruk- og kast-mentalitet’. I takt

med økende befolknings- og velstandsvekst, fører dette til at vi overskrider jordas kapasitet og

utarmer dens ressurser. For at jorden skal kunne gjenfinne sin balanse, samt bevare tilgangen til

verdifulle ressurser for framtiden, bør utviklingen gå i retning av en sirkulær økonomi.

Denne oppgaven undersøker hvordan sirkulærøkonomiske vurderinger, med fokus på materialbruk,

kan implementeres i en designprosess på byggeplannivå for landskapsarkitektur. I tillegg legges det

vekt på hvordan en slik designprosess kan arte seg annerledes enn en mer konvensjonell

designprosess.

Oppgaven viser at i en designprosess med fokus på sirkulær materialbruk, vil materialet i større grad

legge føringer for utformingen av designet. Økt fokus på sirkulær materialbruk kan i tillegg utfordre

balansen mellom ytterligere miljømessige, sosiale og estetiske verdier, og kan resultere i en mer

kompleks designprosess.

Resultatet for oppgaven er en tilleggelse av et nytt nivå i designprosessen, med vekt på

gjenbrukssøk og gjenbruksdesign. Dette nivået innebærer en materialkartlegging, -testing og

livsløpsvurdering. Vi ser likevel at sirkulær materialbruk kan implementeres på ulike måter avhengig

av prosjektets rammer og hvilke aktører som er involvert. Gjennom oppgaven kommer det fram at

det fortsatt er mange barrierer som må overvinnes før sirkulær materialbruk kan bli konvensjonell

praksis. Innarbeidet praksis må endres, og ambisjoner, visjoner og store ord må komme til syne i

handling.

SIRKULÆR MATERIALBRUK I EN
DESIGNPROSESS PÅ BYGGEPLANNIVÅ
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Det er mange utfordringer knyttet til klimaendringer, fortetting og befolkningsvekst. En av disse er

at det bygges mer kompakt, noe som fører til trangere boliger og begrenset tilgang til private

grøntområder. Det å bo tettere på hverandre betyr ikke nødvendigvis at man får bedre forhold til de

man har rundt seg. Ifølge faglitteraturen er ensomheten høyest i storbyene og et godt naboskap kan

være vanskelig å oppnå i boligblokker med hundrevis av beboere.

I denne masteroppgaven ser jeg på mulighetene for å skape en samlet oppholdssone på taket, som

skal være inkluderende og tilgjengelig for alle beboerne av et stort boligkompleks som er tiltenkt i

Økern sentrum i Oslo. Dette blir gjort gjennom et løsningsforslag der jeg slår sammen de små,

private takflatene til fire store og godt tilgjengelige takflater med gode forbindelser. Det blir

tilrettelagt for møteplasser gjennom urbant landbruk, roligere oppholdssoner for rekreasjon,

romdannende vegetasjon og mindre, avgrensede områder for å trekke seg tilbake.

Målet med oppgaven er å komme med et innspill i diskusjonen om bygningsform når det skal

tilrettelegges for opphold på tak av store boligkomplekser i byen. Mitt innspill legger vekt på

beboernes behov for felleskap og nærhet til mer private aktivitetstilbud, rekreasjon og sosiale

møteplasser.

URBANT LANDBRUK PÅ TAK SOM SOSIAL
MØTEPLASS FOR BEBOERNE
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Ungdom er fremtidens voksne, og siden Jessheim i dag har en ung befolkning i forhold til lands-

gjennomsnittet, er det viktig at satsingen skjer i retning av barn og unge. Ved å involvere og

engasjere ungdom i den lokale stedsutviklingen, kan sosial bærekraft fremmes.

Ved å se på ungdommens rolle i byutvikling og utfordringer knyttet til dette, undersøker denne

masteroppgaven hvordan man kan skape grønne, interessante og inkluderende byrom for ungdom i

Jessheim sentrum.

Vi har gjennomført et medvirkningsprosjekt med lokal ungdom på Jessheim VGS, samt gjort egne

analyser og registreringer av Jessheim. Gjennom å analysere ungdommenes innspill og Jessheim

som helhet, kom vi frem til fem veiledende utformingsprinsipper for gode byrom. På bakgrunn av

dette utarbeidet vi en mulighetsplan for sentrumsområdet.

“Ungdomskvartalet” er et sammenhengende område i Jessheim sentrum med tilhørende fire byrom

som reflekterer ungdommenes ønsker og behov. Dette mener vi vil generere byliv og fungere som et

samlingspunkt for lokalsamfunnet, og særlig for ungdom. Byrommenes innhold, nærhet til andre

viktige målpunkter, tilgjengelighet og estetiske kvaliteter sørger for at ungdommen har en sosial

arena i sentrum. Utforming av byrom der ungdomsdeltakelse er sentral, kan ha synergisk

effekt for deres livsmestring, medborgerskap og bærekraftig utvikling.

HVORDAN KAN VI SKAPE GRØNNE,
INTERESSANTE OG INKLUDERENDE
BYROM FOR UNGDOM I JESSHEIM
SENTRUM?
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De siste årene er det jobbet med å redusere bilbruken i Oslo sentrum, som en del av dette arbeidet

er det fjernet mange gateparkeringspasser. På de frigjorte arealene er det som midlertidig tiltak,

blant annet satt opp parkleter. Parklet er en møbelmodul med bredde tilsvarende én parkeringsplass.

Den fungerer som en utvidelse av fortauet og kan inneholde sitteplasser, sykkelstativ og vegetasjon.

Med bakgrunn i forkunnskaper, en observasjonsstudie og analyser vurderes egnetheten av parklet-

tiltaket i to gater i Oslo sentrum. Parkletenes plassering vurderes til å ikke være ideell, da parkletene

i stor grad legger opp til opphold og de aktuelle gatene er lite egnet for dette, grunnet dårlige

solforhold, lite inviterende fasader og få virksomheter som egner seg i kombinasjon med uteopphold.

Videre undersøkes andre mulige løsninger for utforming av de frigjorte gateparkeringsarealene. Det

detaljprosjekteres et permanent forslag til utforming av case-gatene. Gaten må fungere som en god

ferdselsåre også uten bruk av privatbil. Det må tilrettelegges for bruk av sykkel, mikromobilitet og

kollektivtransportløsninger. HC-parkeringsplasser, varelevering og håndverkerparkering må det

fortsatt avsettes parkeringsplass til. Vegetasjon vurderes også som et godt tiltak for frigjorte arealer,

da dette kan bidra positivt i et bymiljø på flere måter. 

En generell gateopprustning er også sentralt i arbeidet med å utnytte frigjorte gateparkeringsplasser.

Det er utfordrende å skape en attraktiv gate kun ved å gjøre endringer i parkeringssonen om resten

av gaten mangler kvalitet.

GATEUTFORMING MED FOKUS PÅ AREALER SOM
TIDLIGERE HAR VÆRT GATEPARKERINGSPLASSER
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Skjøtsel omhandler pleie av levende organismer. Men det finnes lite informasjon om

kostnadseffektiv skjøtsel og hvilke grep som kan tas i planleggingsfasen for å

tilrettelegge for kostnadseffektiv skjøtsel. Det blir lagt lite vekt på det i landskapsarkitektur

studiet. Det blir stadig mer fokus på kostnader i bransjen og noen ganger strekker ikke

ressursene til. Dette kan resultere i at anlegg forfaller og får lav estetisk kvalitet. 

Denne studien fokuserer derfor på hvordan landskapsarkitekter kan bruke ulike grep i

planleggingsfasen for å oppnå estetisk vakre grøntanlegg med kostnadseffektiv skjøtsel.

Den søker etter den kunnskapen vi har om skjøtsel for å hatt fokus på skjøtsel. Ved å

intervjue ulike fagfolk innenfor grøntanleggssektoren, kom det frem en rekke funn som

baserer seg på deres erfaringer om kostnadseffektiv skjøtsel og estetikk. Funnene ble

diskutert og sammenlignet med hverandre, samt funnene i teorien. 

Studien viser at grepene som kan utføres er temabaserte. Temaene som ble identifisert var

utforming, samarbeid, økonomi, plantevalg, ugress, vanning og estetikk. Studien avsluttes

med konkrete anbefalinger i en veileder. Veilederen inneholder grep som landskaps-

arkitekter kan bruke i planleggingsfasen for å oppnå kostnadseffektiv skjøtsel i estetisk

vakre grøntanlegg. Studien avsluttes også med en toppliste av stauder som som egner seg

for kostnadseffektiv skjøtsel.

KOSTNADSEFFEKTIV SKJØTSEL
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Landskapsparken ved Baroniet Rosendal utgjør en viktig del av en nasjonal turistattraksjon og er

et fredet kulturminne. Parken ble anlagt av stamhusbesitter Marcus Gerhard Hoff-Rosenkrone i

tre etableringsfaser i siste halvdel av 1800-tallet. Til tross for at parken er relativt godt bevart,

lider vegetasjonen av manglende langsiktig, målrettet vedlikehold og tapt vegetasjon har ikke

blitt erstattet. Landskapsparken har store kulturhistoriske verdier som står i fare for å gå tapt

hvis ikke tiltak gjennomføres.

Oppgaven dokumenterer og sammenstiller historiske kilder og funn fra landskapsparkens

etablering fram til dagens situasjon, med hovedvekt på de første femti årene etter

ferdigstillelsen. Ved å analysere og tolke vegetasjonens utvikling og deretter sammenlikne med

dagens situasjon, etableres det historiske kunnskapsgrunnlaget. Sammen med fysiske analyser

av dagens situasjon og en oppdatert situasjonsplan, danner dette utgangspunktet for

restaureringen.

Masteroppgaven resulterer i en restaureringsplan med forslag til tiltak, der noen av tiltakene

gjelder overordnede strukturer og helheter mens andre går mer i detalj. En integrert

bevaringsstrategi som søker å ivareta ulike behov og interesser ligger til grunn for tiltakene, men

med den historiske forankringen i bunn. De viktigste tiltakene gjeninnfører aspektene pryd og

nytte gjennom planting av historiske frukttrær, noe som var svært viktig for Marcus Gerhard

Hoff-Rosenkrone under etableringen og et særtrekk ved parken. Restaureringsplanen har til

hensikt å gjenetablere og bevare landskapsparkens opprinnelige intensjon og ruste den for

framtiden, og dermed forhindre at kulturhistorisk verdi går tapt.

RESTAURERING AV FREDET HISTORISK GRØNTANLEGG:
LANDSKAPSPARKEN PÅ BARONIET ROSENDAL

Ingerid Marie

Lorentzen Norum
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For over 50 år siden rant det en bekk gjennom Ås stasjonsby. Som mange andre bekker i

norske byer og tettsteder ble den lagt i rør etter å ha tjent som bygdas kloakk i årevis. I dag

ligger den fortsatt under bakken, og tar imot overvann fra Ås sentralområde.

I 2015 ble Ås utpekt som en regional by, som skal ta en høy andel av befolkningsveksten i

Oslo-regionen. Det stilles strenge krav til fortetting i nærhet til jernbanen, og Ås’

sentrumsplan svarer på forventningene ved å legge opp til høy og tett bebyggelse i sentrum.

Tema for oppgaven er flerfunksjonelle blå og grønne strukturer i urbane områder. Vi legger

særlig vekt på hvordan disse løser flom- og overvannsproblemer, samtidig som de styrker

økosystemer, forskjønner omgivelsene, og binder byen sammen med naturen rundt.

I oppgaven ser vi på hvordan gjenåpningen av Hogstvetbekken kan sees i sammenheng med

transformasjonen av Ås sentrum. Ved å legge den blågrønne strukturen til grunn tidlig i

planleggingen, kan bekken skape premissene for hvordan det nye sentrumsområdet utformes.

Caseområdet i oppgaven ligger øst for jernbanen, hvor en forlengelse av dagens sentrum

krysser bekkens historiske løp og danner et blågrønt sentrum. På bakgrunn av funn i verdi- og

kunnskapsgrunnlag, analyser og en mulighetsstudie, har vi laget et prosjekteringsforslag for

hele caseområdet. Resultatet er et sammenhengende blågrønt område yrende med

økosystemtjenester.

BLÅGRØNT KRYSS I KJERNEN AV
STASJONSBYEN ÅS
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Til tross for lange tradisjoner med vinteraktiviteter og at snø og kulde er noe de fleste er

godt vant med, er fungerer byens uterom dårligere om vinteren. Konseptet «Winter cities»

handler om å endre hvordan vi utnytter vinteren i byer gjennom en mer positiv tilnærming.

Gode, velfungerende vinterbyer skapes ved å utnytte de positive aspektene med vinter og

beskytte mot de negative.

I denne oppgaven har vi ønsket å se på hvordan byens uteoppholdsarealer kan utformes

med tanke på vintersesongen. Vi presenterer seks prinsipper for vinterutforming med

utgangspunkt i landskapsarkitektens rolle. Det presenteres også et planforslag for

Rådhuskvartalet, som vil bli hovedattraksjonen i Jessheim - selve vinterhjertet. Oppgaven

skal komme med forslag som tilfører opplevelseskvaliteter og som beriker byen med flere

arrangementer og attraksjoner gjennom vintersesongen. 

Det er et overordnet mål at oppgaven skal bidra til økt kunnskap om utforming av

vinterbyer. Både fordi temaet er aktuelt i Norge og bør vies mer oppmerksomhet, og fordi

man enda ikke har nok kunnskap om temaet knyttet til landskapsarkitektens rolle. Mye av

litteraturen som finnes i dag er mangelfull og er rettet mot andre fagfelt. Ved å aktualisere

temaet gjennom oppgaven håper vi at vintersesongen får et økt fokus i den videre

utviklingen av Jessheim, og at det kan inspirere andre byer til å ville gjøre det samme.

VINTERBYEN JESSHEIM - UTFORMING AV
BYEN TILPASSET VINTERSESONGEN

Tone Aamdal Rislaa

og Ragnhild Hagen

Strand
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Den kompakte byen har blitt svaret på å utvikle byer som er bærekraftige. Ved en fortetting

innenfor eksisterende bygrense, verner man både om de større naturarealene utenfor byen,

reduserer bilbruken som et resultat av kortere avstander mellom byens målpunkter, samt får

en høyere arealutnyttelse. Det har dog vist seg at en fortetting av byen, legger et økende

press på byens sosiale møteplasser, hvor byrom og grøntarealer blir nedbygget til fordel for

høyere arealutnyttelse.

Dette viser seg som en sentral konflikt i den bærekraftige utviklingen, hvor de tre

dimensjonene de sosiale, miljømessig og økonomiske kommer i konflikt. Et stort fokus på

arealutnyttelse og den økonomiske dimensjonen har gått på bekostning den sosiale

dimensjonen, med nedbygging av byens offentlige møteplasser. Byens rom er spesielt viktig

som møteplasser for innbyggerne, for det er her selve livet i byen utspiller seg, i rommene

mellom husene. For å fremme det sosiale livet i byen, bør det dermed være et økt fokus på de

offentlige byrommene og møteplassene, og hvordan disse rommene kan gjøres åpne og

tilgjengelige for alle.

I oppgaven viser jeg hvordan man i en fortettingsprosess med fokus på kvalitet, kan fremme

det sosiale livet i byen, ved å åpne og inkluderende møteplasser, med caseområde Rommen i

Oslo.

HVORDAN BEVARE OG FREMME SOSIALT
INKLUDERENDE BYROM I EN
FORTETTINGSPROSESS
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Trær spiller en viktig rolle i bymiljøer. Med dagens fokus på grønnere og mer klimatilpassede

byer, er det et uttalt mål i mange byer å plante flere trær. Vår oppgave tar for seg

betydningen av valg av treslag i bymiljøer og hvordan naturmangfold og estetisk variasjon

påvirkes av økt diversitet.

Målet med oppgaven er å utforske viktigheten av diversitet i valg av treslag, og inspirere til å

bruke et større utvalg av treslag i bymiljøene. Et rikere planteutvalg vil kunne øke opplevelse-

sverdien, samtidig som det åpner for flere arter å velge mellom når riktig tre til riktig sted skal

velges. På bakgrunn av funn i teorien er det utarbeidet en sammensetning av momenter som

landskapsarkitekten bør ta stilling til ved valg av treslag i bymiljøer.

Løsningsforslaget demonstrerer hvordan Sofienbergparken kan utformes med hovedvekt på å

skape en helhetlig park med stor diversitet i treslag. Sofienbergparken fremstår i dag som

fragmentert og dårlig vedlikeholdt, og er preget av gamle trær med liten diversitet. Tre-

bestanden har behov for fornyelse for å unngå at store deler av bestanden utgår på samme

tid.

Planforslaget for Sofienbergparken sammenstiller en detaljert plan for utviklingen av

trebestanden i parken over tid. For å sikre diversitet i trebestanden over tid er det også

utarbeidet en plan for treplanting i et femtiårsperspektiv, som skal tre i kraft etterhvert som

eksisterende trær i parken må fjernes.

BYENS TRÆR: HVORDAN ØKE
DIVERSITETEN I TREBESTANDEN I URBANE
PARKOMRÅDER?

Solveig Schjetne
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Dette prosjektet er et forslag til hvordan man kan tilpasse omgivelsene ved et sykehjem for å

kunne dekke behovene til de svakeste, men også være til glede for den generelle

befolkningen. Hovedvekten av oppgaven ligger innenfor den eksisterende sansehagen ved

Gjestad bo- og aktivitetssenter. Her blir dagens kuperte sansehage utformet for å dekke

behovet til personer med demens, slik at de kan ferdes ut på egenhånd. Hagen har fått ulike

soner som gir rom for ulike aktiviteter, gjenkjennelse, sanseopplevelser og oppholdsplasser

hvor man kan tilbringe tid en-til-en med en ansatt, ved besøk av pårørende eller i større

grupper.

Et ekstra bidrag i denne oppgaven er en overordnet løsning for Gjestad. Her blir det sett på

løsninger for å skape mulighet for nærturer og opphold i grønne omgivelser. Dette gjøres ved

å ta i bruk grønne områder som ikke er utnyttet og transformering av dagens uteområde. På

dette nivået begrenser oppgaven seg til et enkelt løsningsforslag med mulige ruter for nye

stier og ny bruk av arealer, med forslag til preg på de ulike landskapsrommene.

Ved å skape mer attraktive omgivelser å ferdes og oppholde seg i, kan ønske om å gå ut, øke

for både ansatte, pårørende og beboere. Som en naturlig forbindelse mellom eksisterende

turveier og sentrum, vil det også være aktuelt for lokale å benytte seg av området.

SYKEHJEMSOMRÅDE TILPASSET DE
SVAKESTE, SÅ VEL SOM DE LOKALE

Julie Sand
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Det er forventet at mange tettsteder i utkanten av byer vil oppleve en vekst som følge av

sentralisering av folk, arbeidsplasser og tjenester. Dette er tilfellet i Mjøndalen, en tidligere

industribygd like utenfor Drammen. Kommuneplanen har fastslått at den forventede

befolkningsveksten skal håndteres gjennom fortetting av sentrumsområdet, som i dag består

av en miks av spredte eneboliger, små forretninger og større bygårder. Vi mener Mjøndalen

kan være på vei mot å bli en spirende og livlig småby - men det krever at byrommene

prioriteres i arealforhandlingen.

Mjøndalen er svært utsatt for kraftige vår- og høstflommer. Som følge av klimaendringene vil

slike hendelser inntreffe oftere, og dagens ledningsnett har ikke kapasitet til å ta unna

overvannet fort nok. Vi vil i denne oppgaven vise hvordan bruk av naturbasert

overvannsdisponering kan heve kvaliteten på uterommene og knytte gater, parker og byrom

sammen.

I denne oppgaven tar vi for oss hvordan åpne og naturbaserte overvannstiltak kan brukes for å

styrke sammenhengen i Mjøndalens byromsnettverk. Vi har delt oppgaven i to tematiske

deler: overvannsdisponering og stedsutvikling. Oppgaven avsluttes med prosjektering av et

nytt kvartal i sentrum, der naturbaserte overvannstiltak har førsteprioritet. Vi foreslår at deler

av sentrumsområdet omreguleres til park. Dette sikrer tilstrekkelig infiltrasjon og fordrøyning

av overvann, knytter eksisterende parkdrag og sentrumsgatene sammen, og beriker

Mjøndalen med en ny sosial møteplass.

NATURBASERT OVERVANNSDISPONERING
SOM VERKTØY I TETTSTEDSUTVIKLING

Sigrid Postmyr

Jystad og Maria

Braaten Langhelle
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Fyllingsdalen er i endring, og stedet skal utvikles i tråd med prinsipper om knutepunkts-

fortetting og sentrumsutvikling. Gjennom dalen renner Sælenvassdraget, en vannvei hvor den

omliggende vegetasjonen er i vekst i retning mot naturtypen rik sumpskog. Når stedet nå skal

vokse fremstår en gyllen mulighet til å korrigere feil som ble gjort – samtidig som man

forsterker de gode intensjonene som området opprinnelig ble bygget etter på 60-tallet.

Dalen preges av de grønne rommene mellom blokkene, og det er mulig at disse blir en

hvilepute som tillater at man overser verdien av stedets særegne vassdragsnatur. Oppgaven

handler om balansen mellom bruk og vern, der stedets utviklingshistorie vies særskilt opp-

merksomhet, og videre blir satt opp mot de nye planene som vil komme til å endre hvordan

dalen skal fungere og se ut videre.

Det stilles spørsmål rundt den nye reguleringsplanen, er den forenelig med kommuneplanens

fremtidsvisjoner om Bergen som en by der «naturens styrke og mangfold skal være en

bærende verdi for det å bo og være»? Som et motsvar til bydelssenterets ekspansjon mot nord

foreslås våtmarksparken, en vektlegging av stedets vassdrag og historie på en måte som står i

kontrast med de valg som har blitt tatt, og de valg som en planlegger må ta.

DEN NYE REGULERINGSPLANEN I
FYLLINGSDALEN - EFFEKTER PÅ STEDETS
VASSDRAG OG GRØNNSTRUKTUR

Martin Storesætre
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Storskala tap av arter og biotoper er omtalt som en av vår tids største utfordringer. Gjennom

en rekke avtaler og konvensjoner er Norge forpliktet til ivaretakelse av landets biomangfold. Å

undersøke hvordan de urbane parkrom kan tilrettelegges for dette er derfor et viktig spørsmål

å stille. Ettersom biodiversitet er et komplekst begrep tar denne oppgaven utgangspunkt i

dagsommerfugler og deres vertsplanter som indikatorer på biomangfold. Sommerfugler er én

blant mange ordener av arter i tilbakegang. Samtidig er de estetisk vakre med mange positive

kulturelle konnotasjoner.

Gjennom litteraturstudier belyses temaet fra flere hold. Kunnskap om sommerfuglenes behov

for trivsel og overlevelse i landskapet sammenstilles med teori innen økologisk design. Videre

bidrar en spørreundersøkelse med kunnskap om erfaring blant praktiserende landskaps-

arkitekter. På bakgrunn av litteraturstudier og spørreundersøkelse er det utviklet tolv

kategorier. Disse danner grunnlag for et sett premisser som bør være til stede ved design av

urbane parklandskap tilpasset dagsommerfugl. Med utgangspunkt i kategoriene ble det utført

et eksempelstudie av to urbane parkrom. Bjerkedalen park og Torshovdalen er valgt som

utgangspunkt grunnet deres tilblivelse i to ulike århundrer. De to parkene representerer to

ulike tidsperioders standarder og ideal for den urbane park.

Torshovdalen utforskes videre som utgangspunkt for utvikling av et modulbasert system av

konkrete løsningsforslag. Løsningsforslagene danner et sett anbefalinger for tilpasning av

urbane parklandskap for dagsommerfugler.

URBANE PARKLANDSKAP FOR
SOMMERFUGLER

Una Brännström
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Det har i det siste blitt mer og mer fokus på å bygge bredere og raskere motorveier som gir

mindre reisetid. De nye veiene skal gjerne også bygges så billig og raskt som mulig.

Resultatet av dette kan bli at man bygger kjedelige motorveier. Effekter av en kjedelig vei kan

være at man blir trøtt og at man som et resultat av trøttheten øker farten med et ønske om å

oppleve noe. Begge disse gir økt sikkerhetsrisiko. En mer interessant vei vil bidra til mindre

kjedsomhet og økt trafikksikkerhet, men opplevelse langs reisevei vil også være et mål i seg

selv. Hvem ønsker vel ikke heller å reise langs en vei som er stimulerende og opplevelsesrik

enn en vei som er monoton og ensformig?

I min masteroppgave vil se på om måten man bygger veier nå går utover reiseopplevelsen og

hvordan man eventuelt kan forbedre den. Jeg tar for meg caseområdet E18 mellom

Tvedestrand og Arendal. Veien, som er bygget av Nye Veier, sto ferdig i 2019 og er 22 km

lang. Flere opplever den nye veien som monoton og kjedelig. Jeg har jobbet mye med

utsiktene langs veien og hvordan man kan forbedre disse. Jeg har også sett på andre mulige

metoder for å forbedre reiseopplevelsen.

REISEOPPLEVELSE PÅ MOTORVEIER
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I en tid med stor grad av urbanisering, klimaendringer, fortetting, nedbygging av grøntarealer

og et stadig større krav til en bærekraftig utvikling, ser vi en rekke utfordringer.

I denne masteroppgaven ønsker jeg å se nærmere på hvordan man kan tilrettelegge for

økosystemtjenester i byrom og hensikten bak dette. Med økosystemtjenester menes de

godene vi mennesker nyttiggjør oss fra naturen, både indirekte og direkte. Dette kan være alt

fra mat og rekreasjon til klimaregulering og pollinering. Begrepet er utviklet for å vise

sammenhengen mellom menneskelig velferd og tilstanden i økosystemer.

For å avgrense oppgaven har jeg valgt å undersøke hvilke økosystemtjenester som støttes ved

å fokusere på urbant landbruk. I Norge har det vært økende interesse for urbant landbruk, og

de fordelene som kommer fra dette, både for miljøet, matsikkerheten og mennesket selv. 

Jeg ønsker å se på hvordan urbant landbruk kan brukes som et verktøy for å tilrettelegge for

økosystemtjenester i byrom. I oppgaven har jeg prosjektert et eksempel på hvordan man kan

planlegge for urbant landbruk og økosystemtjenester i offentlige byrom. Området som er

valgt er forplassen til kjøpesenteret Vinslottet, som ligger på Hasle i Oslo. I dag er dette et

grått byrom, som jeg ønsker å transformere til et grønnere byrom som skal bidra positivt for

økosystemtjenester.

TILRETTELEGGING FOR ØKOSYSTEM-
TJENESTER I BYROM MED URBANT
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Framover skal utvikling foregå på bærekraftig vis. Begrepet "bred verdiskaping" bærer i seg at

"alt henger sammen" - og at ikke bare økonomisk verdiskaping må legges til grunn i

utviklingen, men også den sosiale, kulturelle og miljømessige verdiskapingen. Samhandling og

sektorovergripende, helhetlig planlegging blir mer og mer viktig.

Her kan kultur- og naturarv delta som samhandler i større grad.

Et studie av eksemplene Helgeland Museum avdeling Træna og Fartøyvernsenteret i

Hardanger ligger til grunn for, og oppsummeres av, 6 prinsipper som skal kunne virke

veiledende for andre natur- og kulturarvinitiativ i deres stedlige kontekst.

Gjennom et mulighetsstudie av Geitbåtmuseet og Husasnotra i Heim kommune på Nordmøre

skal prinsippene anvendes og legges til grunn for de tiltak som foreslås. Prinsippenes

anvendelighet og overførbarhet til nye stedlige kontekster vurderes, og vil kunne fungere som

veiledende for slike initiativ som søker å bidra inn i stedsutviklingen lokalt.

Oppgaven og prinsippene er ment å kunne anvendes av den som kunne tenke seg på "ta grep"

i sin lokale sammenheng, med utgangspunkt i natur- eller kulturarven.

NATUR- OG KULTURARINSTITUSJONER
SOM BRED VERDISKAPER I
LOKALSAMFUNNET
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Over hele landet foregår det utstrakte utbygginger i- og endringer av landskapet. Det oppstår

stadig debatter om nye utbyggingsprosjekter, og lokale beboere engasjerer seg ofte sterkt og

protesterer mot utbygginger som de ikke synes passer inn i landskapet. Til tross for denne

motstanden blir mange planer om utbygginger likevel gjennomført etter godkjenning av

kommunen.

Denne oppgaven søker å besvare i hvilken grad hensyn til landskapet blir vurdert og vektlagt i

den kommunale planleggingen, og hvorvidt dette blir gjort i tråd med Plan- og bygningslovens

rettslige plikter som berører dette temaet. For å undersøke dette tas det utgangspunkt i tre

caser i form av reguleringsplanprosesser for utbyggingsprosjekter som har vært gjenstand for

offentlig kritikk, med henblikk på å teste lovens rammer for ivaretakelse av landskapet.

Funnene i oppgaven peker på tendenser både ved loven i seg selv og ved planlegging etter

loven. Lovens bestemmelser som berører landskapshensyn er løst definerte og gir

forvaltningen et relativt stort tolkningsrom. Av tendenser ved planleggingen trekker oppgaven

frem at forvaltningens vurderinger av landskapet blir dårlig kommunisert, og at det i liten grad

tilrettelegges for medvirkning som gir lokale anledning til å påvirke fremtidig utforming av

landskapet slik de selv ønsker. I tillegg kan det fremstå som at vurderingen om bortfall av

plikten til å foreta konsekvensutredninger blir feilaktig praktisert i henhold til bestemmelser i

forskrift.
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Fontenen ”Jorden og Solen” på Christian Frederiks plass har stått tørr i over 30 år. Den er

plassert i hjertet av hovedstaden og er plassert på Christian Frederiks plass som har en enorm

kulturhistorisk verdi. Oslo kommune har nå valgt å revitalisere fontenen. 

Vi har i denne oppgaven sett på hvordan opplevelseskvaliteten kan endres dersom fontenen

blir renovert. Etter utført metode og analysert resultater kan vi se at det er tydelig interesse

for at fontenen på Christian Frederiks plass skal bli renovert. 

Til tross for usikkerhet blant en del om de vil benytte seg av plassen mer etter renoveringen,

er det gjennomgående antydning fra resultatene på at opplevelseskvaliteten på plassen vil

fremdeles øke når fontenen er renovert. Etter diskusjonen av resultatene kom det frem at det

ikke vil endre seg i den stor grad som håpet, men likevel en positiv endring.
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Moderne og bærekraftig byutvikling tilsier at byene skal fortettes, at det skal legges til rette

for mangfoldig samfunn og at byene skal være grønne i vid forstand.

Caseområde i denne oppgaven er Bjørnstjerne Bjørnsons gate i Drammen. Grunnen til at

denne gaten er valgt er et pilotprosjekt som en strekning av gaten gjennomgikk i tidsrommet

2015-2018. Prosjektet omfattet bygging av firefelts allégate og gang- og sykkelvei med åpen

overvannsløsning mellom kjørebanen og gang- og sykkelveien.

Målsettingen for denne oppgaven har vært å undersøke om innovative, vegetasjonsrike og

klima- og miljøvennlige grøntanlegg langs gater og gang- og sykkelveier kan bidra til å knytte

sammen fragmentert grønnstruktur i byer og oppnå målet for moderne og bærekraftig

byutvikling.

Oppgaven konkluderer med at grøntanlegg langs Bjørnstjerne Bjørnsons gate bidrar til

bærekraftig og moderne byutvikling på flere måter, blant annet ved å: knytte sammen byens

overordnede grønnstruktur, legge til rette for miljøvennlig transport, fungere som et

grøntareal som er tilpasset variert bruk og yte økosystemtjenester, slik som flomdemping,

opptak av CO2 og forbedret luftkvalitet.
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Regnbed er et nedsenket, vegetert bed som fordrøyer og infiltrerer overvann gjennom

planters vannopptak og drenerende massers infiltrasjonsevne. Miljøet i et regnbed stiller krav

til vegetasjon som skiller seg fra et tradisjonelt bed ved at artene skal tåle både perioder med

stående vann og perioder med tørke.

For å se nærmere på hvilke arter som brukes i regnbed i Oslo og hvor godt de klarer seg er det

gjennomført en eksempelstudie som tar for seg registreringer av vegetasjonen i fire anlegg i

Oslo. Registreringer av de ulike artenes vitalitet, dekkevne og plantehelse ble gjort sommeren

2020. Registreringene kombineres med litteratursøk som undersøker blant annet krav til

voksemiljø for de enkelte artene. Regnbedene er av ulik karakter, med varierende utforming

og vegetasjon.

Det ble totalt registret 53 arter og kultivarer i regnbedene. Av disse var 72 % stedegne arter.

Hele 60 % ble vurdert til en god til meget god helhetsvurdering. Bare 14 % hadde en svak

utvikling. Registreringene viste at både fuktkrevende og tørketålende planter klarer seg godt i

regnbed i Oslo, og at kombinasjon av arter i samplanting er viktig for konkurranse og dermed

arters overlevelse. Arter med høyest vurdering i de ulike regnbedene er arter som har ulike

krav til voksemiljø, men som likevel alle har klart seg meget godt.
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Bymiljøetaten i Oslo kommune har et satsningsområde med å implementere flere trær inn i

bylandskapet. 

Skal kommunen kunne møte kravene for lokal overvannshåndtering, kan trær være med på å

løse noen av problemene som finnes i byområdene, og redusere faren for flom.

TRÆR TIL LOKAL OVERVANNS-
HÅNDTERING I BYOMRÅDER:
FORDELER OG ULEMPER, SAMT
LØSNINGER VED BRUK AV
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Oppgaven vurderer utfordringer og muligheter knyttet til «skjøtselsbasert parkbygging», en prosess

hvor man tar utgangspunkt i eksisterende vegetasjon i et område og bruker skjøtsel til å bevare eller

endre elementer. Erfaringer fra arbeidet med Haugerudparken brukes som eksempel. Dybdeintervjuer

med sentrale personer i prosessen er viktigste kilde til informasjon. Ellers brukes erfaringer fra eget

arbeid i parken, dokumenter fra prosessen, samt relevant litteratur.

Muligheter som kommer fram er knyttet til bærekraft, økologisk og økonomisk. Sammenlignet med

konvensjonell parkbygging er dette en rimelig metode. I tillegg gjenbruker den natur, og den er mer

gunstig enn konvensjonell parkbygging når det gjelder natur- og artsmangfold.

Det vil være viktig med gode prosesser for medvirkning og kommunikasjon dersom man skal skjøtte

fram en park fra et eksisterende kulturlandskap eller gjengroingsområde. Ellers kan kompetanse være

en utfordring, men bransjen er på vei i riktig retning og det finnes beslektede fagfelt, som f.eks. arbeid

knyttet til restaurering av kulturlandskap, å støtte seg på. Det er hensiktsmessig å samarbeide med

andre fagfelt for blant annet å vurdere kvaliteter ved tomt og for å produsere gode beskrivelser. Norsk

Standard alene er ikke et godt nok beskrivelsesverktøy i denne sammenheng.

Engasjement, vilje og fleksibilitet hos involverte parter er en annen viktig suksessfaktor. Pris bør ikke

være viktigste tildelingskriterium når man velger entreprenør.

MULIGHETER OG UTFORDRINGER KNYTTET
TIL SKJØTSELSBASERT PARKBYGGING
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Grusveier er en stor og viktig del av veinettet i Norge. Grusveier finnes som kommunale veier,

fylkesveier, adkomstveier til hyttefelt og gårdsbruk, skogsbilveier og også i parker og hager.

De er viktige for mindre trafikkerte strekninger og har stor betydning for skognæringa og

andre landbruksnæringer.

Vedlikehold er viktig for at grusveiene vi har i Norge i dag skal opprettholde sin stand.

Hovedtemaet i oppgaven er vedlikehold av grusveier og utfordringer knyttet til det. Oppgaven

beskriver først ulike klasser av grusvei og hvordan grusveier bygges opp etter dagens

standarder og krav. Deretter tar oppgaven for seg vedlikeholdsoppgaver som er nødvendige

for å opprettholde gode grusveier. Til slutt går oppgaven inn på hvilke utfordringer

vedlikehold av grusveier medfører.

Oppgaven konkluderer med at det kreves mange forskjellige vedlikeholdsoppgaver for å ta

vare på en grusvei. Utfordringene er også mange, og en stor del av utfordringene er knyttet til

vannhåndtering og drenering. For å utføre vedlikeholdet riktig og effektivt kreves det

kunnskap og kompetanse om vedlikeholdsoppgavene og bruk av kjøretøy og utstyr.
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Det settes stadig fokus på likeverd og likestilling. Med det har flere mennesker fått øynene

opp for hvordan diskriminering påvirker både enkeltmennesker og grupper. Disse menneskene

kan føle at de står på utsiden og på innsiden av samfunnet samtidig; fellesnevneren er at de

som oftest har færre muligheter til å delta i samfunnet. Friluftslivet har en viktig stilling i det

norske samfunnet, og det er en del av både kulturarven og den norske identiteten. For at flere

skal kunne delta i friluftslivet, er det viktig at stier i friluftslivsområder tilrettelegges. Samtidig

er det viktig at naturen i områdene rundt stiene tas vare på, slik at naturopplevelsen ivaretas.

Det overordnede tema for denne bacheloroppgaven er derfor utforming av stier med hensyn

til naturen og fremkommelighet for mennesker med nedsatt bevegelsesevne.

I oppgaven har jeg brukt litteraturstudie som metode, samt at jeg har gjennomført feltarbeid

til utvalgte friluftslivsområder. Stiene har blitt vurdert ut ifra en rekke kriterier, blant annet

grad av tilgjengelighet og hvordan naturkvalitetene rundt er ivaretatt.

Stier bør tilrettelegges på en enkel måte, slik at naturkvalitetene tas vare på. Det bør ikke

anlegges stier der terrenget er for bratt og heller ikke på steder der det kreves større inngrep.

Det bør i tillegg være så enkel utforming på stiene at det ikke er behov tyngre maskiner under

utførelsen. Slik kan man tilrettelegge samtidig som man ivaretar.
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Bransjen og samfunnet har interesse for gjenbruk, men det er ikke alltid like lett å

gjennomføre i praksis. Det er stor gevinst i å gjenbruke, både i form av sparte ressurser,

klimautslipp og økonomi. Gjenbruk er en stort og sammensatt problemstilling som krever

deltagelse og arrangement for alle involverte parter, som planleggere, byggherrer,

entreprenører og leverandører.

Økonomi er en viktig faktor som i stor grad påvirker i hvilken grad gjenbruk er

gjennomførbart. Demontering, rensing og lagring er tidkrevende og fordyrende prosesser som

er nødvendig for å gjenbruke.

Dagens regelverk skiller ikke mellom nye og brukte byggevarer. Det er ikke tilpasset

omsetning av brukte byggevarer, som blant annet natursteinprodukter. Det innebærer at

dersom man ønsker å omsette byggevarer, er man nødt til å kunne dokumentere

egenskapene. Naturstein er et robust materiale med lang levetid. Dermed er det lurt å vurdere

i hvilken grad regelverket kan tilpasses omsetting av brukte natursteinprodukter. Mitt inntrykk

er at det i dag er sjelden nødvendig å re-dokumentere naturstein.
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Hundekjeks og kjempebjørnekjeks er to problematiske ugrasarter, som begge er flerårige og en-

gangsblomtrende. Ugrasene opptrer i habitater som tilsynelatende ligner på hverandre, som veg-

kanter, langs elveleier og i varierende grad i flerårig eng. Der de har etablert seg fortrenger de annen

vegetasjon og blir med tiden ofte dominerende. Hundekjeks er hjemmehørende art i Norge, mens

kjempebjørnekjeks ikke er hjemmehørende og derav på Artsdatabankens fremmedartsliste.

De to ugrasartene blir behandlet ulikt med tanke på forvaltning da kjempebjørnekjeks er en fremmed

art, mens hundekjeks er hjemmehørende i Norge. Dette gir til dels ulike politiske rammer, nasjonale

forskrifter og internasjonale avtaler. Det finnes også likheter i forvaltningen av de to artene i forskrift

om integrert plantevern. Denne tar oppgaven utgangspunkt i når den ser på bekjempelse.

Artene har overlappende nisjer, men er ikke direkte konkurrerende. Det er derfor ikke sannsynlig at

kjempebjørnekjeks vil overta habitatet til hundekjeks. Man kan i stedet se for seg at artene i frem-

tiden vil kunne opptre på samme område, men på ulike vokseplasser innen området.

Skillet mellom fremmedart og hjemmehørende viktig, da dette gir en forskjell på alvorligheten av

problemet. Preventive tiltak er like hos de to artene. Kutting av bladmasse har vist ulikt resultat hos

hundekjeks, men regnes som estetisk tiltak hos kjempebjørnekjeks. Kutting av røtter må skje dypere

hos kjempebjørnekjeks enn hos hundekjeks. Det finnes godkjente plantevernmidler for begge artene,

der glysofat fungerer for begge artene.
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Temaet omhandler både terrengforming og forslag til konstruksjonsmåter av viltgjerder, som

begge skal forenkle drifts- og vedlikeholdsoppgaver.

Oppgaven tar for seg drift og vedlikehold av viltgjerder langs veg i praksis. Gjennom sankede

erfaringer og tilgjengelig litteratur foreslås det enkle prinsipper for hvordan viltgjerder skal

settes opp i fremtiden, slik at det blir tilrettelagt for drift og vedlikehold av viltgjerder.

Avslutningsvis foreslås det flere endringer/implementeringsforslag til gjeldende regelverk for

retningslinjer for flere av Statens Vegvesens håndbøker og normer (''lover'').
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OG VEDLIKEHOLD AV VILTGJERDER LANGS
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Ekstensive grønne tak er et av flere tiltak som benyttes for å håndtere overvann, da dets

vegetasjonskledde overflate kan infiltrere og forsinke avrenning av vann etter nedbørs-

hendelser og snøsmelte. Det etterlyses mer kunnskap om egnet vegetasjon til ekstensive

grønne tak, der vegetasjon som er naturlig tilpasset norske forhold ønskes kartlagt.

Oppgaven undersøker egnet vegetasjon til ekstensive grønne tak gjennom en systematisk

gjennomgang av anbefalte arter innen Bergknappfamilien. Oppgaven viser til ulike faktorer

som kan virke begrensende for vegetasjonens overlevelse, og belyser til sist mulige sammen-

henger mellom anbefalt vegetasjon og begrensende faktorer.

Sentrale funn viser at det er belegg for å anbefale arter fra Bergknappfamilien. Disse fore-

kommer naturlig i områder med liknende klimatiske forhold som på et tak. Disse artene vokser

i grunne vekstmedium og er tilpasset lengre perioder med tørke fordi de evner å lagre vann.

Det kritikkverdige er at flere anbefalte arter finnes på artsdatabankens fremmedartsliste fra

2018. Risikovurderte arter kan virke invaderende på øvrige arter, og kan derfor opptre som be-

grensende faktorer på ved å konkurrere med ønskede arter. Andre faktorer, som konstruk-

sjon og stedets geografiske lokalisering kan også anses som begrensende faktorer.

Oppgavens konklusjon belyse en viktig sammenheng mellom egnet vegetasjon og begren-

sende faktorer, og at dette er noe som bør leses i forhold til hverandre. En forståelse av dette

kan være av avgjørende betydning for å oppnå vellykkede vegetasjonsdekker på ekstensive

grønne tak.

HVILKE FAKTORER PÅVIRKER VEGETASJONENS
OVERLEVELSE PÅ ET EKSTENSIVT GRØNT TAK?
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Friluftsområder med mulighet for turer og opphold er en viktig kilde til rekreasjon, natur-

opplevelser og fysisk aktivitet. Tilrettelegging av friluftsområder handler om å tilgjengeliggjøre

disse verdiene for så mange som mulig. Dette kan innebære tiltak som merking, rydding eller

opparbeiding av turveier. I den sammenheng kan frivillige organisasjoner være en ressurs da de

ofte har inngående stedskunnskap og mye engasjement.

I oppgaven ser jeg på Seierstenmarka i Frogn kommune og hvordan den frivillige organisasjonen

Frognmarkas Venner har bidratt til å tilgjengeliggjøre området, og samtidig ivaretatt natur-

opplevelsen. Målet med oppgaven er å kartlegge hvordan frivillige organisasjoner kan bidra med

tilrettelegging. Jeg ser blant annet på hvordan de bør planlegge, gjennomføre og følge opp

tiltakene for sikre god holdbarhet og attraktivitet for mange brukergrupper.

Gjennom intervjuer med frivillige organisasjoner, fagfolk og turgåere blir det tydelig at frivillige

organisasjoners bidrag i friluftsområder verdsettes. Pågangsmot og ildsjeler er nøkkelord for å få

gjennomført tilretteleggingstiltak. Orden og god kommunikasjon innad i organisasjonen og med

involverte aktører bidrar til at prosjekter lykkes.

Oppgaven konkluderer med at frivillige organisasjoner er en verdifull ressurs, og at det finnes

mange ulike måter de kan bidra innen tilrettelegging av friluftsområder. Omfanget av tiltaket må

være i samsvar med organisasjonens størrelse, økonomi og kompetanse. Vedlikehold og jevnlig

oppfølging er avgjørende for å opprettholde sikkerheten og tilgjengeligheten. Tilrettelegging i

friluftsområder bør skje på naturens premisser.

TILRETTELEGGING AV FRILUFTSOMRÅDER -
HVORDAN KAN FRIVILLIGE ORGANISASJONER
VÆRE EN RESSURS?
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Utgangspunktet for oppgaven er prosjektet «grønne vannveier» ved Meieribygget ved NMBU,

hvor det er etablert regnbed og bioswale. Oppgaven omhandler i hovedsak prosessen med

etableringen, fra oppbygging av masser, filtersammensetning og dimensjonering, samt

planteplan for regnbedene. I prosjektet «grønne vannveier» er det stort sett brukt stedegne

norske arter, totalt 36 antall arter, derav 28 staudeslag og 8 lignoseslag. Det er til sammen tre

regnbed, hvor et av regnbedene er et referansebed med lik beplanting som regnbedet bak

Tivoli i universitetsparken.

Målet har vært å finne ut av hvor hensiktsmessig plasseringen til artene i regnbedene er, med

tanke på naturlig vokseplass når det gjelder fuktighet, tørke og næringskrav, i tillegg til

lysforhold.

De fleste av de etablerte artene i regnbedene er tilpasset fuktighets- og lysforholdene på

stedet, men det er likevel noen av artene som kan få problemer med å klare seg i regnbedene.

Det er valgt skyggetålende arter i områder som blir utsatt for skygge i bioswalen, og de fleste

arter har gunstig plassering i henhold til naturlig vokseplass og næringskrav. Det er likevel

noen ikke sol-elskende arter som blir eksponert for mye sollys. Dette kan bli problematisk ved

ekstrem sommertørke. Noen av artene som er brukt i regnbedene er næringskrevende,

dermed kan det bli behov for gjødsling. En del av artene liker seg enten bare i fuktige forhold

eller tørre forhold. Dette er ugunstig i regnbed med varierende fuktighets- og tørkeforhold.

REGNBED SOM LOD-TILTAK OG EVALUERING
AV PLANTEVALG I PROSJEKTET "GRØNNE
VANNVEIER" PÅ NMBU
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Temaet for oppgaven er gjenåpning av lukkede bekker, hvilke positive effekter og

utfordringer det fører med seg, og hvordan de nye bekkeløpene er bygget opp fra et

ingeniørbiologisk perspektiv. Ingeniørbiologi er et fagfelt hvor man konstruerer anlegg ved

hjelp av levende og organiske materialer. Man bruker og imiterer naturlige biologiske

systemer, for å oppnå en effekt, og man drar nytte av plantenes naturlige egenskaper. Dette

kan for eksempel være for håndtering av overvann, eller for å forhindre erosjon og skred.

Stadig flere av Norges lukkede elve- og bekkeløp blir gjenåpnet, og i de siste årene har

gjenåpning av lukkede bekker virkelig blitt satt på dagsorden. Gjenåpningene fører med seg

mange positive aspekter, og er gode tiltak for overvannshåndtering. Men de bidrar også til å

styrke byøkologi og forbedre folkehelsen.

Det er likevel også utfordringer knyttet til gjenåpningene. Å bygge dem opp fra et ingeniør-

biologisk perspektiv er en omfattende prosess, med valg av riktige arter og materialer som vil

fungere over tid. Men den største utfordringen er kanskje å holde disse anleggene ved like,

samt beholde den tiltenkte funksjonen og den ønskede effekten over flere år.

Ingeniørbiologi og gjenåpning av lukkede bekker er begge dagsaktuelle temaer, som bør være

en prioritert og sentral del i utformingen av nye byrom. Fordelene man oppnår vil være så

gunstige at det absolutt vil lønne seg å inkorporere dem i «fremtidens byer».
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Dette er en oppgave skrevet for Moldskred AS som er prosjektleder for M&M Hatlahaugen

som ønsker å gjøre et industribygg om til leiligheter i Hatlane i Ålesund kommune og i denne

forbindelse har fått krav om å opparbeide en kvartalslekeplass for området.

Det er sett på prosessen som skal til for å utvikle et slikt område og kommet fram til en

løsning for hva området har behov for og laget en idé om hvordan plassen kan utformes. Jeg

har gjennom kartgranskning, befaring og intervjuer kartlagt hva nærområdet tilbyr i dag og

hvilke ønsker og behov området har i fremtiden. Det er undersøkt krav og retningslinjer

som er knyttet til et slikt prosjekt.

Basert på funnene i undersøkelsene og kartleggingen har jeg laget et forslag til hvordan

plassen kan opparbeides. Det konkluderes med at området bør inneholde uformelle møte-

plasser med grillmuligheter, noen lekeapparat, volleyballbane og treningspark.

Ved utforming av prosjektområdet har jeg valgt å gi denne plassen navnet møteplass, for å

gjøre den attraktiv for flere aldersgrupper. Jeg har vurdert plassens eksisterende egenskaper

for å finne plassens behov. Jeg har avslutningsvis vurdert hva man må gjøre for å komme

videre og fullføre et slikt prosjekt.

Løsningen som er presentert avviker noe fra formelle krav, men er etter min oppfatning et

forslag til en optimal løsning, samtidig som utbygger oppfyller krav gitt i reguleringsplan for

gjennomføring av planlagt boligutbygging.
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Vår kulturarv er viktig å ta vare på. Ved å ta vare på og formidle kulturelle verdier, styrkes

bevisstheten og identiteten til lokalsamfunnet. Denne oppgaven handler om Berg lystgård i

Kragerø kommune, som i dag er et museum og et rekreasjonsområde. Hele eiendommen med

bygningsmasse, hageanlegg og fortidsminner (gravhaug) er en viktig del av Kragerøs

kulturarv.

Hensikten med oppgaven har vært å skaffe seg mest mulig kunnskap om stedet, både

historien bak og grøntanlegget rundt Berg lystgård. Hvordan har kulturarven blitt ivaretatt, og

hvordan kan man ivareta og utvikle stedet slik at det blir mer attraktivt for både

lokalbefolkningen og turister?

Det kan gjøres flere tiltak for å utvikle stedets repertoar, både med hensyn til aktiviteter og

kunnskapsformidling. Potensialet er stort og målsetningen må være at kulturarven forvaltes i

enda større grad, selv innenfor de fastlagte rammer og med de knappe økonomiske ressurser.

BESKRIVELSE OG ANALYSE AV NATURLIG OG
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Temaet for denne oppgaven er spiringsmetoder ved etablering av naturlig blomstereng. I

arbeidet med oppgaven ble det ble samlet inn frø fra kulturlandskap med klima som er

tilsvarende lik caseområdet ved planteskolen på NMBU. 

Disse frøene ble fordelt til fire ulike behandlinger. Ved å gjøre dette skal det bli vurdert om

plantene vil klare å vokse og etablere seg til en slåtteeng gjennom én eller flere bestemte

metoder og med riktige forutsetninger. 

De fire behandlingene er som følgende: 1 – så direkte i veksthus, 2 – så høst (lagret ute), 3 –

så høst (lagret inne) og 4 – så direkte i felt. Antall spiringer for hver art i de ulike

behandlingene blir registrert under spiringsperioden. 

Oppgaven vil belyse hvordan noen konkrete arter responderer til de forskjellige

behandlingene. Resultatene blir sammenlignet opp mot hverandre og kan fortelle hvilken

behandling som er mest effektiv for hver av disse artene. Resultatene kan bli gjort til metoder

som kan bli brukt senere i lignende etableringer.

HVILKEN METODE ER MEST EFFEKTIV FOR
SPIRING VED ETABLERING AV BLOMSTERENG?
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I oppgaven ser jeg på revegeteringsprosessen etter avviklingen av et steinbrudd. En prosess der

flytting, lagring og tilbakeføring av stedlig plantemateriale ble benyttet som overordnet

revegeteringsmetode i kombinasjon med naturlig revegetering fra stedegne masser.

Oppgaven baserer seg på førstehåndserfaringer som ble gjort i forbindelse med sommerjobb for

Statkraft sommeren 2020, som del av avslutningen av restaureringen av Songa og Trolldalen

dammer i Songa i Vinje kommune.

Revegeteringen fulgte prinsipper utarbeidet av Per Anker Pedersen og Line Rosef. Arbeidet

omfattet oppfølging og dokumentering av utlegging av ulike typer løsmasser i henhold til visse

prosedyrer og transplantering av vegetasjonsflak, samt tilbakelegging av steiner i jordoverflaten.

Som del av oppgaven tar jeg kort for meg historien om elektrifiseringen av Norge, hvor vannkraft

har spilt en hovedrolle, og belyser hvordan store infrastrukturprosjekter frag-menterer landskapet,

og dernest viktigheten av avbøtende tiltak for å redusere de negative konsekvensene av slike

inngrep.

Som følge av at forskere har slått alarm om naturens tilstand på jorda, og vi nå snakker om en

global klima- og naturkrise, har FN dedikert det inneværende tiåret til å løfte arbeidet med å

restaurere skadet og ødelagt natur. 2021 - 2030 er FNs tiår for restaurering av økosystemer og er

valgt for å jobbe opp mot fristen for å nå FNs bærekraftsmål innen 2030.

REVEGETERING MED «NATURENS EGET
PLASTER». SONGA OG TROLLDALEN DAMMER,
VINJE
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Et restituerende miljø trenger ikke være vegetasjon. Likevel ser grønn vegetasjon ut til i større

grad å gi restituerende effekt sammenlignet med urbane bygde miljø. Funnene fra studiene

støtter Attention Restoration Theory som fokuserer på kvaliteter ved omgivelse fremfor

fargen grønn eller bladverk, og at vegetasjon selv om vinteren er mer restituerende

sammenlignet med urbane bygde miljø.

Det kan være andre momenter som trygghet, leselighet og grad av kompleksitet som også

påvirker opplevelsen av fascinasjon ved vegetasjon. Det diskuteres om trygghet kan se ut til å

være et premiss for å oppnå fascinasjon. Det er foreslått konkrete trekk som kan benyttes for

å skape opplevelsen fascinasjon. Trekkene er de som på best måte kan hentes frem eller

anvendes i vegetasjon om vinteren; informasjonsrikt, komplimenterende kontraster og

fraktale mønstre. De blant flere blir presentert gjennom biofil design, der kjerneantagelsen er

at mennesker har en iboende tilhørighet til naturen.

For å skape fascinasjonskvaliteter ved bruk av riktig vegetasjon er det viktig å velge

vegetasjon som inneholder de overnevnte kvaliteter. Det er arter vi kan benytte oss av for å

skape fascinasjonskvaliteter om vinteren i byen, som vi enkelt kan få tak i. Ulike arter som

skaper fascinasjonskvaliteter om vinteren i byen er beskrevet i oppgaven.

HVORDAN SKAPE FASINASJONSKVALITETER
VINTERSTID I BYEN VED BRUK AV RIKTIG
VEGETASJON?
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Denne bacheloroppgaven er et casestudium som tar for seg Storgata i Drøbak sentrum, med

fokus på fortauene av natursteinsbelegg. Dette er et eldre og godt etablert anlegg, som i 2002

ble tildelt Vakre vegers pris for god funksjonell utforming og høy kvalitet.

Spørsmålet er hvordan gata fremstår i dag, og om man ville anbefalt å bygge anlegget på

samme måte eller tatt i bruk nyere prinsipper. Oppgaven går nærmere inn på utførelsen av

anlegget og hvilke valg som er gjort i forhold til ulike tilpasninger, dimensjonering av

overbygg og bruk av materialer. Gjennom befaringer av anlegget kunne jeg avdekke til-

standen til fortauene og natursteinselementene. Her ble det blant annet gjort registreringer av

setningsskader, manglende betongfuger og knuste heller.

Disse skadene har oppstått på grunn av trafikkbelastninger og inntrengende fukt i

toppdekket, samt svakheter i fundamenteringen. I dag ville man anbefalt bruk av drensbetong

i bærelaget, i tillegg til drenerende settelag og fugemørtel for å hindre stående vann i dekket. 

Til tross for at Storgata viser tegn til slitasje, har det holdt seg svært godt i forhold til andre

anlegg med samme bruksgrad.

VURDERING AV UTFORMING OG TEKNISK
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Bacheloroppgaven omhandler pollinerende insekter og blomstene de henter nektar fra.

Nedgangen av pollinerende insekter har vært dramatisk i mange land, og nyere forskning gir et

relativt dystopisk bilde av fremtiden. Siden bevaringen av disse insektene er helt av-gjørende for

å tilfredsstille matbehovet til den stadige økende verdensbefolkningen, må tiltak innføres for å

dekke det samme behovet for insektene.

Målet med oppgaven er å utarbeide anbefalte retningslinjer alle offentlige og private forvaltere

burde følge i utformingen av ny og eksisterende grønnstruktur. For å klare dette har jeg

gjennomgått artikler, rapporter, publikasjoner og nasjonale strategier som omhandler

pollineringsprosessen, status på pollinerende insekter, og tiltak som bidrar i tilretteleggingen for

pollinatorer. Samt gjort en casestudie av parkanlegget på Blindern, der det ble utført en

registrering av planter som er pollinert av insekter, og analysert hvordan dette området er

tilrettelagt pollinering. Siden kommunene har hovedansvaret for forvaltningen av viktige areal for

pollinatorer i Norge, som for eksempel parker og kirkegårder. Så det spesielt disse som må

planlegge, stille krav og følge opp hvordan eksisterende og nye grøntarealer blir, og skal bli

forvaltet og driftet.

Funnene fra både litteraturgjennomgangen og casestudien har blitt konsentrert ned til noen

retningslinjer jeg anbefaler til absolutt alle, men spesielt forvaltere av grøntareal.
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Naturlike staudebed er en kombinasjon av hagebruk og økologi, som henter inspirasjon fra

naturen i planleggingen av staudebed. I oppgaven ser jeg på ulike tilnærminger til naturlik

staudebeplantninger og hvilke fordeler en slik tilnærming har. Den naturlike beplantingen har

som hensikt å skape assosiasjoner til naturen og henter inspirasjon fra deres sammensetninger

og systemer til å skape en designet natur.

Samtidig som byene blir fortettet og grøntarealene blir redusert, erkjenner vi også et stort

behov for bærekraftige løsninger. I dag stilles det strenge krav til kostnader og tidsbruk i

forbindelse med skjøtsel, noe som gjør at mer kompleks vegetasjon blir erstattet med enklere

plantinger som trær og gress. Naturlikt vegetasjonsdesign har vært populært i flere land i

Europa og USA over lang tid. I Norge har bruken av økologiske tilnærminger vært økende i de

siste årene, men den er ikke på langt nær like fremtredende.

Resultatene viser at ved å plante naturlike staudeplantinger i urbane områder kan man igjen

introdusere naturen i det offentlige rom, samtidig som det bidrar til lavere skjøtselskostnader

og bevaring av det biologiske mangfoldet. Med større variasjon i sammensetningen av arter

og lengre blomstringstid, kan man oppnå fordeler for pollinerende insekter og folks trivsel i

byen. For å oppnå gode resultater med bærekraftige beplantninger ser jeg et behov for økt

kunnskap og formidling av litteratur, også på tvers av fagområdene.

PRINSIPPER FOR ETABLERING AV NATURLIKE
STAUDEBED

Marte Lysaker

Heggem

 
Landskapsingeniør

Bachelor
Veileder: 

Ingjerd Solfjeld
 

Tittel:
Evaluering og etablering av

naturlike staudebed
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



De siste 50 årene har det pågått en betydelig fortetting i urbane områder. Dette påvirker

naturen, økosystemene og det sammensatte mangfoldet som vår menneskelige eksistens er

helt avhengige av. Økosystemene gir oss goder i form av økosystemtjenester. Eksempler på

økosystemtjenester er pollinering, næringssirkulering, matproduksjon, råmaterialer,

luftrensing, vannhåndtering og kulturelle opplevelser.

FNs studie, The Millennium Ecosystem Assessment (2005), ledet til et uttalt behov for å

integrere økosystemtjenester i utviklingen av byer og tettsteder for å møte de klima- og

miljøutfordringene vi står overfor. Det er bakgrunnen for og relevansen av dette behovet jeg

tar for meg i min oppgave, og jeg beskriver hvordan økosystemtjenestetilnærmingen har

utviklet seg fram til i dag. Jeg ser videre på hvordan analyseverktøyet ESTER kan synliggjøre

økosystemtjenestenes betydning og bidra til at planleggere og andre beslutningstakere

inkluderer disse i prosjekter og planarbeid. I tillegg diskuterer jeg hvordan slike verktøy kan

bidra til å skape, utvikle og ivareta økosystemtjenester og blågrønne strukturer i bymiljøer.

Økosystemtjenestebegrepet er med på å synliggjøre hvor avhengige vi mennesker er av

økosystemene, ikke bare for livskvalitet, men for hele vår eksistens. Verktøy som ESTER har

vist oss at man ved en systematisk gjennomgang av økosystemtjenestene blir bevisstgjort på

konsekvensene av planlagte handlinger i plan- og byggeprosjekter.
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Overvannsproblematikken har økt på grunn av klimaendringene, men og på grunn av

befolkningsvekt og fortetting. Utfordringene oppstår i hovedsak i eksisterende bebyggelse,

hvor arealeffektiviteten er høy og områdene består av ikke permeable dekker. Ved intense

nedbørshendelser oppstår det ofte flom og økt avrenning, som igjen fører til skader på

bebyggelse og infrastruktur.

Som utgangspunkt skal overvannet håndteres på eiendommen alene, men dette er ofte

vanskelig. Plan- og bygningsloven oppstiller noen virkemiddel som legger til rette for

overvannshåndtering, men disse omfatter i stor grad tiltak knyttet til oppgradering av

ledningsnettet, som allerede er overbelastet. Forslag til endring i plan- og bygningslovens gir

imidlertid kommunen økt adgang til å pålegge grunneier tiltak på egen eiendom. Lovforslaget

er sett i sammenheng med et konkret case for å vise flere sider av forslag til ny pbl. § 31-9,

men og kunnskapsgrunnlaget som ligger til grunn for byggesaksbehandlingen.

Det er ingen fasit på hvilke tiltak som kan iverksettes for å forhindre overvannsproblematikk,

eller hva som må tas stilling til i byggesaksbehandlingen. Dette vil i stor grad avhenge av

lokale forhold og kommunens skjønn. Hensikten med oppgaven er å synliggjøre kommunens

rolle som plan- og bygningsmyndighet i håndteringen av overvann lokalt.

KOMMUNENS ADGANG TIL Å STILLE KRAV TIL
HÅNDTERING AV OVERVANN I EKSISTERENDE
BEBYGGELSE

Anna Syrstad
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Oslo har i nyere tid sett en oppblomstring av høyhusbebyggelse, særlig i Bjørvika med

Barcode og det 60 meter høye Munchmuseet. Denne utviklingen ser ut til å fortsette i sentrum

av byen. 

Per i dag er den offisielle grensen for byggehøyde 42 meter, noe som i prinsippet gjør det

vanskelig å skulle bygge høyere enn dette. Høyhusstrategien utarbeidet på begynnelsen av

2000-tallet har derimot åpnet for å bygge høyere i visse områder av byen. Kommunen ønsker

høyhus spesielt i områdene Vaterland, Bispevika og Bjørvika. Strategien begynner å bli

gammel i en by som har sett store endringer de siste 15 årene, noe som har ført til at det å

utvikle høyhus i hovedstaden har blitt en svært komplisert og tidkrevende prosess som må

gjennom mange forhandlingsrunder. 

I oppgaven er det valgt ut flere planlagte høyhus i det aktuelle området som både ligger an til

å få grønt lys og ikke. Det har deretter blitt gjort en dokumentanalyse for å avdekke hvordan

utviklerne argumenterer, hva som har vært gjenstand for forhandlinger og hvor utvikler har

måttet gjøre endringer, samt hva som eventuelt har ført til at prosjektet ikke blir godkjent.

HVORDAN ARGUMENTERER UTVIKLERE
FOR Å FÅ TILLATELSE TIL Å BYGGE
HØYHUS I OSLO?

Jon Christian

Knutsen
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Opsjonsavtaler er brukt av eiendomsutvikler for å redusere risiko i forbindelse med eiendoms-

utviklingsprosjekter. Slike avtaler begrenser grunneiers disposisjonsrett over egen eiendom

over en lengre periode. Oppgaven belyser grunneiers syn på slike avtaler. 

Et av de viktigste funnene i oppgaven er at opsjonsavtaler kan mangle viktige vilkår og

betingelser. Mangelen på slike vilkår og betingelser kan gjøre opsjonsprosessen mer

uforutsigbar, urimelig og urettferdig for grunneier. Bant annet fremkommer viktigheten av

eiendomsfaglig bistand, aktivitets- og informasjonsplikt for utbygger, avtalt løpetid og

foreldelsesfrist, justering av vederlag og muligheten for å kunne avslutte avtaleforholdet på

gitte vilkår. I tillegg burde grunneier reflektere over egen og fremtidig livssituasjon, og

tilpasse avtalen deretter.

I utgangspunktet er opsjonsavtaler privatrettslig og planmyndighetene skal i utgangspunktet

ikke hensynta slike ved arealplanlegging. Imidlertid er det tydelig at opsjonsavtaler kan

påvirke planleggingen til en viss grad, for eksempel dersom det foreligger mange opsjons-

avtaler i et område eller dersom nye utbyggingsområder er i kommunens interesse. Dette er

imidlertid noe som kan variere fra kommune til kommune. 

HVORDAN OPSJONSAVTALER KAN
PÅVIRKE GRUNNEIER OG
PLANMYNDIGHET
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Førsteetasjene spiller en stor rolle for hvordan man opplever byen og gatene. Det var derfor

interessant å se på om det har skjedd en endring i bruken av disse førsteetasjene de siste

årene. Handel er fortsatt en av de viktigste aktivitetene som foregår i sentrum og oppgaven er

derfor fokusert inn mot handel i førsteetasjene. 

Oppgavens hensikt har vært å se på hvilke endringer som har skjedd i førsteetasjene i Oslo de

siste ti årene og hva som kan forklare disse endringene. For å finne ut av dette var det to

faktorer jeg valgte å undersøke nærmere; om det har skjedd en endring i kjønnskarakteren i

førsteetasjene og om det har skjedd en endring i forholdet mellom varehandel og

tjenestehandel. For å se på hvorfor handelsvirksomheten i førsteetasjene har endret seg, ble

det tatt utgangspunkt i fem teoretiske perspektiver. Informasjonen til å besvare

problemstillingene er innhentet ved gjennomføring av en omfattende kartstudie. 

Undersøkelsen viser at det har skjedd en endring av førsteetasjene de siste ti årene. Analysen

bekrefter at førsteetasjene i økende grad blir mer feminiserte og en økning i tjenestehandelen.

Funnene indikerer også at eierkonsentrasjonen har virkning for hvordan førsteetasjene i et

område utarter seg. Det er vanskelig å si med sikkerhet akkurat hvorfor denne endringen har

skjedd, men denne studien viser tydelige indikasjoner på at førsteetasjene endrer seg fordi de

strukturelle samfunnsforholdene endrer seg.

FØRSTEETASJE - BYENES SOSIALE ARENA
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Jordskiftesaker gjennomføres for å løse utjenligheter ved eiendommer. Effekter av jordskifte

er viktige for å vurdere om vilkåret om vern om tap er oppfylt, jf. jordskifteloven § 3-18.

Formålet med oppgaven har vært å undersøke effekter av arealbytte i bolig- og

næringsområder.

Oppgaven er begrenset til å undersøke effekter i bolig- og næringsområder, men undersøker

alle typer effekter. Hvilke effekter som kan oppnås, er i stor grad betinget av hva som er

utjenlig ved en eiendom, og utformingen av jordskifteløsningen. Oppgaven undersøker hvilke

momenter som kan føre til utjenlighet, hvilke hensyn jordskifteretten må ta i utforming av

jordskifteløsning og effekter av gjennomførte arealbyttesaker i bolig- og næringsområder. 

Undersøkelsen viser at arealbytte i bolig- og næringsområder kan føre til verdiøkning,

besparelse av tid, reduksjon av transaksjonskostnader, samsvar mellom eiendomsgrenser og

reguleringsplan, samsvar mellom eiendomsgrenser og bebyggelse, muliggjørelse av fremtidig

utvikling, ulovlige forhold gjort lovlige, muliggjørelse av seksjonering, bedrede sosiale

relasjoner, visuelle endringer og nedbygging av dyrkbar jord.

EFFEKTER AV AREALBYTTE I BOLIG- OG
NÆRINGSOMRÅDER
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Kommunen har i tråd med gjeldende rett plikt til å utarbeide kommuneplanens arealdel for “hele

kommunen” også i sjø. Reguleringsplikten etter plan og bygningsloven § 12-1 tredje ledd gjelder også

tiltak i sjø, herunder akvakultur.

Fylkeskommunen har innenfor rammene av vilkårslæren mulighet til å stille omfattende vilkår til

akvakulturtillatelse. Kommunene kan også sette relevante og saklige vilkår i arealplan så lenge disse

faller innenfor opplistingen av bestemmelser i plan- og bygningsloven §§ 11-9 til 11-11 og 12-7.

Sektorlovenes forhold til plan- og bygningsloven er ordnet gjennom koblinger mellom lovene.

Sektorlovenes forhold innad er derimot ikke avklart i lov og må derfor løses gjennom avtale, søksmål

eller ekspropriasjon der disse havner i motstrid.

Oppgaven tar utgangspunkt i plan- og bygningsloven, akvakulturloven og energiloven. Vi har belyst

kommunenes plikt til å planlegge sjøarealene, samt sett på mulighetene forvaltningen har til å styre

arealbruken gjennom vilkår og bestemmelser i relevante lover. Gjennom relevant teori og to eksempel-

saker har vi kartlagt gjeldende rett og illustrert utfordringer ved motstrid mellom akvakultur og

energiinteresser i sjø. Ved bruk av juridisk metode har vi kartlagt de viktigste samordnings- og

planleggingsmekanismene i loven. Rettstemaene oppgaven søker å belyse er varierende og til dels

sparsomt belyst i juridisk litteratur. 

Sjøarealene langs norskekysten er under stadig økende press fra både eksisterende og kommende

næringer. Dette medfører at helhetlig planlegging med høy grad av samordning av mange ulike

interesser er viktigere enn noen gang.

Oppgavens viktigste hovedfunn er:

PLANLEGGING OG SAMORDNING AV FISKEOPPDRETTS-
ANLEGG OG ELEKTRISKE SJØKABLER LANGS
NORSKEKYSTEN
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og
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Temaet for oppgaven er seksjonering og eierseksjonsloven. Eierseksjonsloven har vært under

revisjon i flere år, og ny lov ble vedtatt i 2017. Ved seksjonering har man en situasjon hvor

aktørene fra offentlig- og privat sektor må forholde seg til eierseksjonsloven som

styringsverktøy for prosess og innhold. Derav er det mange hensyn som ivaretas og loven er

nødt til å fremgå på en måte som er hensiktsmessig for begge parter.

Et av de viktigste funnene i oppgaven er at behandlingen i de forskjellige kommunene

oppleves ulik. Med andre ord opplever utbygger forskjellsbehandling avhengig av hvilken

kommune de henvender seg til. Vi kan se at det er ulik grad av skjønnsutøvelse i kommunene,

og enkelte kommuner har satt uhjemlede krav til søknadene som går utenfor lovens krav.

Samlet sett tyder våre undersøkelser på at ny eierseksjonslov fungerer bedre enn tidligere lov.

Likevel følger det noen utfordringer, og det vil alltid være rom for forbedringer. 

Oppfatningen er at loven på mange områder bidrar til å gjøre prosessen mer effektiv, og

fleksibiliteten er i større grad til stede for utbyggerne i dag enn det var tidligere.
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I dag har stadig flere landbrukseiendommer hovedsakelig funksjon som bosted, og jordbruks-

arealene er utleid. Politisk er det ønskelig at de som eier landbrukseiendommer også skal

være de som driver jordbruksarealene. Masteroppgaven tar for seg konsesjonslovens formål,

og til dels formålet i jordlova, for så å undersøke hvordan dette samsvarer med praktiseringen

av konsesjon i tre kommuner på det sentrale Østlandet, hva gjelder eierstruktur og pris-

kontroll. Oppgaven har særlig fokus på hensynet til framtidige generasjoners behov,

landbruksnæringen og bosettingen, samt priskontrollen på landbrukseiendommer.

Oppgaven redegjør for begrensningene konsesjonsloven og til dels jordlova setter for erverv

av landbrukseiendom, og forvaltningens anledning til å utøve skjønn i sin praktisering av

lovverket. Lovverket åpner for vid bruk av skjønn for forvaltningen. Dette innebærer at

forvaltningen kan vektlegge ulike hensyn innenfor rammen av konsesjonslovens og jordlovas

formåls-bestemmelser, og dermed kan konsesjonsbehandlingen i kommunene bli svært ulik.

Hva gjelder priskontroll og formålene bak denne, kan det se ut til at dette ikke ivaretas i

dagens praktisering på det sentrale Østlandet, da prisene på landbrukseiendommene i de

fleste tilfellene ikke samsvarer med eiendommens inntektsgrunnlag. Samtidig ser det ut til at

ut-viklingen av eierstrukturen i landbruket i stor grad er opp til forvaltningens skjønn.

Oppgaven beskriver funn som i stor grad har betydning for selger/kjøper, der selger/kjøper i

ikke ubetydelig grad er prisgitt forvaltningen av lovverket.

RETTSLIG REGULERING OG PRAKTISERING
AV KONSESJON, OM EIERSTRUKTUR OG
PRISKONTROLL
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Temaet for denne masteroppgaven er utfordringer knyttet til delinngrep av borettslag og

seksjonerte sameier. Målet for oppgaven er å gjennomføre en vitenskapelig undersøkelse, og

deretter identifisere ulike utfordringer som kan gjøres gjeldende på bakgrunn av eierform og

inngrepets art. Det er ikke uvanlig at det gjennomføres delinngrep når det erverves grunn til

fordel for et tiltak. I enkelte tilfeller er det nødvendig å gjøre inngrep som berører

eiendommen til et borettslag eller seksjonert sameie. Et borettslag og seksjonert sameie

involverer mange parter som eier grunnen i fellesskap, og det kan oppstå usikkerhet knyttet til

ulike forhold som må identifiseres og avklares.

Oppgaven bygger på en juridisk gjennomgang av dagens rettsforhold basert på lovverket,

samt sette dette opp mot rettsavgjørelser som foreligger innenfor tematikken. Det vil også

undersøkes hvordan grunnerververe håndterer disse sakene i praksis, herunder hvilke

erfaringer og oppfatninger de opplever i den forbindelse.

Oppgavens funn viser at det kan fremkomme utfordringer knyttet til grunnavståelse,

erstatningsgrunnlag, partsstilling, et menneskerettslig perspektiv og myndigheten til å

forhandle og ta beslutninger på vegne av andelseiere og seksjonseiere. Dette gjenspeiler seg

både fra et juridisk perspektiv og hvordan delinngrepene gjennomføres i praksis.

HVILKE UTFORDRINGER KAN OPPSTÅ NÅR
ET GRUNNERVERV BERØRER
EIENDOMMEN TIL ET BORETTSLAG ELLER
ET SEKSJONERT SAMEIE?
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Temaet for masteroppgaven er samarbeid mellom eiendomsutviklere i utviklingsområder, som

førte til problemstillingen "hvordan er det horisontale samarbeidet mellom boligutviklere i

Drammen?". 

I oppgaven kom jeg fram til at det ikke skjer spesielt ofte, men når det skjer, er det

hovedsakelig på et tidlig stadium, med åpenhet utad og med sterke bindinger.

FINNES DET FRIVILLIG SAMARBEID
MELLOM BOLIGUTVIKLERE I DRAMMEN?
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Reguleringsplaner kan medføre bortfall av strøksservitutter. De klareste tilfellene

strøksservitutter faller bort til reguleringsplan er i de tilfeller der servituttens og planens

formål står i direkte motstrid. I tilfeller det er snakk om kollisjon må det tas en helhetlig

vurdering i hvert tilfelle. 

Slik rettspraksis presenterer tematikken må momenter som samfunnsutviklingen, servituttens

alder og graden av kollisjon være med i tolkningen av rettssituasjonen. 

Slik det fremgår av rettspraksis skal det mye til for at en strøksservitutt faller bort til

reguleringsplanen, der det må foreligge forhold som tilsier at den har mistet sin aktualitet i

området.

REGULERINGSPLAN SOM
BORTFALLSGRUNN FOR NEGATIVE
STRØKSSERVITUTTER

Mathias Rangjord
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Adkomst til offentlig vei er i dag en forutsetning for å få bygge på eiendommen, jf. plan- og

bygningsloven § 27-4. Rettigheter til slik nødvendig adkomst kan følgelig utløse store verdier

på en eiendom, og i motsatt fall hindre realisering av store verdier. I områder med knapphet

på arealer, er det ikke nødvendigvis mulig å bygge vei på egen grunn. Det er heller ingen

selvfølge at det gis tillatelse til å bygge vei på egen grunn. Og det kan være forhold som gjør

det upraktisk eller uhensiktsmessig å bygge vei på egen grunn.

Veglova § 53 er en ekspropriasjonshjemmel som åpner for ekspropriasjon av grunn eller

rettigheter til ny eller eksisterende privat vei. Det innebærer at en privatperson, med tvang,

kan gis rettigheter til å bygge en ny vei på andres grunn eller gis rett til å bruke en

eksisterende vei. Ekspropriasjonshjemmelen skiller seg fra systemet ved alminnelig

ekspropriasjon ved at jordskifteretten har fått kompetanse til å både beslutte ekspropriasjon,

avgjøre hva inngrepet skal gå ut på og hvor langt det skal gå og utmåle eventuell erstatning.

Formålet med oppgaven er todelt. Første del har til formål å redegjøre for rettsreglene i

veglova § 53. Andre del har til formål å vurdere om jordskifterettens anvendelse av reglene i

veglova § 53 er ensartet.

EN GJENNOMGANG AV RETTSREGLENE I
VEGLOVA § 53 OG HVORDAN
JORDSKIFTERETTENE FORSTÅR REGLENE

Inga Steenberg
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Denne masteroppgaven tar for seg å definere tredje boligsektor og belyse viktigheten av den.

Videre er hensikten med studien å utforske de alternative sosiale boliginitiativene til Oslo

Bolig- og Sparelag (OBOS).

Fokusområder er å vurdere i hvilken grad OBOS sine boligmodeller Bostart og Deleie bidrar til

å fremme en boligkarriere for boligsøkere i tredje boligsektor. I tillegg har oppgaven som

formål å vurdere og utforske hvordan de eksisterende modellene kan forbedres for å oppfylle

formålet.

Oppgaven er gjennomført som kvalitativt studie basert på dokumentstudier og semi-

strukturerte dybdeintervjuer. Intervjuer ble gjennomført med tre informanter fra OBOS. De

empiriske funnene fra kontrakter og intervjuer diskuteres i lys av oppgavens teoretiske

rammeverk som bymodeller, boligpolitikk og boligbygging i Norge, internasjonale modeller

for alternative boligløsninger mfl.

Resultatene viser at opprettelsen av de utvalgte boligkjøpsmodellene til OBOS har kommer-

sielle hensikter, men må ansees som gode initiativer på utfordringer dagens boligmarked står

ovenfor.

KJØPSMODELLER FRA OBOS RETTET MOT
TREDJE BOLIGSEKTOR

Mathias Thune
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Studiet slår fast at kommunale planmyndigheter har lagt stort fokus på forutsigbarhet i

planarbeid. Dette er gjort ved utarbeidelse av en rigid kommuneplan, med detaljerte

bestemmelser, samt kommunens «prosessledende beslutninger». 

Kommunen har med grunnlag i næringslivets ønsker forsøkt å legge til rette for forutsigbarhet

i plan, men empirien tyder på at de har gått for langt i dette arbeidet og begrenset den

fleksibiliteten plansystemet og dens lovverk legger opp til. 

Videre er det knyttet problematikk til utbyggers opplevelse av risiko ved inngåelse av

utbyggingsavtaler, og maktforholdet mellom partene ved slike forhandlinger.

UTBYGGERS RISKO VED PLANARBEID OG
INNGÅELSE AV UTBYGGINGSAVTALER

Simen Amandus
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Masteroppgaven tar for seg hvordan fysisk observasjon kan benyttes som metode for å

vurdere kvaliteten av et byrom. Mange byområder med tilsynelatende god utforming viser seg

å være bortimot døde for menneskelig aktivitet. I denne sammenheng var det interessant å

undersøke hvilken grad den menneskelige aktiviteten var styrt av kvaliteten på byrommet.

Forskningsarbeidet baserte seg på en komparativ casestudie av tre byrom sett opp mot

miljøpsykologen Ingrid Gehls metode for bo-miljøer. Områdene Fleischerparken i Moss, Union

Brygge i Drammen og Stasjonsallmenningen i Oslo var gjenstand for undersøkelser.

Forskningsarbeidet resulterte i en rekke interessante funn. Kvaliteten knyttet seg til hvilken

grad menneskelige psykologiske behov kom til utrykk i byrommene. De menneskelige

psykologiske behovene ble sett i sammenheng med ulike komponenter i miljøet. Herunder

dimensjoner, tiltak, plassering og stimuli. Dette kunne registreres gjennom metoden fysisk

observasjon.

Denne oppgaven har bidratt med kunnskap om hvordan byroms kvalitet kan vurderes gjennom

Ingrid Gehls teorier og gjennom enkle fysiske observasjoner.

KAN BYROMSKVALITET VURDERES
GJENNOM FYSISK OBSERVASJON?

Jarl Bernhard
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I grensefastsettingssaker må jordskifteretten forholde seg til disposisjonsprinsippet gjennom

rettsprosessen. Disposisjonsprinsippet innebærer blant annet at avgjørelsen domstolen treffer

må ligge innenfor rammen av partenes påstander. Samtidig er det vanlig å omtale eiendoms-

grenser som både et offentlig ansvar, og et privat anliggende. Det kan derfor reises spørsmål

ved om partene alltid har rett til å ha disposisjonsfrihet i grensefastsettingssaker.

I oppgaven redegjøres det for jordskifterettens hjemmel til grensefastsetting, med fokus på

disposisjonsprinsippets innvirkning på det materielle resultatet. Det blir også redegjort for

eiendomsgrensers rettslige grunnlag, og hvorvidt eiendomsgrenser er en privatsak eller et

offentlig ansvar. Målet med oppgaven har vært å besvare hvilken gjennomslagskraft

disposisjonsprinsippet bør ha i grensefastsettingssaker i jordskifteretten.

Det konkluderes med at disposisjonsprinsippets gjennomslagskraft bør reduseres i grense-

fastsettingssaker i jordskifteretten. Dette i stor grad fordi disposisjonsprinsippet går på

bekostning av et materielt riktig resultat. Det reises derfor forslag til nye måter å løse grense-

fastsettingssaker på i jordskifteretten, der disposisjonsprinsippet har mindre gjennomslags-

kraft. Imidlertid bryter disse forslagene med norsk rettstradisjon, og må utvikles videre.

BØR DISPOSISJONSPRINSIPPETS
GJENNOMSLAGSKRAFT REDUSERES I
GRENSEFASTSETTINGSSAKER I
JORDSKIFTERETTEN?
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Kommunene er adressemyndighet og har ansvar for utarbeidelsen av et godt og logisk

adressesystem i sin kommune. Det er kommunene som selv organiserer adressearbeidet.

Adresser er viktige og spiller en stor rolle i hverdagen vår. Adresser kan være livsviktige når

nødetatene skal finne frem til riktig sted.

Målet med masteroppgaven har vært å belyse kommuners praksis og mulige behov for

endringer ved tildeling av adresser.

Studiens funn viser at kommunenes organisering av adressearbeidet fungerer på en god måte.

Likevel er det forbedringspotensial i enkelte kommuner. Funn viser at utfordringer oppstår

hos kommunene når adresser skal tildeles. Utfordringene oppstår spesielt i forbindelse med

fortetting og samfunnsutvikling.

Det er også flere funn på ulikheter som oppstår ved adressetildelingen i de forskjellige

kommunene. Ulik adressering henger sammen med behov for lokale tilpasninger. I tillegg

åpner lovverk og veiledningsmateriell for en viss fleksibilitet ved adresseringen.

Adressearbeidet fungerer på en god måte i kommunene, selv om både utfordringer og behov

for endinger oppstår. Kommunene har på sine måter funnet løsninger og får tildelt adresser

når det er nødvendig. Det ikke funn som tyder på at kommunene opplever deler av adresse-

arbeidet som veldig problematisk, og utrykker dermed ikke behov for øyeblikkelige endringer.

TILDELING AV ADRESSER

Marie Sjølie

 

Master i eiendom
Veileder: 

Einar Hegstad
 

Tittel:
Kommuners praksis ved

tildeling av adresser
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Den som skal utvinne naturressursen vannfall i vassdrag til vannkraftproduksjon må ha

rettighetene til fallet. Som regel erverves fallrettigheter ved frivillig avtale, men dersom

minnelige avtaler ikke fører fram kan det bli aktuelt med tvangserverv ved ekspropriasjon.

Erstatning for ekspropriasjon fastsettes av en skjønnsrett. Ved vedtak av energiloven i 1990

gikk fallrettighetene fra å bli erstattet etter den ulovfestede naturhestekraftmetoden til å få

en markedsverdi i et liberalisert kraftmarked. Dette har resultert i nye erstatningsmetoder og

høyere erstatninger til ekspropriat. 

I masteroppgaven søker jeg å finne gjeldende rett - de lege lata - for skjønnsrettens erstatning

ved ekspropriasjon av fallrettigheter og om ny rettspraksis har virket inn på

erstatningsutmålingen.

INGEN FALL I VERDIEN TIL FALL

Iselin Brox

 

Master i eiendom
Veileder: 

Ingrid Wang Larsen
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Avhandlingen undersøker hvordan utjenlighetsvilkåret skal forstås i henhold til gjeldende rett og hva

retten vektlegger i vurderingen om eiendom eller bruksrett er utjenlig. Gjennomgangen av gjeldende

rett viser at begrepet «utjenlig» må tolkes snevrere enn en alminnelig språkforståelse. Både formålet til

loven og virkemidlene avgrenser rekkevidden til utjenlighetsbegrepet. Høyesterett har i HR-2020-1910-

A oppsummert lovens ordlyd og forarbeider til et krav om at det etter «tida og tilhøva» må påvises et

reelt behov for å utnytte eiendommen på en måte som vanskeliggjøres uten jordskifte. På bakgrunn av

forarbeidene kan utjenlighet innebære konflikter som går ut over bruken av eiendommen. Videre skal

utjenlighetsvurderingen være objektiv og ta utgangspunkt i en normalisert eier.

I analysearbeidet har jeg avdekket fire hovedformer for utjenlighet: uhensiktsmessig arrondering,

uegnet sameieform, manglende organisering eller mangelfulle bruksregler/ vedtekter og utilstrekkelig

felles infrastruktur. Ved uhensiktsmessig arrondering vektlegges teigens form, størrelse, innbyrdes

beliggenhet, terrengforskjeller og avstand til dritsenter. Avhandlingen ser dette i sammenheng med

reguleringsplaner og ulovlige tiltak. 

I forbindelse med uegnet sameieform vektlegger retten at sameieformen og dets regler i sameieloven

kan føre til konflikter som går ut over bruken av eiendommen i forbindelse med nye drift- og

utnyttelsesformer. Ved manglende organisering eller mangelfulle bruksregler/vedtekter varierer

vektleggingen forhold til om det er snakk om veg, parkering, jakt, beite, fallretter eller annet. I

forbindelse med utilstrekkelig felles infrastruktur vektlegger retten i hovedsak at fremkommelighet

med kjøretøy er vanskelig eller risikofylt.

UTJENLIGHET I JORDSKIFTELOVENS
FORSTAND OG HVA RETTEN VEKTLEGGER I
VURDERINGEN

Vemund Lenschow

 

Master i eiendom
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Einar Bergsholm
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Denne komparative casestudien undersøker hvordan coworking og covid-19 påvirker

markedet for kontoreiendom i Oslo, ved å se hvorvidt covid-19 endrer gårdeiere i Oslo sine

strategier i møte med coworking. Forskjeller mellom gårdeiere som har lokasjon i CBD og

utenfor, samt forskjeller mellom børsnoterte og unoterte selskaper fremgår. Hensikten er å

forstå hvordan det forretningsmessige samspillet mellom gårdeiere og leietakere ved co-

working kan utformes fremover, slik at begge parter står sterkere ved fremtidige uforutsette

og inngripende hendelser i økonomien.

Studien viser at covid-19 og påfølgende usikkerhet knyttet til fremtiden har gjort gårdeierne

mer oppmerksomme på hvor raskt drastiske endringer kan skje, og følgelig at kostnadssiden

må tilpasses dette. Dermed må de være tettere på kundene, og forstå hvordan de tjener sine

penger. Dette vil trolig resultere i at enkelte gårdeiere faller fra i konkurransen, fordi de ikke

evner å tilpasse seg endringene i omgivelsene, og tviholder på lange leiekontrakter som i

mindre grad krever samspill med eller innsikt om kundene. Kortsiktige leieavtaler medfører

risiko i form av mulig ledighet og tapte leieinntekter, dersom ny leietaker ikke er på plass

umiddelbart. Enkelte gårdeiere kan redusere egen risiko forbundet med coworking, samt

tilegne seg lærdom og erfaringer ved bruk av ulike leiemodeller. 

Covid-19 kan ha påvirket kontorbrukeres beslutninger når det gjelder leiesituasjon i fremtiden,

og bidra til at beliggenheter med pendleravstand fra Oslo blir attraktive å benytte til co-

working som et alternativ eller supplement til hjemmekontor.

COWORKING OG COVID-19

Iselin Kvamme

Pedersen

 
Master i eiendom

Veileder: 
Knut Boge
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I denne masteroppgaven studeres det hvordan avstand til togstasjon påvirker leilighetspriser i

byene Lillestrøm, Sandvika og Ski. I tillegg vil det bli gjort grundigere undersøkelser på om

ulike leilighetsstørrelser blir påvirket forskjellig av avstanden til togstasjon. Formålet er å gi

en ny innsikt i hvordan ulike kjøpegrupper vurderer nærhet til togstasjon som et attributt etter

den hedoniske metoden.

Den hedoniske metoden brukes som et grunnlag for å kunne studere enkeltattributter og den

implisitte verdien som tilhører attributtet. Metoden bygger på et prinsipp om at en vare består

av en rekke slike attributter, og at for en kjøper tilfører attributtene en verdi. Denne verdien

kommer normalt sett ikke til syne annet enn gjennom salgsprisen av varen, men gjennom

bruken av multippel regresjon kan den implisitte prisen og betalingsviljen for avstand til tog-

stasjon måles.

Resultatene viser at det er moderat til stor forskjell i hvilken grad ulike kjøpegrupper verd-

setter avstand til togstasjon. Funnene viser at leilighetsprisene synker med økt avstand i tråd

med eksisterende teori, men at det er store forskjeller når leilighetssegmentet deles opp i

ulike undersegmenter. I tillegg viser resultatene at det også eksisterer forskjeller mellom de

tre byene. Ikke bare er det forskjeller i hvor mye avstand påvirker leilighetsprisene, men det er

også forskjeller i hvor mye de ulike segmentene blir påvirket.

HVORDAN PÅVIRKER AVSTAND TIL
TOGSTASJON KVADRATMETERPRISEN
FOR ULIKE LEILIGHETSSTØRRELSER?

Anders Nicolai

Aaby Trætteberg

og

Simen Hovda

Larsen

 Master i eiendomsutvikling
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Studien viser at det er variasjoner i hvordan eiendomsutviklerne arbeider i

akkvisisjonsfasen. Variasjonene avhenger i stor grad av hva slags risiko som er forbundet med

den spesifikke utviklingstomten. Her er valg av avtaleform sentral for hvordan eiendoms-

utviklerne arbeider. Aktørene har også ulike arbeidsmetoder, prioriteringer og forutsetninger i

akkvisisjonsarbeidet. 

Fellesnevneren er likevel at akkvisisjonsarbeidets formål er å anslå en fornuftig tomtepris.

Dette gjøres gjennom kalkuleringer av forventede inntekter, estimeringer av kostnader og

vurdering av risiko. Markedsmessige forhold, reguleringsstatus og grunnforhold trekkes her

frem som viktige momenter blant aktørene. Flertallet bruker eksterne ressurser og verktøy

som Eiendomsverdi og rapporten «ECON nye boliger» i kombinasjon med

eiendomsutviklernes egne erfaringer for kartlegging av markedet. Aktørene vurderer også

trender i form av makroforhold som befolkningstall, befolkningsvekst og tilflytting. 

For kartlegging av tomteutnyttelsen og utviklingspotensial, benyttes arkitekter for å gjennom-

føre volumstudier av tomten. Videre viser resultatene at fremgangsmåter, vurderinger og

beregninger som benyttes i akkvisisjonsfasen i stor grad er erfaringsbasert.

HVORDAN EIENDOMSUTVIKLERE
VURDERER TOMTER I
AKKVISISJONSFASEN

Eirik Engen Finne

og

Andreas Gullesen

Mossige
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Eldre blokkbebyggelse utgjør en stor andel av boligmassen i Oslo. Oppgradering av eksisterende

boligmasse er nødvendig for å redusere klimagassutslipp og sikre gode boliger for fremtiden.

Imidlertid er det krevende å få flertall for omfattende oppgradering som innebærer betydelige

økninger i fellesgjelden.

Masteroppgaven belyser hvilke muligheter og utfordringer som ligger i en modell der borettslag

finansierer oppgradering gjennom fortetting. Oppgaven er utarbeidet som en casestudie med

intervjuer av styreledere i seks borettslag (bygget i perioden 1949-1983) og to ansatte i Plan- og

bygningsetaten. Flere av styrelederne oppgir at bygningsmassen bærer preg av tiden den ble

bygget i. Videre opplyser flere at oppgradering blir satt på vent av økonomiske årsaker. Ingen av

borettslagene har vurdert fortetting som mulig finansieringskilde. Imidlertid utelukker ikke

styrelederne at det kan være aktuelt på lengre sikt.

Studien indikerer at det er et urealisert potensial for å finansiere oppgradering gjennom

fortetting. Flere av borettslagene ligger i bydeler med relativt høye boligpriser, slik at

finansieringsbidraget kan være betydelig. Flere utfordringer må løses for at modellen skal kunne

realiseres i praksis. Omfattende medvirkning er nødvendig for å finne et prosjekt som er tilpasset

beboernes varierende behov og preferanser. Videre er fortettingsprosjekter komplekse, og

borettslag er avhengig av hjelp og støtte fra eksterne aktører. Myndigheter og organisasjoner som

NBBL og boligbyggelag kan spille en rolle, blant annet ved å bidra med økonomisk og/eller faglig

kapasitet til nødvendig utredning og planlegging.

FORTETTING SOM MULIG
FINANSIERINGSKILDE FOR OPPGRADERING
AV ELDRE BORETTSLAG

Inga Salvesvold
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Masteroppgaven er en juridisk tilnærming av risikoen med manglende tinglysing og stiller

spørsmål til dagens boligbeskatning ved overdragelse av fast eiendom. Oppgaven utforsker

muligheten for en lovbestemt tinglysingsplikt og går nærmere inn på dagens

tinglysingssystem for å finne beste fremtidige løsning. Ved hjelp av rettspraksis belyses

hvilken konsekvens manglende tinglysing har for erverver og det stilles spørsmål til hvorfor

myndighetene legger til rette for et smutthull i et allerede fungerende tinglysingssystem.

Ved å unngå tinglysing tar erverver en unødvendig stor risiko og konsekvensen kan bli

betydelig dersom hjemmelshaver går konkurs. En skal være varsom med å stole på

dokumenter som gir «rettsverns lignende vilkår» og det firkantede regelverket gjør at

rettsvernsreglene gjelder absolutt og kan medføre urimelige resultater. På bakgrunn av de

juridiske problemene som oppstår er det kanskje tid for et skifte?

En realistisk løsning er å forandre dagens tinglysingssystem, samtidig som man legger til rette

for en beskatning som ikke reduserer statskassen. Dette kan gjøres ved å innføre en

tinglysingsplikt slik at størrelsen på avgiften kan reduseres eller vi kan gjøre som våre to

naboland Sverige og Danmark ved å tilrettelegge for en meldeplikt slik at man etablerer en

viss kontroll over eiendomsoverdragelser. Da kan man for eksempel fjerne dokumentavgiften

ved å øke formuesbeskatningen på primærbolig.

Det eneste som er helt sikkert er at det er på tide med en forandring.

ER DET TID FOR ET SKIFTE AV DAGENS
TINGLYSINGSSYSTEM?

Jacob Blichfeldt

Thoresen
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Over en lengre periode har mindre norske byer og tettsteder hatt utfordringer med fraflytting,

aldrende befolkning og lite aktivitet i sentrumskjernen. Nyere forskning viser imidlertid en

interessant trend; flere har flyttet ut fra storbyene i løpet av 2020. Det spekuleres i hvorvidt den

tvungne omstillingen av arbeidsplassens form og sted som følge av Covid-19 er en medvirkende

årsak.

Oppgaven tar for seg hvilke forutsetninger som bør være til stede for at aktører i eiendomsmarkedet

skal kunne etablere fleksible kontorkonsepter i mindre norske byer og tettsteder, eksempelvis

coworking eller kontorhotell. I tillegg har oppgaven som hensikt å identifisere hvilke samfunns-

messige og kommunale kriterier som må være oppfylt for at disse skal kunne bli levedyktige. Studien

avdekker at det er en viss skepsis omkring profesjonaliteten til fleksible kontorkonsepter, spesielt fra

kommunens og gårdeiers side. Et fleksibelt kontorkonsept kan imidlertid være en viktig bidrags-yter

for økt aktivitet i sentrumsområdet, da det tilbyr arbeidsplasser og fellesskapsbaserte- og

tjenesterelaterte tilbud. På den måten tilføres aktivitet i sentrum, også utenom tradisjonell arbeids-

tid. 

Avslutningsvis legger oppgaven frem konkrete anbefalinger av ulike tiltak som kan være en viktig

bidragsyter når fleksible kontorkonsepter skal etableres i mindre norske byer og tettsteder. De

anbefalte tiltakene egner seg som revitaliseringsstrategier for eksisterende konsepter, eller som

konkrete anbefalinger når det skal utvikles nye.

Kanskje kan bygdenorge takke Covid-19 for drahjelpen om noen år?

FLEKSIBLE KONTORKONSEPTER PÅ MINDRE
STEDER - ER DET LEVEDYKTIG?

Charlotte Søgaard

Nilsen

 og 

Lisa Hovland

Ludvigsen
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Tema for oppgaven er «trær på naboeiendommen», med særlig fokus på den vederlags- og

berikelsesproblematikken som kan oppstå ved ulovlig felling av naboens trær. Uberettiget

berikelse betyr at en som ulovlig feller trær på naboeiendom, gjennom dette oppnår verdiøkning

på egen eiendom.

Ulovlig hogst på naboeiendommen ikke et uvanlig fenomen. Berikelsesproblematikken som kan

oppstå ved ulovlig hogst er i dag ikke lovregulert. Det foreligger heller ikke, så vidt jeg vet,

rettspraksis som direkte behandler dette spørsmålet. Dette er et dilemma sett opp mot hensynet

til den alminnelige rettsoppfatning om at ingen skal tjene på en ulovlig handling og hensynet til

vern om trær som viktig bestanddel for naturmangfoldet.

Det at dagens utbyggingspolitikk legger opp til økt fortetting, gjør det rimelig å anta at ulovlig

hogst på naboeiendom kan bli et økende problem. Alt i alt blir det naturlig å stille seg spørsmål

om det er behov for endringer i dagens regler, såkalte de lege ferenda -betraktninger.

Flere alternativer vurderes, og den endelige anbefalingen faller på økt bruk av bøteleggelse i

tilfeller av ulovlig hogst på naboeiendommen. Forutsatt at bøtesatsene er avskrekkende, anser jeg

at dette vil være den beste løsningen for å avhjelpe problemet med ulovlig hogst på

naboeiendommen. Hensynet til trærne og naturmangfoldet anses også best ivaretatt gjennom en

slik løsning. I tillegg anbefales en generell «modernisering» av naboloven, for å gjøre den lettere

tilgjengelig.

UBERETTIGET BERIKELSE KNYTTET TIL
ULOVLIG FELLING AV TRÆR PÅ
NABOEIENDOM

Camilla Tybring-

Gjedde
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Oppgavens hovedfokus er nødvendighetskriteriet som følger av plan- og bygningsloven § 17-3

tredje ledd. Bestemmelsen er nært knyttet til plan- og bygningsloven § 12-7 nr. 10 som

regulerer forvaltningens adgang til å vedta rekkefølgekrav i reguleringsplan. 

To sentrale dommer blir gjennomgått; Selvaag-saken og Entra-saken. Sakene har vært

gjennom både tingretten og lagmannsretten, og begge er anket til Høyesterett. Dommene tar

for seg hvilke sammenheng det må være mellom rekkefølgekrav og en utbygging, og både

tingrettens og lagmannsrettens vurderinger vil bli redegjort for. Sammen med den øvrige

teorien vil dommene danne utgangspunktet for kapittel seks hvor vi sammenstiller de viktigste

vurderingstemaene som knytter seg til nødvendighetskriteriet etter plan- og bygningsloven §

17-3 tredje ledd.

Vi har gjennom arbeidet sett at vurderingstemaene vi har kommet frem til er et fungerende

verktøy for å vurdere lovligheten av kontantbidrag i utbyggingsavtaler. 

Oppgaven vil derfor gi leser en økt forståelse av de begrensninger og muligheter som ligger i

plan- og bygningsloven § 17-3 tredje ledd, og således være bedre rustet til å vurdere forslag

og å inngå utbyggingsavtaler, enten som utbygger eller som del av offentlig forvaltning.

UTBYGGINGSAVTALER ETTER PLAN- OG
BYGNINGSLOVEN KAPITTEL 17

Stefan Stensrud

og

Torstein Bruvik
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En by i vekst opplever gjerne at flere områder endres fra ett bruk til et annet. Med økende

behov for boliger samt industri som har blitt flyttet utenfor byen er disse områdene gjerne

objekter for transformasjon. Oslo har tilnærmet få eller ingen råtomter i dag og med sin

gryteform med barrierer som markagrensa og fjorden begrenses utbygging i utkanten av

byen. Transformasjonsprosjekter er en løsning for å dekke mangelen på boliger og «ledige»

tomter for eiendomsutviklere og utbyggere i Oslo.

Denne oppgaven tar for seg en komparativ analyse av fire transformasjonsprosjekter i Oslo;

Sørenga, Kværnerbyen, Solsiden i Nydalen og Pilestredet 77-79 på Fagerborg. Analysen

består av vurdering av funksjonelle og estetiske funksjoner ved prosjekter med et mål om å

skille hva som skaper gode og mindre gode prosjekter med valgt tilnærming.

Det er et kjent fenomen at prosjektene i dag som utvikles gjerne er ensartede, har «vanlig»

arkitektur, lite variasjon i materialvalg og har enkle byrom noe som analyseres og drøftes i

oppgaven og videre om det bygges kvantitet framfor kvalitet.

EN KOMPARATIV ANALYSE AV GODE OG
MINDRE GODE TRANSFORMASJONS-
PROSJEKTER I OSLO

David M.

Fredriksen
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Masteroppgaven omhandler reguleringsprosessen av nye lavpris dagligvarebutikker på

Østlandet, med unntak av Oslo. Formålet med oppgaven er å belyse hvordan eiendoms-

utviklere kan optimalisere reguleringsprosessen, slik at den helhetlige risikoen reduseres.

Funnene i oppgaven kan brukes som verktøy til å forstå hvor risiko oppstår og hva man kan

gjøre for å redusere den. Masteroppgaven avdekker parkeringsbestemmelser, rekkefølgekrav

og det politiske aspektet som sentrale risikoelementer, mens det antydes at motstridende

planer og føringer kan være utfordrende. Oppgaven har belyst lobbyvirksomhet, tidlig kart-

legging av interessenter, samt lokalkunnskap som risikoreduserende virkemidler. Videre

avdekkes det at tillit og kommunikasjon er sentralt for en effektiv reguleringsprosess. Det

danner grunnlaget for flerdimensjonale integrasjonsforhandlinger som oppgaven antyder det

er muligheter for å oppnå. 

Det åpnes mange muligheter gjennom integrative forhandlinger, og oppgaven antyder at det

kan fungere som risikoreduserende verktøy. Utviklerne kan på den måten sammen med

kommunen komme frem til løsninger som er positivt for både kommune, utvikler og sam-

funnet som helhet. Med god kompetanse og bevissthet tilknyttet disse virkemidlene antyder

oppgaven at reguleringsprosessen kan optimaliseres og at den helhetlige risikoen reduseres.

OPTIMALISERING AV REGULERINGS-
PROSESSEN VED UTVIKLING AV NYE
DAGLIGVAREBUTIKKER

Andreas Lien

Eriksen

og

Håkon Lindvik

Stubrud
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Oppgaven belyser festers og bortfesters rettigheter ved tomtefeste og hvilke argumenter og

hensyn som skal vektlegges ved en eventuell mulighet for at fester skal kunne kreve endret

festeformål fra næring til bolig- eller fritidshus. 

Det er sentralt å se på festers og grunneiers beføyelser for å kunne fastslå hvilke muligheter

fester har for å kreve endret festeformål. Det er da vesentlig å komme inn på de ulike

rettigheter fester har og hvordan disse er regulert og beskyttet i tomtefestelova eller andre

lovverk. 

Det kan i noen få tilfeller være mulighet for fester til å kreve endret festeformål fra

næringsfeste til feste for bolig- eller fritidshus. Det må være en svært høy terskel og helt

spesielle forhold som ligger til rette for at en fester skal kunne kreve endret festeformål. Det

må være på det rene at fester skal bo i boligen og at det ikke skal drives næring eller

forretningsvirksomhet i noen form for at det skal kunne vurderes om fester skal kunne kreve

festeformålet endret fra næringsfeste til boligfeste.

OPPGAVEN BELYSER FESTERS OG
BORTFESTERS RETTIGHETER VED
TOMTEFESTE

Jørgen Snøås

Gustavsen
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I Norge foreligger det i dag et betydelig antall tomtefesteforhold for næringsbygg. For flere av

disse er festetiden i ferd med å løpe ut. I områder hvor byutviklingen har ført til utvikling og

transformasjon fra kontor-, lager- og lettindustriområder til attraktive boligområder vil det av ulike

årsaker være særlig aktuelt at fester fremmer krav om at bortfester overtar bygningsmassen mot

vederlag ved utløpet av festetiden jf. tomtefesteloven §§ 40 og 41. I oppgaven blir det sett på når

fester kan kreve dette og hvordan et slik vederlag skal fastsettes.

Oppgavens sentrale funn er at flytting av bebyggelse sjelden vil være regningssvarende og derfor

at rivning eller borttaking i forbindelse med avvikling av næringsfesteforhold som regel vil

innebære et verdispille. Videre ser oppgaven på når verdispille skjer «i utrengsmål», noe som er

basert på en bred interesseavveining av alle relevante interesser. Videre kommer det frem at

dersom bortfester har konkrete planer om å utvikle tomten så vil dette normalt veie tungt i

interesseavveiningen til bortfesters favør.

I forbindelse med fastsettelse av vederlag kom man frem til at bruksverdi som hovedregel skal

legges til grunn i de situasjoner hvor fester krever at bortfester overtar. For bebyggelse som er

kurante og som kan generere leieinntekter er det naturlig å fastsette verdi basert på

avkastningsmodell. For bebyggelse og anlegg som ikke kan synes å ha slik inntektsstrøm må

bruksverdien fastsettes ut fra en berikelsesmetode.

NÅR PLIKTER BORTFESTER Å OVERTA
BEBYGGELSE OG TIL HVILKET VEDERLAG?

Johanne Tokvam
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I oppgaven er det anvendt en kvalitativ forskningsmetode for å undersøke hvordan mellomstore og

store aktører i eiendomsbransjen gjennomfører markedsanalyser når det vurderes akkvisisjon av fast

eiendom til boligformål i geografisk nye markedsområder. Samtlige involverte respondenter i studien

representerer kommersielle aktører som opererer i det private eiendomsmarkedet, og har hovedkontor

lokalisert i Oslo. 

Gjennom studien ble det avdekket at samtlige aktører gjennomfører todelte markedsanalyser før det

erverves eiendom i geografisk nye markedsområder. Den todelte markedsanalysen til aktørene er

inndelt i en innledende markedsmessig kartlegging av et større geografisk område, før det deretter

gjennomføres en markedsanalyse av den konkrete eiendommen som vurderes for erverv.

Generelt kan aktørenes markedsanalyser betegnes som strukturerte og omfattende. Aktørene i studien

undersøker en rekke spesifikke markedsegenskaper som påvirker tilbud og etterspørsel av eiendom i

det geografiske området.

I den innledende markedsmessige kartleggingen av et større geografisk markedsområde er det

tilsynelatende markedets evne til å absorbere nye boliger som er den avgjørende faktoren å bedømme

for eiendomsutviklerne. For den påfølgende markedsanalysen av en konkret eiendom virker det å være

estimatet av forventet oppnåelig salgspris fra sluttbruker som hovedsakelig er utslagsgivende for

erverv av eiendommen.

HVORDAN GJENNOMFØRER EIENDOMS-
UTVIKLERE MARKEDSANALYSER VED
AKKVISISJON AV FAST EIENDOM?

Magnus Roland

Dahlen
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Tema for oppgavens er seksjoneringstidspunket og kommunens rett til å kreve reseksjonering

etter §§ 8 og 22 av eierseksjonsloven 2017. Oppgavens problemstilling er:

1. Redegjøre for lovendringene i eierseksjonsloven §§ 8 og 22.

2. I hvilken grad påvirker lovendringene hensynene i formålsbestemmelsen i eierseksjonsloven

§ 1?

Konklusjonen for oppgaven er at § 8 er god rettsregel som er enkel å forstå og sikrer

forutberegnlighet og effektivitet til bestemmelsen. Det fremgår av bestemmelsen at både

bestående og planlagt bygg kan seksjoneres ved rammetillatelse. I en helhetlig vurdering har

jeg kommet frem til at § 8 ikke er hensiktsmessig vurdert ut i fra formålsbestemmelsen, da

bestemmelsen fører med seg flere mulige ulemper som medfører uklare eiendomsforhold.

Bestemmelsen i § 22 er en nyvinning og gir kommunene hjemmel til å kreve reseksjonering og

sletting av seksjoner når lovens vilkår er oppfylt. Bestemmelsen er hovedsak en god og

forståelig rettsregel, men gir noe rom for tolkning.

Konklusjonen er at § 22 er en god bestemmelse for hensynet formålsbestemmelsen er ment å

ivareta, men gjennom friheten kommunene har fått til å selv velge når de skal kreve

reseksjonering og sletting falt konklusjonen på at bestemmelsen ikke er hensiktsmessig

vurdert ut fra formålsbestemmelsen ettersom kommunen ikke har valgt å praktisere

bestemmelsen, slik mine undersøkelser viser.

SEKSJONERINGSTIDSPUNKTET OG
KOMMUNENS RETT TIL Å KREVE
RESEKSJONERING

Lars Martin Sandvik

Høydal
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"Hvordan responderer eiendomsselskapene som eier kjøpesentrene på digitaliseringen av

handelen, og hvilken betydning får dette for verdsettingen av eiendommene?" er problem-

stillingen for oppgaven. Eiendomsselskapene responderer i hovedsak med å revitalisere sine

sentre og leietakermiks, for å møte endringene i handelsmønsteret. Sentrene vil bli en arena

for opplevelser som man ikke får ved å handle over nett. Dette kan innebære plassbyggende

handel som selger lite over nett, serveringssteder og helse og velværeaktører. 

En slik revitaliseringsprosess kan bidra til å opprettholde verdsettingen av kjøpesenter-

eiendommene. Eiendomsverdien vil ellers være svært utsatt både med tanke på å opprett-

holde leieinntektene og eiendommens yield nivå. Med en overetablering av handelskanaler er

det ikke gitt at sentrene kan være selektive når de velger leietakere. Derfor bør aktørene også

rette seg mot å gjøre det attraktivt for aktørene de ønsker å etablere seg ved senteret. Uten

en revitaliseringsstrategi vil eiendomsverdiene være svært utsatt på lang sikt, som kan føre til

konkurser blant kjøpesentrene.

Med grunnlag i gjennomført casestudie og analysen av denne kan det konkluderes med at

verdsettingen av kjøpesentrene sterkt sammenfaller med senternes strategi for å møte

endringene i detaljhandelen. En god forretningsplan med strategiske tiltak for leietakermiks

vil bidra til å opprettholde eiendomsverdien. Dersom dette ikke finner sted, vil sentrenes

verdivurdering reduseres betraktelig. Sentrene har mulighet til å danne et samspill med

netthandelen, og opprettholde sine eiendomsverdier.

KJØPESENTRENES STRATEGI FOR Å MØTE
ENDRINGER I VAREHANDELEN

Emilie Damnjnaovic
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Oppgaven omhandler bygningsmyndighetens adgang til å holde tilbake en avgjørelse av en

byggesøknad inntil tekniske planer er godkjent. Gjeldende rett innenfor lov 27. juni 2008 nr. 71

om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og bygningsloven) er kartlagt. Resultatet viser

at plan- og bygningsloven ikke åpner for å vedta arealplanbestemmelser med hjemmel i plan-

og bygningsloven §§ 11-9 nr. 3 og 12-7 som utfordrer saksbehandlingsreglene som er nedfelt i

plan- og bygningsloven og forskrift 26. mars 2010 nr. 488 om byggesak (byggesaks-

forskriften). Dette omfatter samordningsplikten i plan- og bygningsloven § 21-5 og ansvars- og

kontrollsystemet i lovens kapittel 23.

Plan- og bygningsloven §§ 27-1, 27-2 og 27-4 åpner, på generelt grunnlag, ikke for at andre

instanser skal godkjenne tekniske planer. Unntaket er avkjørsel fra offentlig veg som skal

godkjennes av vegmyndigheten. Plan- og bygningsloven har andre ordninger som kan brukes

dersom kommunen vil å gå nærmere inn i utbyggingsprosjekter. Bygningsmyndigheten kan

stille krav om uavhengig kontroll, eller føre tilsyn. Mulighetene for kommunen som nåværende

eller framtidig eier av teknisk infrastruktur, innebærer å inngå utbyggingsavtaler i samsvar

med plan- og bygningsloven kapittel 17, eller å benytte reglene om opparbeidingsplikt i

kapittel 18.

Plan- og bygningsloven har begrensninger og muligheter når det kommer til å kunne

godkjenne tekniske planer. Forutsetningene er at de ulike delene av lovverket må benyttes si

tråd med gjeldende rettsoppfatning, for å ivareta rettssikkerheten.

KOMMUNEN MÅ FORVALTE LOVEN I
TRÅD MED GJELDENDE RETTS-
OPPFATNING

Brit Johanne Søvde
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Vår oppgave har omhandlet temaet verdivurdering av næringseiendom. 

Oppgaven undersøkte hvilke metoder som aktører i Oslo anvender ved verdivurdering av

næringseiendom (i denne oppgaven avgrenset mot kontantstrømseiendom). 

Vi konkluderte med at hovedmetodene som benyttes for dette er sammenligningsmetoden,

diskontert kontantstrømsanalyse og yieldmetoden.

VERDIVURDERING AV NÆRINGSEIENDOM

Sebastian Ask og

Adrian Eikenes
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Tomtefeste innebærer at en grunneier (bortfester) leier ut grunn til en leietaker (fester), hvor

fester gis en rett til å oppføre hus på tomten. Dette har over lang tid vært, og er fremdeles i

dag en utbredt leieform. Slike typer av avtaler reguleres av tomtefesteloven. Tomtefesteloven

inneholder flere ufravikelige regler, blant annet om hvor lang festetiden skal være. I denne

masteroppgaven har jeg undersøkt hvilken betydning festeavtales festetid får for partene i

avtaleforholdet. Masteroppgaven tar sikte på å belyse følgende to delproblemstillinger:

1. Hva er rettsvirkningene av at en festeavtale er tidsbestemt eller tidsubestemt?

2. Hva er rettsvirkningene av at en festeavtale er rullerende?

De aller fleste tomtefesteforhold har blitt inngått med tanke på at fester skal oppføre bolig

eller fritidshus. Oppgaven er derfor avgrenset til å kun ta for seg avtaler hvor dette har vært

formålet. Avhandlingen er en rettsdogmatisk analyse, hvor de to delproblemstillingen har blitt

sett opp mot henholdsvis innløsningsretten og forlengelsesretten.

Det har blitt foretatt mange endringer i tomtefesteloven opp igjennom årene, noe som har ført

til flere regelsett. Det vil derfor bero på en konkret tolkning av avtalen, hvilke rettsvirkninger

festetiden har.

RETTSVIRKNINGENE AV TIDSBESTEMTE
OG TIDSUBESTEMTE FESTEAVTALER

Inger Hagby
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Vi har utført en komparativ casestudie hvor vi har undersøkt fem eiendomsselskap med ulik tilknytning

til coworkingkontorer i Oslo for å besvare problemstillingen: Hva er eiendomsselskapenes strategier

ved etablering av coworking i Oslo?

Disse eiendomsselskapene enten eier og drifter sitt eget coworkingkonsept (Strategi 1) eller leier ut til

en coworkingaktør (Strategi 2). I casestudiet har vi undersøkt hvilke lokasjoner eiendomsselskapene

velger å plassere byggene med coworking, om de har valgt strategi 1 eller strategi 2, hvilke type

leieavtale som inngås, hvor store andeler av bygget som er benyttet til coworking og på hvilken måte

eiendomsselskapene benytter seg av opsjonstenkning ved etablering av coworking-kontorene og i

leieavtalene. Hovedfokuset har vært om lokasjon påvirker disse faktorene ved å undersøke forskjeller

og likheter i og utenfor sentrum av Oslo.

Funnene våre indikerer at flertallet av eiendomsselskapene ønsker å etablere coworking i sentrum.

Dersom eiendomsselskapene har etablert coworkingkontorer utenfor sentrum, har dette vært på

lokasjoner som anses som knutepunkter for kollektivtransport. Valget mellom strategi 1 eller strategi 2

har en tendens til å baseres på den overordnede strategien til eiendomsselskapet. For leieavtalene ser

vi at et flertall av eiendomsselskapene inngår faste leieavtaler både i og utenfor sentrum. Vi ser

eksempler på leieavtaler som legger opp til mer risiko- og profittdeling. Disse type leieavtaler foregår

som oftest mellom eiendomsselskap og deres eget coworkingkonsept. Vi undersøkte også hvordan

eiendomsselskaper diversifiserer når det kom til andelen avsatt til coworking i byggene. Vi ser at

eiendomsselskapene er mer åpne for å benytte større andeler av bygget til coworking i sentrum,

sammenlignet med utenfor. Ved etablering av coworking bruker eiendomsselskaper opsjonstankegang

for å sikre seg selv, ved å gi seg selv økt fleksibilitet gjennom opsjoner.

HVA ER EIENDOMSSELSKAPERS STRATEGIER
VED ETABLERING AV COWORKING I OSLO?

John Ejnar Blomlie

Müller 

og 

Mari Bålerud Bakke
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Vår oppgave har omhandlet temaet verdivurdering av næringseiendom. 

Oppgaven undersøkte hvilke metoder som aktører i Oslo anvender ved verdivurdering av

næringseiendom (i denne oppgaven avgrenset mot kontantstrømseiendom). 

Vi konkluderte med at hovedmetodene som benyttes for dette er sammenligningsmetoden,

diskontert kontantstrømsanalyse og yieldmetoden.
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I dag ser vi en økning av urbanisering, fortetning, befolkningsvekst og trafikkvekst og med det

vil flere bli utsatt for veitrafikkstøy. Veitrafikkstøy kan gi en rekke helsemessige konsekvenser

og påvirke trivsel og livskvalitet. Hensikten med denne studien var å få innsikt i hvordan

veitrafikkstøy fra E18 mellom Tønsberg – Sandefjord oppleves og hvordan det påvirker livene

til de som er støyeksponerte.

Resultatene viste at å bli støyeksponert fra E18 opplevdes negativt. E18 ble utvidet i 2014

og etter dette opplevde deltagerne økt støybelastning. Det har gitt større utfordringer

med å håndtere støyen. Veitrafikkstøyen påvirket bruken av boligen og eiendommen.

Beboerne måtte sitte steder de ikke ønsket eller gå inn. Å ha venner og familie på besøk

ga økt opp-merksomhet til støyen da den ofte ble et samtaleemne, og den ga

atferdsendringer. Samtidig har deltagerne utviklet flere mestringsstrategier for å

håndtere veitrafikkstøyen, og det kan ha virket positivt på helsen. I tillegg hadde

deltagerne tilgang på egen hage og grøntområde, og det kan ha gitt en helsefremmende

effekt og virket som en stressreduserende buffer.

I sum har veitrafikkstøyen ledet til økt irritasjon og frustrasjon, nedsatt trivsel og livskvalitet.

Totalbelastningen av å være støyeksponert over flere år ser ut til å koste mer enn hva

mestringsstrategiene gir. Masteroppgaven har bidratt til ytterlige kunnskap om opplevd

veitrafikkstøy. Veitrafikkstøy påvirker folkehelsen og er et viktig forskningsfelt da flere kan bli

utsatt for veitrafikkstøy i fremtiden.

SUBJEKTIV OPPLEVELSE AV
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Oppgaven har undersøkt forskjeller i muskel- og skjelettplager og i eksponering for en rekke

psykososiale og mekaniske arbeidsmiljøfaktorer for ansatte som hovedsakelig jobber på kontor og i

drift/produksjon. Videre har oppgaven undersøkt hvilke sammenhenger det er mellom

arbeidsmiljøfaktorer og plager i rygg, nakke, skulder/overarm.

Ansatte i drift/produksjon har en mer ugunstig eksponering for de fleste av arbeidsmiljøfaktorene

som er undersøkt. Ansatte i drift/produksjon har mer plager i rygg og skulder/overarm. Det er

sammenheng mellom flere av arbeidsmiljøfaktorene og plager hos begge ansattgruppene.

Arbeidsmiljøfaktorer rettferdig ledelse, vektlegging av menneskelige ressurser og rollekonflikt har

sammenheng med muskel- og skjelettplager for begge ansattegruppene. Sikkerhetsprioritering kan se

ut til å være spesielt viktig for ansatte i drift/produksjon, og det er en faktor som ikke har

sammenheng med plager for ansatte på kontor. Kvantitative krav ser også ut til å være av spesiell

betydning for ansatte i drift/produksjon, men ikke for ansatte på kontor. Ansatte i drift/produksjon

eksponeres for flere mekaniske arbeidsmiljøfaktorer. For ansatte på kontor har kontroll over

arbeidsinnhold og kontroll over arbeidsintensitet sammenheng med plager i skulder/overarm, det

samme har bemyndigende ledelse. 

Funnene tyder på at det er muligheter for å forebygge muskel- og skjelettplager ved å jobbe målrettet

med de psykososiale og mekaniske arbeidsmiljøforholdene. Funnene i denne oppgaven tyder på at

arbeidsmiljøeksponeringen er mer ugunstig for arbeidstakere med lavere utdanning og at

arbeidsmiljøtiltak kan være viktig for å utjevne de sosiale forskjellene i helse.

HVILKEN BETYDNING HAR ARBEIDSMILJØET
FOR MUSKEL- OG SKJELETTPLAGER I
GJENVINNINGSBRANSJEN?

Ines Gabela
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Hensikten med studien var å utforske hvordan det erfares å leve med overspisingslidelse og

hvilke faktorer som kan fremme tilfriskning. Slik kunnskap basert på pasienters perspektiver

kan gi økt kunnskap om overspisingslidelse og tilfriskning, og dermed være et potensielt

viktig bidrag for å bedre dagens behandlingstilbud.

Resultatene fra denne studien viser at overspisingslidelse oppleves som en mindre kjent og

forstått spiseforstyrrelse. Informantenes synspunkter viser et tydelig behov for en større

åpenhet om lidelsen. Ifølge informantene kan dette gjøre overspisingslidelse mindre

tabubelagt og føre til mindre skam. 

Oppsummert formidler informantene at det er viktig å bli kjent med sine triggere for

overspising, og hvilke strategier som er nyttige å iverksette for å unngå overspising. Alle

informantene trekker frem at de jobber med selvmedfølelse og det vises til at en større godhet

og aksept for seg selv er avgjørende for tilfriskning.

Oppsummert viser resultatene at det å ha en overspisingslidelse oppleves som sammensatt,

utfordrende og skambelagt. Denne studien viser at aksept og støtte er viktige faktorer i en

tilfriskningsprosess.

HVORDAN ERFARES DET Å LEVE MED
OVERSPISINGSLIDELSE

Marit Fjerdingren

Bremer
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Pårørende er en viktig ressurs innen helse- og omsorg. Som diagnose-uspesifikk gruppe utgjør

de en arbeidsstyrke tilsvarende de kommunale tjenestene nasjonalt. Å leve med en som har

kronisk nyresvikt har sine utfordringer. Ventetiden før et familiemedlem skal bli nyre-

transplantert med avdød giver kan oppleves som en uoversiktelig periode. Bekymringer er

vanlig, men kan bli en konstant belastning som tapper pårørende for krefter og som i neste

trinn bidrar til opplevelse av redusert helse og livskvalitet. Sosial støtte er en kjent stress-

moderator. 

Pårørende til pasienter som venter på nyretransplantasjon etterlyser blant annet samtale-

partnere på egne vegne innen helsevesenet. Ved anskaffelse, implementering og systematisk

bruk av det patenterte kartleggingsverktøy CSNAT i forhold til pårørendes behov, kan

spesialisthelsetjenesten hjelpe pårørende og familiene å rette mer treffsikre tiltak i ulike faser

av forløpet, der hensikten er forebygging og helsefremming for den som er pårørende. I

tillegg kan pårørende profittere på å ha tilgang til fagpersoner innen nyreomsorg og trans-

plantasjonsfelt som de kan kontakte hvis behovet melder seg. 

Det er til tider vanskelig å få tilgang til psykolog/samtaleterapeut, og det foreslås i tillegg å

innføre "Ringevenn" poliklinisk. Et systematisk telefonisk lavterskeltilbud som fordrer å gi

pårørende en samtalepartner ved behov. Dette kan også avhjelpe arbeidspresset på samtale-

terapeuter som er ansatt med tanke på pasientens behov.

PÅRØRENDES ERFARINGER OG
UTFORDRINGER I VENTETIDEN FREM TIL
NYRETRANSPLANTASJON

Hilde Riksen
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Tilbud vi mennesker opplever å ha i nærheten av der vi lever og oppholder oss tar mange for

gitt. At stedet vi bor i har et antall idretts- og kulturtilbud samt et variert utvalg butikker

følger ofte med størrelsen på stedet og kan være noe mange tenker er et pluss for et samfunn.

Hensikten med denne studien er å undersøke om vi kan finne sammenhenger mellom slike

tilbud og befolkningens psykiske helse og trivsel på stedet. Studien baserer seg på

Fylkeshelseundersøkelsen i Troms og Finnmark, samt egen innhenting av data for

servicefasiliteter for de 38 kommunene i regionen.

Resultatene viser at om man har eller ikke har nær tilgang til de fleste undersøkte fasiliteter

har det i mindre grad noe å si for grad av trivsel og psykisk helse.

For trivsel er det noe overvekt for bedre trivsel hos de som ikke har nær tilgang til de nevnte

områdene. Grad av god psykisk helse fordeler seg relativt likt mellom de ulike gruppene.

Resultatene fra oppgaven tilsier at utvikling av nærmiljøer og stedsutvikling bør baseres på

tverrfaglige perspektiver og bred involvering for å utvikle bærekraftige og helsefremmende

lokalsamfunn.

ER DET SAMMENHENG MELLOM PSYKISK
HELSE OG TRIVSEL - OG NÆRHET TIL
BUTIKKEN ELLER KINOEN?

Gjermund

Abrahamsen Wik
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Aktiv på Dagtid er et tilbud som tilbyr lavterskel trening i nærmiljøet til en rimelig pris for

personer som står helt eller delvis utenfor arbeidslivet. Til tross for at de positive helse-

gevinstene fysisk aktivitet gir er godt kjent, er dørstokkmila høy for mange som kunne hatt

utbytte av å delta i fysisk aktivitet, gjerne i felleskap med andre. Hensikten med denne

masteroppgaven har derfor vært å utforske hva som fremmer eller hemmer deltakelse i Aktiv

på Dagtid i Ås kommune. Studien har et kvalitativt design, og det er gjennomført totalt 7

semistrukturerte dybdeintervjuer.

Funnene viser at både kvaliteter ved tilbudet, sosiale aspekter og helse er av betydning for

deltakelse. Sosiale aspekter som å komme seg ut for å møte andre, ha det hyggelig og å

oppleve en form for samhold er noe som fremmer deltakelse. I tillegg er pris, dyktige

instruktører, at tilbudet foregår på dagtid, tilpasset ulike nivå, samt flere ulike aktiviteter å

velge mellom av betydning. Bedret helse oppgis som den viktigste motivasjonen for å delta,

samtidig som helseutfordringer og smerter oppgis som den største barrieren.

Studiens resultater tilsier at for å øke deltakelse i tilbudet vil forbedret informasjon og

markedsføring som vektlegger at det er et tilbud for alle uavhengig av nivå eller helse-

utfordringer være gunstig. Økt hjelp og veiledning i en oppstartsfase er også noe som

deltakerne påpeker at vil kunne være nyttig.

HVILKE FAKTORER BIDRAR TIL Å FREMME
ELLER HEMME DELTAKELSE I TILBUDET
AKTIV PÅ DAGTID?

Kristine Valle
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Langvarig sykdom er en av de største folkehelseutfordringene i Norge, og påvirker

personenes liv, helse og livskvalitet. Tidligere forskning har vist at sosial kapital er en viktig

determinant for helse og livskvalitet generelt, men det er behov for mer kunnskap om hvordan

sosial kapital påvirker livskvalitet hos gruppen med langvarig sykdom for målrettet plan-

legging av folkehelsearbeidet ovenfor denne gruppen.

Hensikten med den kvantitative studien var å undersøke sammenhengen mellom indikatorer

for sosial kapital og global livskvalitet hos mennesker med langvarig sykdom i Østfold. Sosial

kapital ble operasjonalisert ved indikatorene tillit, sosial støtte, deltakelse og tilhørighet. Det

ble kontrollert for sosiodemografiske variabler og funksjonsbegrensninger, fysisk aktivitet og

ensomhet. Resultatene viste at deltakerne skåret gjennomsnittlig noe lavere på global livs-

kvalitet enn befolkningen forøvrig. Gjennomsnittlig skår på tillit var også noe lavere enn i

befolkningen, mens tilhørighet var omtrent på samme nivå. Omkring en tredjedel opplevde lav

sosial støtte og litt under halvparten deltok aldri i foreningsliv, møtevirksomhet eller lignende.

Økende tillit, høy sosial støtte, deltakelse og høyere grad av tilhørighet var alle signifikant

assosiert med global livskvalitet etter å ha kontrollert for konfunderende variabler.

Resultatene i studien bekrefter at det er en sammenheng mellom høy sosial kapital og global

livskvalitet også for personer med langvarig sykdom. Dette viser at det er viktig å legge til

rette for økt sosial kapital i målrettet planlegging av folkehelsearbeid på ulike nivåer.

SOSIAL KAPITAL ER VIKTIG FOR
LIVSKVALITET VED LANGVARIG SYKDOM

Hilde Therese

Katralen
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I regjeringens strategi for god psykisk helse 2017-2022 Mestre hele livet vektlegges blant annet

tidlig innsats og forebyggende arbeid blant barn og unge. Ett av virkemidlene er den nye lære-

planen 2020. Den innebærer at det skal være livsmestring på skoletimeplanen for alle elever, fra

barneskole til videregående skole.

Viken fylkeskommune var blant de fremste som satset på dette gjennom Østfoldprosjektet

Tankekraft. Prosjektet er et samarbeid mellom Viken fylkeskommune, Fagakademiet og Folkehelse-

instituttet. Tankekraft er kognitivt basert og gis universelt til alle elever i ordinær skoletid.

Implementering av programmet ble gjennomført i 2017-2019 hvor nærmere 200 lærere deltok i

opplæringen og elever ved mer enn 10 videregående skoler ble undervist i Tankekraft. Folkehelse-

instituttet har ansvaret for å evaluere effekten av programmet blant elever.

Formålet med denne studien var å få innsikt i hvilke opplevelser og erfaringer lærerne som under-

viser elevene i Tankekraft, har etter implementeringen av programmet. Det ble benyttet kvalitativ

tilnærming med dybdeintervju som metode i studien.

Resultatene viste at deltakerne stort sett hadde en positiv innstilling til og erfaring med Tankekraft,

til tross for ulike utfordringer og at alle hadde behov for å gjøre tilpasninger i programmet. Denne

studien viser at implementering er en kompleks prosess og avhengig av flere faktorer som må være

på plass og fungere tilfredsstillende for at den skal lykkes. Studien indikerer behov for mer prosess-

orientert og kvalitativ forskning i implementering av psykisk forebyggende og helsefremmende

skoleprogrammer.

LIVSMESTRING PÅ SKOLETIMEPLANEN TIL
UNGDOM

Sonja Cheng
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Overgangen til å bli universitetsstudent kan være en krevende periode i livet, hvor store deler

av hverdagslivet endres betraktelig. Det er mange nye inntrykk på kort tid og for noen kan

overgangen medføre negative helsekonsekvenser. Dette er en av grunnene til at studenter

trekkes frem som en viktig målgruppe i Folkehelsemeldinga fra 2019.

Formålet med denne studien var å utforske universitetsstudenters opplevelser av eget

hverdagsliv i overgangen til å bli student. Studien benytter en kvalitativ metode, og det ble

gjennomført individuelle intervjuer. Funnene drøftes ut ifra et aktivitetsvitenskapelig

perspektiv med fokus på aktivitet og helse. Studiens funn forklares gjennom følgende hoved-

temaer: Overgangen til universitetet, En ny hverdag og koronapandemien (covid-19). Gjennom

disse temaene belyses informantenes muligheter til å gjøre meningsfulle aktiviteter i eget

hverdagsliv. 

Funnene viser blant annet at overgangen til universitetet kan være krevende, med tanke på å

flytte hjemmefra, klare seg selv, bo i kollektiv og mye skolearbeid. Funnene viser videre at

koronapandemien har vært en ekstra utfordring i hverdagen, som har begrenset informant-

enes muligheter. Dette påvirker følgelig deres helse og trivsel. Samtidig viser funnene at over-

gangen også har gitt mange nye muligheter, som for eksempel mer frihet og nye meningsfulle

interesser og aktiviteter. Universitetet kan dermed være en viktig faglig og sosial arena, som

opprettholder eller fremmer muligheten til å delta i ulike meningsfulle aktiviteter.

FØRSTEÅRSSTUDENTERS MULIGHET TIL Å
GJØRE MENINGSFULLE AKTIVITETER I
EGET HVERDAGSLIV

Linda Berstad

Birkeland
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Temaet for masteroppgaven er gåvennlighet, tilgang til sosiale møteplasser, trivsel og del-

takelse i sosial aktivitet i nærmiljøet. Livskvalitet og trivsel er en del av den helhetlige

forståelsen av helse, og det har blitt rettet økt oppmerksomhet mot faktorer som påvirker

trivsel i nærmiljøet, der folk lever og bor. 

Formålet med oppgaven er å undersøke om gåvennlige omgivelser og tilgang til møteplasser i

nærmiljøet har sammenheng med opplevd trivsel og deltakelse i sosial aktivitet blant voksne i

tre kommuner i Agder.

Dette er en kvantitativ tverrsnittstudie. Utvalget er hentet fra en fylkeshelseundersøkelse i

Agder og består av innbyggere i de tre kommunene Kristiansand, Grimstad og Arendal. Fra

denne undersøkelsen brukes data om trivsel i nærmiljøet og deltakelse i sosial aktivitet. Geo-

grafiske informasjonssystemer (GIS) ble benyttet til å beregne gåvennlighet og tilgang til

sosiale møteplasser. Disse GIS-variablene ble deretter koblet til datasettet fra fylkeshelse-

undersøkelsen, for å få objektive data om de fysiske faktorene gåvennlighet og tilgang på

møteplasser innenfor deltakernes postnummerområder. Dataene ble analysert statistisk ved

hjelp av multinominal logistisk regresjon.

Funn fra analysene viser at gåvennlighet og tilgang til møteplasser i nærmiljøet kan ha en

sammenheng med trivsel og deltakelse i sosial aktivitet. Det er imidlertid behov for mer

langsgående studier for å kunne si noe sikkert om disse sammenhengene.

BETYDNINGEN AV GÅVENNLIGE
OMGIVELSER OG TILGANG TIL
MØTEPLASSER I NÆRMILJØET

Silje Ingebrigtsen
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Formålet med denne oppgaven er å få økt kunnskap om sammenhenger mellom hva som gjør

at de eldre er ensomme, og hvilke metoder som brukes for å måle ensomhet. Ved å få større

innsikt i slike sammenhenger kan vi utvikle et inkluderende samfunn for alle aldersgrupper.

Studiedesignet for masteroppgaven er tverrsnittstudie. 

Resultatene i denne masteroppgaven tilsier at ensomhet er et komplekst forskningsspørsmål.

Oppgaven klarer ikke å vise til kompleksiteten av mulige forklaringsvariabler til spørsmålet om

ensomhet blant hjemmeboende personer over 80 år.

Ett av to hovedfunn i vår analyse var at god egenvurdert helse ga mindre sannsynlighet for å

være ensom. Imidlertid var ikke de med god egenvurdert helse mindre ensomme, etter å ha

gjort videre analyser. 

Det andre hovedfunnet var at de med gode venner på stedet der de bodde var mindre

ensomme, men usikkerheten til målverdiene var for usikre til å påvise sammenhenger.

KARTLEGGING AV FORKLARINGS-
VARIABLER KNYTTET TIL ENSOMHET OG
ELDRE HJEMMEBOENDE PERSONER OVER
80 ÅR

Arne G. Paulshus
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All analysed samples contain POPS. Previous studies have shown that there may be an

association between POPS in breast milk and certain health outcomes in nursed children. 

Fish and other sea foods are known to contain persistent pollutants, and it's reasonable to

think that maternal intake of such food may be a source of POPS in human breast milk. 

The thesis will also explore associations between maternal intake of sea foods and

concentrations of a group of persistent organic pollutants called PFAS (fluorinated

compounds).

 Such information may be useful when it comes to recommendations regarding breastfeeding,

like maternal diet and duration of breast feeding

PERSISTENT ORGANIC POLLUTANTS
(POPS) IN HUMAN BREAST MILK

Kristin Sagberg

Widén
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Studien kan ikke fastslå sammenhenger, men funnene støtter opp under forskningen som har

vist at emosjonelle aspekter som preferanser og holdninger kan innvirke på transportmiddel-

valg, i likhet med fysiske- og strukturelle forhold. 

Fra et folkehelseperspektiv har studien vist at bilen har en rekke egenskaper og fordeler som

kan bidra til økt opplevelse av livskvalitet. Studien viser ytterligere til funn som peker på at

bilkjøring ikke nødvendigvis har en negativ innvirkning på respondentenes egen vurdering av

fysisk aktivitetsnivå, i mange tilfeller er bilen med på å muliggjøre fremfor å begrense

aktivitetsnivået. 

Kunnskapen fra denne studien er et lite, men viktig bidrag til transportforskningen, og til de

instansene som arbeider med å utvikle tilbud, løsninger og tiltak i arbeidet med å nå

nullvekstmålet i de større byene.

REISEVANER OG OPPLEVELSE AV
KONKURRANSEFORHOLDET MELLOM
PERSONBILEN OG DET OFFENTLIGE
KOMMUNIKASJONSTILBUDET I OSLO
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Death by suicide is a major public health issue in Greenland. Especially youth die by suicide

and there is an urgent need to support and educate front-line workers to prevent suicide in

Greenlandic communities. This master's thesis investigates the experiences and knowledge

gained among front line workers who participated in the national suicide prevention course,

Livsliniekurs (Danish LifeLine), held in Greenland during 2018. And further, to investigate,

what experiences are considered meaningful in their work. National courses in suicide

prevention are delivered as a part of the National (Greenlandic) Strategy for Suicide

Prevention 2013-2019.

Semi-structured qualitative interviews were conducted with 7 front-line workers in a

Municipality in South Greenland and in Western Greenland who had participated in the

suicide prevention course (Livsliniekurs) during spring 2018

The results showed that the front-line workers' previous emotional challenges such as fear,

concerns about suicide, powerlessness and helplessness when facing people at risk have been

replaced throughout the course with a deeper understanding of the situation. With this, the

ability to deal with suicide prevention has improved. Tools from the course help promote the

professionals' ability to handle suicide prevention in their work. The analysis shows that

spending time practicing the tools, experiencing social cohesion in the form of supporting

each other in breaking taboos, showing compassion for each other and in the face of the

target group as well as absence from loneliness in this line of work promotes the front-line

workers' ability to handle suicide prevention in their work in a meaningful way.

SUICIDE PREVENTION AMONG INUIT IN
GREENLAND

Arnarak Patricia
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Bønder opplever oftere psykiske helseutfordringer og har høyre risiko for dårligere helse

sammenlignet med andre yrkesgrupper. Den norske bonden har større risiko

for å utvikle depresjon sammenlignet med andre yrker og det er også høyere forekomst av

angstlidelser.

Hensikten med denne studien var å undersøke bondens opplevelse av arbeidshverdagen sin.

Studien hadde som formål å se hva bonden beskrev som fordeler og ulemper, og hva det er

som gjør at man trives i dette yrket. Studien er basert på individuelle kvalitative intervjuer av

heltidsbønder.

Resultatene i denne oppgaven viser at det er sammenheng mellom trivsel og opplevelsen av

kontroll i arbeidshverdagen. Funnene i undersøkelsen viser også en økende påkjenning som

følge av stadig nye krav og forventninger til bonden. Faktorer som økonomiske bekymringer,

høye arbeidskrav, ensomhet og høy arbeidsbelastning viste seg å være utfordrende for

mange. Samtidig pekte funnene på at sosial støtte kan virke som en buffer mot utfordringene i

yrket. 

Resultatene viste at sosial støtte, både fra venner og naboer samt på et mer overordna

samfunnsnivå var betydningsfull for trivselen.

HVORDAN OPPLEVER HELTIDSBONDEN
ARBEIDSHVERDAGEN SIN?

Line Elisabeth

Hildrum
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Det finnes stor sosial ulikhet i levevaner som henger sammen med de sosiale forskjellene vi

også finner i helse og sykdom. For kostvaner foreligger det en tydelig sosial gradient allerede

fra barne- og ungdomsalder. Formålet med denne studien var å undersøke om det fantes

sammenheng mellom ungdommers kostvaner på skolen og sosioøkonomisk status (SØS). I

2021 gjennomføres et prøveprosjekt med gratis skolemåltid for videregående elever i Viken

fylke, og i forkant ble det sendt ut en baselineundersøkelse om skolemat og denne

undersøkelsen er brukt som datamateriale.

Sosioøkonomisk status ble målt ved hjelp av en skår for kulturell kapital (utdanning, antall

bøker) og the Family Affluence Scale (materiell velstand). Kostvaner ble målt ved hjelp av en

kost-skår. Resultater fra studien viste positiv sammenheng mellom sosioøkonomisk status og

kostvaner på skolen. Det ble også funnet en sterkere effekt av kulturell kapital på kostvaner

blant jenter enn blant gutter. I tillegg ble det funnet en gradient for flere individuelle variabler

av kostvaner og sosioøkonomisk status. Der det var en økning i andel som hadde daglig inntak

av sunne, og sjeldent inntak av usunne, mat- og drikkevarer med økende SØS. 

Funnene kan indikere behov for å iverksette tiltak i skolen. Et gratis skolemåltid kan være et

viktig bidrag i reduksjon av sosial ulikhet i kostvaner på skolen.

SAMMENHENGEN MELLOM KOSTVANER
PÅ SKOLEN OG SOSIOØKONOMISK
STATUS

Marlene Nilssen
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Norske myndigheter ønsker å styrke den tidlige innsatsen for barn og unge for å fremme

livskvaliteten og legge til rette for gode oppvekstmiljøer. Fritids- og ungdomsklubber blir

trukket frem som en viktig arena for å fremme trivsel, helse og livskvalitet for unge.

Formålet med denne studien var å undersøke hvilken verdi ungdomsklubb har for ungdommer

i nærmiljøet. Jeg ønsker å utforske hvilke forhold ved deltakelsen som var av betydning for de

unge selv, hvordan dette igjen kan ha betydning for deres livskvalitet og helse, og hvordan

ungdomsklubben kan være helsefremmende for ungdom. Studien er basert på intervjuer med

ungdommer og ungdomsarbeidere i Asker kommune.

Denne studien viser at ungdomsklubben er et viktig fristed med trygge voksne og et stort

utvalg av aktiviteter, hvor ungdommene kan utforske interesser, være med venner, bli

inkludert og anerkjent. I tillegg viser studien at dette igjen har en positiv betydning for

ungdommenes livskvalitet og helse. Ungdomsarbeiderne ser på sin rolle som tilretteleggere

for ungdommene på klubben.

Ungdomsklubbene som er undersøkt, kan være helsefremmende for ungdommene, og det er

viktig at kommunen tilrettelegger for et slikt tilbud.

BETYDNINGEN AV UNGDOMSKLUBB SOM
HELSEFREMMENDE ARENA

Elise Marie Holmøy

Mørk
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Ungdomstiden legger grunnlaget for videre utvikling, helse og trivsel. For at ungdom kan få

utnyttet sitt potensiale er det viktig med et rom hvor de kan oppleve mestring og mening. Et

slikt rom kan skapes ved at ungdom får medvirke i lokale planprosjekter. For å inkludere

ungdom på en god måte som gir mening er det nødvendig å utvikle gode metoder tilpasset

dem.

UngHus-prosjektet til AFI/OsloMet utvikler nye metoder og rammeverk for medvirkning og

medforskning med ungdom, og i prosjektet får ungdom medvirket gjennom å være

medforsker. På den måten får ungdom et egenprodusert kunnskapsgrunnlag de kan bruke når

de kommer med medvirkningsinnspill til planprosjekter.

Denne studien har undersøkt hvordan ungdommer opplever medvirkning gjennom UngHus-

prosjektet og hva de tar med seg videre. Studien viser at ungdommer opplever medvirkningen

som tidkrevende, men verdifull. Videre viser funn at ungdommer blir tryggere på seg selv,

tilegner seg ferdigheter og får mer systemforståelse. Nye venner som kom med deltagelsen,

ble ansett som betydelige og en viktig grunn for å medvirke. Dette er viktige faktorer som kan

bidra til å fremme helsen.

HVORDAN UNGDOM OPPLEVER NYE
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Studier har vist at kvinner med inflammatorisk tarmsykdom (inflammatory bowel disease/IBD)

har økt risiko for uheldige svangerskapsutfall som liten for svangerskapsalder og for tidlig

fødsel. Det er kjent at tobakksrøyking påvirker både svangerskapsutfall og sykdomsaktivitet

hos kvinner med IBD. Det er liten kunnskap om snusbruk og svangerskapsutfall for denne

gruppen.

I et land som Norge, hvor tobakksreklame er forbudt, ser mediene ut til å spille en viktig rolle i

markedsføringen. Siden 2002 har antall avisoppslag økt, og vi ser en økende trend for

snusbruk i Norge. I dag er det i Norge flere personer som snuser enn røyker, og det er

begrenset med kunnskap om hvilken effekt eksponering av snus har for svangerskapsutfall.

Vi har i denne studien ikke funnet grunnlag for at bruk av snus fører til uheldige svanger-

skapsutfall som SGA eller PTB for kvinner med IBD som snuser før/under svangerskapet. Vi

fant heller ingen sammenheng mellom snusbruk og sykdomsaktivitet. Vi fant at kvinner med

IBD som snuser i gjennomsnitt får et barn som veier 516 gram mer enn de kvinnene med IBD

som ikke snuser.

HVILKEN BETYDNING HAR SNUSBRUK FOR
GRAVIDE KVINNER MED
INFLAMMATORISK TARMSYKDOM?
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The annexation of Crimea, the opening of resources, and the militarization from NATO and Russia

have changed the states' relationship in the Arctic. Once perceived as an area of exceptionalism,

recent hostility has led researchers to question if the Arctic is heading towards war or if cooperation

will prevail. One area that researchers think could advance into conflict is the various maritime

territorial disputes.

This thesis aims to add to the discussion of cooperation versus conflict in the Arctic, by showing that

two disputes, the Lomonosov Ridge and Svalbard continental shelf disputes, will not advance war. By

using neorealism, neoliberalism, and social constructivism, this thesis looks into what the peace

mechanisms are for these disputes and why they work in deterring conflict. In discovering why they

work, this thesis also answers the question of if and how the disputes should be solved. This thesis

discovers that the Lomonosov Ridge and Svalbard disputes are influenced by a balance of power,

conventional and nuclear deterrence, complex interdependence, and characteristics of a security

community. Peace remains because conflict is too costly, as the states are economically intertwined

and counter each other militarily. This thesis also finds that the states share a conformist identity and

deem the disputes not important enough to fight over at this time.

The findings of this thesis show that although tensions are rising in the Arctic, the continental shelf

maritime territorial disputes will not act as triggers. In adding to the discussion on whether the

region is heading towards conflict or will remain cooperative, this thesis discovers why the disputes

are symbols of cooperation.
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Myanmar government passed Citizenship Law 1982 and denied Rohingyas as citizens of

Myanmar. Because Rohingyas could not prove that their forefathers settled in Myanmar

before 1823. Since then Rohingyas have been subjected to government-sponsored oppression

and persecution through discrimination, detention, and violence. 

Myanmar is systematically throwing Rohingyas out from Myanmar by denying legal identities,

birth certificates, restricting movement, and access to medical treatment. The systematic

discrimination also includes indiscriminate killings, rapes, and other forms of violence. 

To avoid conflict and persecution Rohingyas have been fleeing Myanmar to nearby

developing countries like Bangladesh, Malaysia, and Thailand where Rohingyas have become

stateless.

MYANMAR IS SYSTEMATICALLY
PERSECUTING ROHINGYAS BY PASSING
CITIZENSHIP LAW 1982 AND RESTRICTING
THE FREEDOM OF MOVEMENT
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Despite processes of secularization of the cultural and political realms of societies, religious

traditions and practices continue to suffuse in the life of many people around the world. In

Norway increased international mobility and migration is believed to be among factors for the

presence of various cultures and religions. Recently the issue of collaboration between

Muslim communities and public authorities has received a great deal of attention among

scholars and policy makers alike. This paper contributes to this debate through discussion of

the nature of the interaction between secular authorities and Muslim communities in Oslo

under the Covid-19 crisis.

The paper presents a literature review of studies related to the relationship between religions

and a secular society, focusing on interactions at a local level. To generate my own empirical

data, I conducted semi-structured interviews with 16 research participants.

Using different understandings of post-secularity as the theoretical framework, the study has

revealed that there is a combined effort in Oslo, even though only to some extent, to bring

Muslim communities and secular authority together to address the Covid-19 crisis.
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There has been a universal trend towards democratic backsliding in weakly consolidated democracies

and advanced and long-established democracies in recent years thanks to the growing polarization of

Western societies, defunct political institutions, and the failure of political elites to address

representation deficits of their political system. Besides, populist post-truth rhetoric and disregard for

liberal-democratic norms and institutions have gone hand in hand with attacks on checks and

balances. The European Union (EU) has witnessed similar trends. The consensus is that democracy and

the rule of law in the EU are at risk. In many cases, the democratic decline has been fueled by populist

politicians entering governments and implementing sweeping institutional reforms. 

As such, this thesis deals with the main factors explaining democratic backsliding in the EU, notably

Austria and Hungary, and compares why and how populists contribute to democratic backsliding in

their respective countries.

Building on the theoretical framework of populism and democratic backsliding, the study finds that

populists have a variety of ways in which they can contribute to democratic backsliding, particularly

capture and attempts to reform state democratic institutions. Populists in Hungary have been very

effective in capturing bulwark institutions like the media and courts, whereas in Austria, they have not

been as successful. An attempt to capture the media in Austria led the populists in the FPÖ to leave

the government, and the Prime Minister being investigated for corruption in relation to the scandal.

The study also finds that the EU was quicker to react to populists in Austria than Hungary. Since

democratic backsliding is an incremental process, it was more successful in Hungary, than in Austria

where populists attempted rapid capture.
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The Swedish language is one of two national languages in Finland and is spoken by 5,2

percent of the population. Despite having the status of a national language, the Finland-

Swedes are sometimes referred to as a linguistic minority. 

By looking into what the Constitution of Finland and the Language Act prescribe for the

national languages, it becomes clear that Swedish speaker’s linguistic rights are not always

fulfilled, and sometimes threatened. The Strategy for the National Languages of Finland from

2012 reflected a concern for the fulfilment of linguistic rights in Finland, and for the language

climate. This concern was still pressing in 2019 when the Government called for a renewed

strategy. The fulfilment of Swedish speakers’ linguistic rights depends on geographical

location, education, language use, recruitment, integration, the political debate and attitudes. 

The renewed Strategy can give concrete tools on how to address these issues. Although

complete fulfilment of Swedish speakers’ linguistic rights in Finland seems unlikely, the

renewed Strategy is a step in the right direction to improve linguistic rights and the language

climate in Finland in 2021.
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The German National Parliament recently declined a petition for an official feminist foreign

policy. Nevertheless, Germany has implemented some feminist-inspired foreign policies and

partially focused on gender issues in its work abroad. One notable example is in the UN

Security Council.

During its temporary membership in the UN Security Council in 2019/2020, Germany has

declared the Women, Peace, and Security Agenda to be one of focal points of the term.

Although some progress has been made - notably with the adoption of Resolution 2467 on

conflict-related sexual crimes – many have criticized the resolution (and Germany’s

performance) for being too weak.

Hence, the question arises how German foreign policy is made, and who influences whether it

will be feminist informed and gender sensitive. This thesis examines the recent UN Security

Council membership to determine the driver and hinderances behind a feminist foreign

policy. Hereby, questions of structure and agency are analyzed, and the importance of

individual agents is determined. This will hopefully provide a greater inside into how

Germany’s foreign policy could become more feminist.
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Set in the greenhouse of the cocoa research institute of Ghana, the thesis aims to investigate the effect

of cocoa pod husk biochar on soil water content, nutrient content, and growth of cocoa seedlings using

the "Kon-tiki" kiln. Soil water and nutrient content are major limiting factors in seedling growth and

development. For smallholder cocoa farms based on low inputs and relience on rainfall, an increase in

the frequency of extreme events such as drought due to climate change may negatively affect crop

yields. Biochar has the potential to improve soil water retention capacity and improve some major soil

nutrients (Phosphorus, Magnesium and Potassium) content.

The biochar was applied at treatment of rates 0%, 5% and 10% (wt./wt.) to two soil series types

(Acherensua and Ayinase). Cocoa seedlings were planted on the treatments. Data was collected on soil

moisture content, soil nutrient content and various growth parameters over a 120 days’ duration at the

Cocoa Research Institute of Ghana (CRIG). The study revealed a significant increase in soil moisture

content with biochar application. However, 10% cocoa pod husk biochar treatment resulted in

significant decline in total dry weight, leaf area index (LAI) and leaf weight as compared to the other

treatments. The 5% cocoa pod husk biochar treatment significantly increased stem diameter, leaf area

index, root volume, leaf weight, and total dry weight as compared to the other treatments.

The study recommends that 5% CPHB is best suited to improve soil water and nutrient content, and

cocoa seedling growth rate based on the observed data. The oberseved decreased growth rate in the

10% cocoa pod husk biochar can be attributed to the leaching of soil nutrients and reduced aeration due

to waterlogged conditions.

COCOA POD HUSK BIOCHAR AS POTENTIAL
ORGANIC SOIL AMENDMENT ON COCOA
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Unhealthy diets are the leading risk factor for deaths worldwide, and food systems pressure

Earth system processes past their planetary boundaries. Research calls for transformational

change toward healthy and sustainable diets. Yet, messages in Oslo’s foodscape dissonantly

prescribe diets for health and sustainability. These messages matter: they can affect

meanings around food and, indirectly, dietary practices.

This thesis asks, “What prescriptions and claims for healthy and sustainable diets are

purported in Oslo’s foodscape, and what concepts and sources are they based on?” Actor

mapping, interviews, and discourse analysis revealed actors and their messages, sources, and

underlying concepts. The messages prescribe deeper levels of change than simply which food

groups to eat. They address food’s affect on ecosystems, economies, and connection

between people and the planet.

The Nordic Nutrition Recommendations (NNR) are the basis for Nordic food-based dietary

guidelines (FBDGs). The next edition aims to include sustainability in the analysis. To direct

their next update, I suggest that the NNR Committee expand recommendations past food

choices. Additionally, I suggest the use of a broad framework for the health-sustainability

nexus, like the one explored here. Such a framework may create space for productive

discussion of synergies and tradeoffs within and between health and sustainability. As public

messages, the resulting FBDGs could more clearly direct diets toward health and

sustainability in the Nordics, including Oslo.

INTEGRATING SUSTAINABILITY INTO
DIETARY RECOMMENDATIONS INVOLVES
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In Norway, edible food worth more than 22 billion NOK on the market and a climate footprint

of 1.3 million CO2 equivalents is wasted yearly. Private households stand for 60% of the food

waste in Norway, and most of the food waste derives from families with children under the

age of 18.

The main aim of this thesis is to increase our understanding of the behaviours and attitudes

from households with children regarding household food waste in Norway, and to investigate

what measures should be implemented to decrease the waste stemming from private

households. Being a part of the ACT-project at the Centre for International Climate Research

(CICERO), an adapted theoretical framework from this project is employed, built mainly on

theories from social psychology, institutional theory, and practice theory. Through

quantitative-data and 20 semi-structured interviews, the framework is used to identify

archetypes and themes of analysis.

Findings denote that several factors (e.g., values, norms, habits) have influence on the food

wasting behaviours and attitudes. Moreover, the respondents who wasted the most food,

were also the ones with the least interest in changing their food wasting habits. The findings

could also lead us to know what kind of measures should be implemented to spark a change in

the waste habits, not only in regard to food waste, but also in terms of overall consumer

waste.

SHOULDN'T WE CRY OVER SPILT MILK?
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Climate change and the need to find alternative, renewable sources of energy have led to

large numbers of wind power projects being initiated in Norway in a short time. 

This has sparked considerable resistance, particularly in local communities close to the wind

power plants in question. 

The pattern of resource extraction for the purpose of fulfilling society's needs follows the

same pattern as other extraction projects in other parts of the world, and likewise the

resistance to wind power projects bears resemblance to other resistance movements in other

parts of the world, towards others forms of energy extraction prosjects.
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Conservation limits human activities within an area to protect the biodiversity. In this project,

Rondane- and Forollhogna national park has been analysed to see how interests toward the

national park has affected the visitations strategies of the national park, how the process of

creating the visitation strategies has affected the visitations strategy, and if there is any room for

conflict and cooperation in the areas.

To conclude, the interests towards national park are a complex topic as there are many groups

with their own sub-groups. Local actors can affect the national parks visitation strategies, but this

dependents on if they are included in the decision-making process. Furthermore, including actors

in a dialogue when changing the national park seemed beneficiary for two reasons: First, to

improve acceptance of the national park, and second, to improve to the situation both for the

actors and the reindeers as all interests would get an opportunity to voice their concern and

needs. Local actors can affect the national parks visitation strategies, but this is dependent on if

they are included in the decisionmaking process. 

Furthermore, how much they are included seemed to affect the acceptance of the national parks,

as those who were not included often felt left out. And furthermore, the conflict level could be

reduced by including the locals in the decision making process. This was both between the actors

and the national park, and between actors themselves, and is especially important were tourism

was higher, as the potential for cooperation and conflicts was highest here.
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The research aimed to investigate the factors motivating Oslo residents to buy or sell second-

hand clothes. The research findings suggest that the circular economy's environmental and

economic concepts can be a useful facilitator for investigating motivating factors because

they provide a comprehensive overview of the initial factors urging individuals to use second-

hand clothing. 

The findings in this research show a blend of various patterns that form the basis of

motivation for the respondents. After data analysis, the five major patterns are environmental

concerns, economic motivations, anti-fast fashion motivations, identity, style, and mode of

communication. 

This research demonstrates that most respondents rank environmental conservation above

economic incentives. Another contribution of this research is environmental conservation

within the circular economy through minimizing textile waste. 

Based on the findings generated by this study, it is concluded that transitioning towards a

circular economy can be the way forward to minimize textile waste through the reuse of

clothes.
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While stone quarrying is essential for livelihood survival, it has affected academic

performance and contributed to absenteeism of most basic school students in the community.

for workers in the industry.

However, based on the study, and the findings acquired, one can state that,stone quarry

indeed has a great impact on Basic education in Paanor community and perhaps has been one

the reasons disrupting the achievement of the SDG 4. (“Ensuring quality education”) in Paanor

community.
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The island of San Andres, a small but densely populated Colombian island in the Southeast

Caribbean Ocean, is embedded into the Seaflower Biosphere Reserve, designated by

UNESCO in 2000 to protect its invaluable marine biodiversity and the cultural heritage of the

Raizal people, the native islanders, descendants of African slaves from the time of the British

colonization of Central America.

The current model of development of San Andres is highly dependent on the tourism industry,

especially mass tourism, that every year take around one million tourists to San Andres, who

seek for pristine waters and dreams of paradise.

This paper looks on the ecological outcomes of anthropogenic pressure on the coastal and

marine environment in San Andres, and the social outcomes for the Raizal communities who

have had to adapt to an economic model imposed to them that has slowly marginalized and

made them vulnerable.

This paper will also discuss tourism-driven development as the ultimate part of a long

tradition of colonization of San Andres, in different times and waves, as a way to exercise

sovereignty of the territor
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Trophy hunting is a controversial topic. On one hand, opponents of trophy hunting denounce

an unethical practice, killing the same animals that are supposed to be protected while the

benefits are reaped by wealthy private actors. On the other hand, the major argument in

favour of trophy hunting is its contribution to wildlife conservation and socio-economic

development. By generating revenues, it can then provide much needed incentives for wildlife

conservation and management as well as socio-economic benefits for local communities,

private landowners and national economies at large. 

However, governance problems such as corruption, nepotism, mismanagement and illegal

hunting undermine trophy hunting’s potential and credibility as a conservation tool. Such

problems alter the distribution of revenues and benefits, the sustainability of the practice and

the power relations between actors, increasing conflicts within and between them. 

The main aim of my thesis is to provide an understanding of the factors that influence trophy

hunting’s contributions to wildlife conservation and socio-economic development. By doing

so, I will also assess the role of institutions and policies in success and failure of community-

based natural resource management initiatives.
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This thesis seeks to advance our understanding of the underlying reasons that sustain high

levels of academic air travel, and explores how a low carbon academia with less academic air

travel might come about. Data from thirty interviews with academics showed that

internationalisation, networking, improving research, and ideals of a productive academic

represent strong drivers of academic flying. These drivers come forth from underlying

objectives such as pursuing excellence in research and working towards productive and

successful careers. 

Findings from this research suggest that institutional and cultural change are needed to

mainstream the practical alternatives to academic flying that are at hand, such as wider use of

digital communication tools, alternative modes of transport, and low-carbon conferences and

meetings. We see a role for universities, grant-providing authorities and other academic

organisations to include environmental standards and criteria in internationalisation

strategies, the concept of excellence, and funding evaluation processes. 

Furthermore, we analyse in which academic contexts digital tools can substitute physical

attendance, and in which they cannot. Finally, we discuss whether and to which extent

voluntary guidelines, the adoption of digital tools, and other soft measures will lead to cuts in

academic flying at the scale and pace required for meeting climate targets, suggesting that

strict limits on academic air travel might be unavoidable.
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With the impending threat of Climate Change, the developed world seeks to 'leap frog'

developing countries into sustainable development pathways. The Global Energy Feed-in-

Tariff (GET FiT) program in Uganda was designed to enable and attract private investment

into small-scale renewable energy development. 

This program, as well as many other market-oriented interventions, usually frame their policy

implementations as 'triple-wins' for the world, nation, and end-consumers. 

However, in the complicated contexts of most developing countries policies are rarely

implemented without trade-offs and risks. GET FiT in the context of Uganda is no exception.

The underlying neo-liberal assumptions of GET FiT's policies and program design created

winner and losers that could have long-term reprecussions for Uganda's sustainable electricity

development.
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Education is a fundamental human right but also plays an important role in the lives of

refugees. In Kakuma refugee camp, the refugees feel that there is still a long way to go in

terms of integration, especially through education. More needs to be done to make the

refugees feel integrated. As a lot of it has to do with structures that need to be established,

the most important one is an education system that is inclusive of the refugees. That they can

get qualified teachers within the schools in the camp, go out to government schools and

integrate with other non-refugee students.

A major hindrance to integration is that the refugees are not able to join colleges and

universities that are to prepare them to study professional courses that will put them out to

compete with others in the job market. 

Their lives are in a way meant to revolve around the camp with no much freedom of

movement outside the camp thus there is no integration that can occur apart from the little

interactions the refugees have with locals who are either living in the camp or doing business.
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Global development is the broad concept of creating a good life for everyone. However, the

complex realities of contemporary development and its diverse interpretations and approaches

have made it difficult to reach the varying objectives of what makes a life good. The debates

within the development field reveal a need to broadly examine and experiment with the concepts

and ideas of development, particularly in other spaces and realms. On the premise that aesthetics

and creative expression are forces of knowledge production and social change, this study reveals

the role immersive art has in catalyzing development dilemmas and the ways art can create

alternative spatial, political, cultural, social spaces in which to examine and experiment with the

complex realities of development.

As historical broadcasters of wider development discourse and discussion, this thesis attempts to

understand the influences behind the temporal and specially built environments at World

Expositions. Four distinct pavilion case studies suggest the ways in which these artistic spaces

are in dialogue with contemporary development ideas regarding well-being and sustainability

over the last twenty years. By using a methodological approach called multimodal visual

discourse analysis, I explore the political, historical, cultural, artistic, and design contexts driving

the formation of World Expo pavilions as well as their interactive and immersive features. This

thesis offers a detailed study of the alternative domains that are communicating and interacting

with contemporary global development concepts and suggests a potentially powerful,

multifaceted role for arts-based research in the field of global development.
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Informal economic activity is very common in many developing countries. In Pakistan, an

additional problem is that business communities are defiant about their resistance to taxation

and regulation. Also, because of the nature of informality, the government is unable to

oversee and regulate the treatment of labour by business owners. In order to understand this

phenomenon, I employ discourse analysis, an under-utilised but fruitful perspective. The idea

behind discourse analysis is to uncover aspects of our social lives which appear 'common

sense' to us just because we have become over-accustomed to them.

Through discourse analysis, I try to uncover what it is that has become so normalised in the

Pakistani society that informal economic activity, and particularly the unregulated and harsh

treatment of labour, persists barely resisted. In other words, why do businesses defiant about

not paying taxes and not being regulated keep getting away with it?

I analyse discourses produced by Pakistan's political parties in their election manifestos, and

find that in their representation of social life, they valorise business owners, position ordinary

citizens as subordinate to business owners, and criticise institutions of the state. By making

use of theoretical insights in combination with these findings, I make the case that political

parties 'normalise' conditions in society that are convenient for informal activity.
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The palm oil production is worldwide steadily growing since the 21st century. Besides the main

production countries Indonesia and Malaysia, Latin American countries start playing an increasing

important role on the global palm oil production market with Colombia being the Latin American

country with the highest production. With the controversies connected to largescale oil palm

cultivation, this thesis aims to answer the following RQs: What are the environmental and social

impacts of palm oil production in Colombia considering the increasing demand for palm oil and how

sustainable can be the palm oil production in Colombia?

The analysis of the impacts of the palm oil production in Colombia shows that it is not possible to rate

it as ‘good’ or ‘bad’ because it is a complex issue. First of all, the palm oil production plays an

important role when it comes to the creation of jobs in rural areas as well as in those areas where the

FARC was active before the peace contract of 2016 (especially the departamento Meta) because it

helps to avoid that the former FARC guerillas return to their arms. However, the largescale cultivation

of oil palms has undeniable impacts on the environment due to the use of fertilizers which

contaminate the ground water and harm the local flora and fauna. Furthermore, vulnerable minorities

of the Colombian population such as the indigenous people and afro-descendants have been violently

displaced from their lands by paramilitaries in order to clear it for palm oil plantations. Throughout the

country, several examples can be found for these practices which often ended with death for the

activists. Last but not least, we as consumers of palm oil in daily products can indirectly influence the

palm oil production and working conditions in the production countries such as Colombia by the

consumption choices we make.
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There was massive food insecurity prevalent in Nepal even without the pandemic. With most of the

staple diets needing to be imported, the situation got only worse after lockdowns. The government

never took the pandemic seriously and has still been downplaying the damage. As with every aspect of

the response to the situation. food security also suffered. While most households did stock up food,

many people lost their jobs and many those that did not, saw a decrease in their income. Pair that with

rising costs for daily essentials and consumables, many are going through a hard time. 

The pandemic has also impacted on the food production of the country. While it did disrupt the

transportation and cargo of goods of this heavily trade deficit nation, this also hit the agriculture

industry which imports seeds, equipment, and most importantly fertilizers. With the government

unable to procure fertilizers, food production is projected to go down in the coming year. 

Since the country and politics are still caught with other issues such as who has the power and what

coalition to make. The primary needs of the citizens seem to be of lesser priority which can spell doom

for the common people's food security.
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Rwanda has become a worldwide role model in gender equality and women’s empowerment. After the

1994 genocide, the participation of women in traditionally masculine activities and places drastically

increased. Women therefore assumed more responsibilities in political and social spheres, but

housework and care work were not equally redistributed within households. This thesis explored the

perceptions and actions of the NGOs in Rwanda regarding women's unpaid care work in rural areas.

Civil society organisations have an important impact on the gender equality agenda of the country,

and they work together with the government to recognise, reduce, and redistribute women’s care

work. 

Traditionally, the Rwandan government has perceived unpaid care work merely as an obstacle for

women’s involvement in activities that contribute to the country’s economic development and growth.

However, NGOs initiatives are promoting a different understanding that depicts unpaid care work as a

potential empowering force for women and men in the path towards a more gender equal society. The

interconnected work of NGOs and the government can therefore transform Rwanda’s gender equality

model, so it responds to contemporary challenges such as women’s poverty and intimate partner

violence. 

By studying how one of the countries with the narrowest gender gaps is addressing unpaid care work,

this research aims to contribute to gender and global development academic literature from a Global

South perspective.

NGOS' PERCEPTIONS AND ACTIONS ON
UNPAID CARE WORK IN RWANDA

Carolina Herrera-

Cano

 

 Master Global
Development Studies

Supervisor:
Elisabeth Molteberg

 
Tittel:

Unpaid Domestic Work in
Rwanda: NGOs Initiatives

towards Women's
Empowerment

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Wind power development is contested by local communities all over the world, and Norway is no

exception. In 2019 the wind power debate exploded in Norway, with local groupings contesting the

building of wind parks in their local areas, making the Government halt the granting of new licenses,

and starting to work on how the licensing process could be improved to better meet the requirements

of the local population.

This study investigated the development of resistance against the wind power development at Frøya

throughout the years between 2002 until today, using concepts from social movement theory. Of

interest was the origin of the resistance and how it evolved through the years, how the resistance

group has been able to continue their opposition through all these years and what kind of mobilizing

factors that were of importance. Moreover, the study has investigated the impact other organizations

and groupings have had on the resistance.

The study found that nature preservation is the core reason for the resistance towards the wind park

at Frøya, and has been so throughout the whole conflict. Enthusiastic and dedicated individuals with

clear visions and resources have been key to make the group as strong and functional as it is today.

Loss of trust and the notion of threat have been important mobilizing factors together with resources,

political opportunities, framing strategies and action repertoires. The different factors have been

important at varying points of the resistance, but I am concluding that they are all so intertwined that

it is difficult to see whether any of them would be successful without the existence of the other

factors.
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The predominant story of asylum seeking in Norway is one that describes an exponential explosion of

growth throughout the past century, depicting a country that was once homogenous, and is now

increasingly “multicultural”. The Norwegian government has developed strategies for how to reconcile

difference between the “Norwegian society”, and those arriving from “elsewhere”. Within the past four

decades, the term “integration” has taken center-stage as the dominant approach towards reconciling

this difference. 

This study analyses what is meant by the term integration, how it is outlined within current policy, and

how it is interpreted and implemented at ground-level. A textual analysis is conducted of the the new

integration law (Integreringsloven), and conversations are conducted with those working with this law.

Through this, processes that promote assimilationist goals, exacerbate inequalities amongst refugees,

and create a dichotomy between a paternalistic, modernist Norwegian nation-state and the “other” it

must teach how to act, are identified. In addition, disconnects are identified between motivations

shaping policy creation and desires of those bound to work by these policies. 

Though positive developments in policy are discussed, this study makes suggestions for how creating

counternarratives and rejecting the processes listed above can contribute to a more wholistic and

meaningful approach to integration and center the subjective desires of refugees themselves.
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In a world marked by global warming there is a growing demand for new sources of energy that can

replace fossil-fuels. Lithium is considered a crucial part of this energy transition because it is an

essential component in batteries used in electric vehicles. The earth’s single largest deposit of lithium

is located in Bolivia, and the government has made ambitious plans to industrialize the sector.

Although lithium is considered part of a sustainable energy transition, the resource itself is not

renewable. The extraction of lithium involves a broad variety of negative socio-environmental impacts,

which raises questions about whether it can really be considered sustainable.

Through a discourse analysis, this thesis explores the differences between neo-extractivist and

neoliberal policies and assess to what extent the Bolivian lithium project can be considered a

decolonial proposal. It further draws upon the works of Latin American decolonial scholars, along with

debates about the Indigenous notion of Vivir Bien/Good Living.

This thesis concludes that the Bolivian lithium project differs substantially from neoliberal approaches

to natural resource management, and it can be considered decolonial in the sense of resource

sovereignty. Although the current Bolivian government positions itself in opposition to neoliberalism,

capitalism and colonialism, there are still considerable challenges related to the persisting colonial

patterns of dependency. This has led to a continuation of unresolved tensions, and there is a clear

conflict between discourse and practice.
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